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Naš kažipot v družbi
Nedavna konferenca Zveze sindikatov 

Slovenije je sprejela in odobrila pobude 
slovenskega sindikalnega vodstva za reor
ganizacijo našega sindikata, hkrati pa je 
podprla težnje, izrečene v javni razpravi, 
da bi sindikat postal res organizacija de
lavcev.

Vse, kar je bilo povedanega na tej kon
ferenci —in v poprejšnji javni razpravi — 
vse bolj postaja vsakdanja skrb naših 
osnovnih organizacij.

»Ne gre za velike spremembe,« je na 
blejskem seminarju za sindikalne aktiviste 
dejal Vinko Hafner, predsednik republi
škega sveta Zveze sindikatov Slovenije, 
»pač pa za takšno preoblikovanje organi
zacijskih struktur v sindikatu, da bi bilo 
naše delo še bolj učinkovito.«

Na konferenci ZSS so predvsem govo
rili o tem, kaj bomo morali še storiti, da bi 
se zveza sindikatov uveljavila kot družbe
nopolitična in razredna organizacija

proizvjalcev ter v praksi uveljavljala 
sklepe celjskega kongresa slovenskih sin
dikatov.

Gre za dobro samoupravljanje in go
spodarjenje, za pošteno in preudarno deli
tev po delu, za takšne odnose, v katerih se 
bo sleherni delavec dobro počutil, za uve
ljavitev vseh tistih starih delavskih hotenj 
in moralnih norm, od poštenja in tovariš
tva do solidarnosti in spoštovanje dela sle
hernega posameznika, za vso tisto paleto 
našega prizadevanja, ki jo po navadi ime
nujemo kar skrb za delovnega človeka in 
ki vse bolj postaja skrb samoupravnih or
ganiziranih delavcev.

Razprava o organizacijski preobrazbi 
sindikatov se po tej konferenci nadaljuje 
kot prizadevanje osnovnih sindikalnih or- 
ganizcij, da bi ocenile svojo dejavnost po 
zadnjem kongresu, da bi ugotovile, kako 
so uresničevale sklepe Vlil. kongresa.

Delavci smo namreč organizirali svoj

sindikat predvsem zato, ker smo doumeli, 
da nobene svoje zahteve in terjatve ne 
bomo mogli uresničiti, če v bitki za sociali
stično preobrazbo naše družbe ne bomo 
nastopali enotno.

Vse tisto, kar naj bi bilo v naših odnosih 
socialističnega, torej bolj humanega in 
dobrega, pa si lahko ustvarimo samo 
sami.

Nihče nam ne bo ničesar podaril.
Nedavna konferenca Zveze sindikatov 

Slovenije je torej naš kažipot. Rekli smo: 
delati je treba! Nobena reorganizacija 
nam ne bo ničesar prinesla na krožniku! 
Vse, karkoli bomo storili v prihodnjih me
secih, ko se bomo pripravljali na naš de
veti kongres, bo namenjeno samo enemu 
cilju: da bi vsi delavci postali sindikat.

Tako smo rekli. Ne prvič! Sindikata 
imamo namreč delavci samo toliko, koli
kor ga kot samoupravljavci potrebujemo.

JANEZ VOLJČ
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praznujejo slovenski gradbinci. Obujajo
Jdine na revolucionarne dogodke leta 1936, na

venj0^en° pot, polno trdega dela, žuljev in znoja, 
ho(jnar °hrabrujočo, polno sonca in zaupanja v pri- 
'N °St' ^at0 smo se odločili, da bomo posvetili že 
Cev , l0nalni portret enemu tistih gradbenih delav- 
N,/1 ,ie "veliko prispeval k današnji podobi naše
8radhVine’ k' že dolga leta deli z deset in deset tisočienih H 10 i Q1 i c*r\ i Jo o 1 o /"* J »rozaen'h delavcev Slovenije vse slabo in vse

tl.

blA^li smo se v asfaltni bazi Slovenija cest v 
1 Črnuč in poiskali Slavka Mihaliča.

iuV'v10r

Venj:0rna seni iz Maruševca pri Varaždinu, v Slo- 
slu|jl<? P? Sem Pr'šel že leta 1956, takoj ko sem od- 
slil prNsk°. Kot izučen avtomehanik sem se zapo- 
Patn j ^'ovenija cestah, kjer sem še danes...«, se 
N See nied delom predstavil Slavko Mihalič. »Pre- 
lia (j0 ? se zaposlil, sem bil lačen in gol. Poleg vese- 
Aat C'a n'sem imel ničesar. Ko sem leta 1965 — 
seca delali v Divači — prejel ob koncu me- 
Ke$). anajst tisočakov, sem se počutil milijonarja. 
Aom*rat s' človek ni upal pomisliti, da se mu bo

,jAa godilo še bolje.
N, delo je vodilo Mihaliča iz kraja v

■ % j °Zna* J6 lep del domovine in kljub pomanj- 
nJe jn jasa še vedno našel nekaj prostih uric za uče- 
v'SoiCok °”raževanje. Sčasoma je opravil izpite za 
Je- ^ej Vanficiranega strojnika težke mehanizaci- 
^oif P° novem, po širjenju obzorja mu še 
Si pa 1 dala miru. Tri debela leta je delal v Libiji, 
Ai, ple na izpopolnjevanju v Langenthalu v 
J^teč 5j° lcenci švicarske tvrdke Ammann so na- 
Noh°Venija eeste zgradile najsodobnejšo as- 
fSC(jneazo v Jugoslaviji ji. Zdaj Slavko Mihalič po 
Sne e Preživi ob komandni mizi za pripravo as- 
Svkov aSe' rio potrebno, bo šlo lahko skozi 

Veiju >>ro,<e« tudi po tristo ton asfalta na uro! 
»L ° ^>ovo'j eelo za obnovo letališča Brnik.

NuaratTI °d jutra do večera, po dvanajst ur. Že od 
Ja nisem imel proste sobote...« pripove

duje Mihalič, ne da bi pri tem kazal znake utruje
nosti. »Ce rad delaš si kos tudi največjim naporom. 
Zdi se mi, da pri nas mnogi vse preveč mislijo le na 
to, koliko bo ob koncu meseca v kuverti, vse pre
malo pa o tem, kaj vse je potrebno napraviti, da je 
plača v celoti res zaslužena, da ni podarjen niti 
dinar...«

»Ko smo že pri osebnih dohodkih, ste zadovoljni 
z zaslužkom?«

»Nagrajevan sem po delu. In ker ne delam malo, 
tudi moji dohodki niso majhni. Po osem do devet ti
sočakov na mesec, včasih tudi kakega tisočaka več. 
Kdor je priden, kdor rad dela, mu ni potrebno skr
beti, da bo lačen in bos...«

»V Sloveniji ste že več kot dvajset let. Ste si v tem 
času morda že ustvarili družino?«

»V Grosupljem sem zgradil hišo in tam preživ
ljam svoje proste urice in dneve v krogu družine. 
Hčerka končuje osemletko. Pravi, da bo študirala 
kemijo, da hoče postati kemijski tehnik, sin hodi v 
tretji razred. Lepo živimo, ničesar bistvenega nam 
ne primanjkuje. Ja, le časa je malo. Včasih bi si ga 
želel več...«

»In kje boste letos preživeli počitnice?«
»Prijavili smo se za morje, za Kanegro. Zase pa 

še ne vem ali bom sploh lahko šel. Sredi poletja 
bomo namreč obnavljali letališko stezo na Brnikih. 
Takrat bomo imeli na asfaltni bazi več kot polne 
roke dela. Saj poznate gradbeništvo, ko je vreme 
najlepše, je dela največ.«

Slavko Mihalič pa poprime tudi za družbenopoli
tično delo. Zdaj je član centralnega odbora Slove
nija cest za gospodarjenje in delegat v skupščine 
občine Bežigrad, komunist pa je že od leta 1958.

»Zakaj smo gradbinci tako dragi?« je ponovil 
naše vprašanje. »Saj nismo tako zelo, kot ljudje mi
slijo. Draga je danes predvsem dokumentacija, 
pretirane so cene za zemljišče in drugo. Če bi bilo 
odvisno le od nas, bi bila lahko stanovanja za polo
vico cenejša...,« je zatrdil Slavko Mihalič.

A. ULAGA

SEMINAR ZA SINDIKALNE DELAVCE
________ ___ ______ .

V torek In sredo so se na Otočcu sešll sekretarji in predsedniki 
občinskih in medobčinskih svetov ZS ter republiških odborov 
sindikatov — O konkretizaciji sklepov konference ZSS — Semi
nar kot dogovor za konkretne priprave na bližnji kongres ZSS

V torek in sredo so se zbrali na seminarju 
predsedniki in sekretarji občinskih in medob
činskih svetov ter republiških odborov sindika
tov Slovenije. Seminar, ki je bil na Otočcu, so 
namenili vprašanjem, ki zadevajo uveljavljanje 
ustavne vloge sindikatov in zveze sindikatov v 
političnem sistemu socialističnega samouprav
ljanja, organizacijski preobrazbi zveze sindika
tov glede na sklepe minule konference, pripra
vam na kongres ZSS, nekaterim kadrovskim 
vprašanjem, nalogam sindikata pri usmerjanju 
in stabilizaciji gospodarstva, uresničevanju za
kona o združenem delu in nalogam sindikata v 
tem procesu. Seminaristi so se tudi seznanili z 
varnostnimi razmerami v naši republiki.

Prvi dan seminarja — vodil ga je predsednik 
RS ZSS Vinko Hafner — so udeležencem spre
govorili Ivan Godec, Adolf Šuštar, Emil Šuštar, 
Franci Polak in podpredsednik RS ZSS Miran 
Potrč. Po uvodnih razpravah so seminaristi na
daljevali delo po skupinah, v katerih so kon
kretneje spregovorili o dilemah, s katerimi se

srečujejo v preobrazbi sindikata v praksi, o 
oblikovanju občinskih odborov sindikata ter o 
povezovanju osnovnih organizacij zveze sindi
katov v republiške odbore sindikata. Udele
ženci seminarja so še posebej opozorili, da mora 
še pred dopusti steči v OOS razprava o doseda
njih rezultatih prizadevanj pri uveljavljanju 
ustavne vloge sindikatov. Sprejeti je potrebno 
sklep o uvrstitvi OOS v ustrezen sindikat, ki 
mora temeljiti na glavni dejavnosti temeljne or
ganizacije združenega dela, in kajpak tudi opra
viti vse delo v pripravah — vsebinsko, organiza
cijsko in kadrovsko — za kongres. Sprejeli so 
tudi stališča in dogovor o tem, kako opraviti vse 
naloge v času skupščin po občinah, ki so najpo
membnejše mesto za oblikovanje osnutkov 
kongresnih dokumentov. Četudi v prihodnje ne 
bo zelo širokih razprav o organiziranosti sindi
kata, vendarle kaže poudariti misel, ki se je kot 
rdeča nit vlekla v vsej razpravi, da mora biti sin
dikalna organiziranost prožna in mora omogo
čati uveljavljanje neposrednih interesov član
stva. M. M.

|
Na povabilo Zveze sindikatov Slovenije je našo republiko obiskala delegacija županijskega 
sveta Madžarske iz Zalaegerszega. Gosti, ki jih vodi predsednik Laszlo Vandor, so se na ob* 
činskem svetu v Lendavi najprej pogovarjali o nadaljnjem sodelovanju, seznanili pa so se tudi 
z novo organiziranostjo sindikatov pri nas, z aktualnimi vprašanji vzgoje in izobraževanja 
(dvojezično šolstvo) ter kulture. V pogovorih v Planiki — TOZD Turnišče in v lendavskem 
Viatorju pa so prevladovala vprašanja s področja vloge in nalog sindikatov združenem delu. 
Madžarsko delegacijo je pred zaključkom obiska sprejel tudi predsednik RS ZSS Vinko Haf
ner (na sliki). Foto: A. AGNIČ

V TEJ ŠTEVILKI PRILOGA

Sindikalni
poročevalec

št. 10

Dokumenti konference 
Zveze sindikatov Slovenije

OBVESTILO
Obveščamo vse naše naročni
ke in poslovne partnerje, da 
smo s 1. junijem letos pri SDK 
— podružnica Ljubljana odprli 
nov žiro račun št.

50100-603-41502

ČGP Delo - TOZD 
DELAVSKA ENOTNOST
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ISKRA, ŠIROKA POTROŠNJA, ŠKOFJA LOKA:

Naprej, ne nazaj
Pred nedavnim je predsedstvo 

sindikalne organizacije v delovni 
organizaciji Široka potrošnja v 
Škofji Loki razpravljalo o organi
ziranosti in delovanju njihovega 
sindikata.

Delegati so menili, da je seda
nja organiziranost sindikata s 
konferenco oziroma predsed
stvom sindikata na ravni delovne 
organizacije prinesla veliko do
brih rezultatov, zlasti na področju

razmere v delovni organizaciji. 
Seveda, po njihovem mneju, ni
kakor ne gre prezreti pomena 
obojestranskega povezovanja 
osnovnih organizacij sindikata, ki 
bivalentno deluje v občini in Iskri 
kot celoti, dejstvo pa je, da bi 
uspešnost dela brez povezoval
nega organa na ravni delovne or
ganizacije postala dvomljiva. Po
sebni pogoji, ki veljajo za posa
mezne temeljne organizacije v

organizacije in vsebinske krepi
tve ne le v delu sindikata, temveč 
delovne organizacije v celoti.

Kot so zapisali v zadnji številki 
»Iskre«, glasilu delovnega kolek
tiva združenega podjetja Iskra, so 
delegati »nove težnje za povezo
vanje sindikata zgolj na občinski 
in seveda na republiški ravni oce
nili kot nesprejemljive za sedanje

Industriji širokopotrošnih izdel
kov, nikakor ne dovoljujejo 
»asimilacije« TOZD na občin
skem območju. Sindikat naj bi, 
kot so menili delegati, s tako 
obliko organiziranosti še teže za
gotavljal osnovni družbenoeko
nomski položaj delavcev, ki v tej 
delovni organizaciji združujejo 
delo.

ŽELEZARNA, JESENICE:

Ocenjevati odgovorno
V zadnji številki »Železarja« 

glasila delovnega kolektiva SŽ 
železarne Jesenice smo med dru
gim v rubriki »Novice iz sindikal
nih organizacij« zasledili tudi za
nimiv sestavek o razpravi IO 
OOS valjarne debele pločevine, 
ki je tekla o popravkih pravilnika 
o osnovah in merilih za delitev 
osebnih dohodkov in dela skupne 
porabe. Delegati so se seznanili s 
pripombami in spremembami 
osnutka pravilnika. Predlagali so, 
da naj bi bil vsak ocenjevalec v

TOZD zaposlen vsaj 15 let, da bi 
lahko ocenjeval in da mora poz
nati delovna mesta. Izvršni odbor 
osnovne organizacije sindikata je 
menil, da bodo v primeru nepra
vilnosti pri ocenjevanju, poklicali 
posameznike na odgovornost.

Delegati so v sklepnem delu seje 
razpravljali tudi o predlogu, da bi 
za novega predsednika občin
skega sveta ZS Jesenice imeno
vali Teodorja Kreuzerja. Predlog 
so potrdili.

ZDRAVILIŠČE RADENSKA, RADENCI:

Pomoč sindikalnim 
skupinam

Nedavno tega so na občnem 
zboru konference OOS Raden
ska kritično pregledali dejavnost 
sindikata v minulem obdobju.

Delegati so ugotovili, da se je 
sindikat aktivno vključeval v ce
lotno poslovno in samoupravno 
dogajanje v delovni organizaciji. 
Prav tako so se osnovne organi
zacije organizirano vključile v 
uresničevanje zakona o združe

nem delu. Sindikat je bil tudi no
silec razprav o samoupravnih 
sporazumih v TOZD in delovni 
skupnosti skupnih služb. Ob tem 
pa so delegati poudarili, da bo 
treba sindikalnim skupinam nu
diti večjo strokovno pomoč pri 
razpravah, prav tako pa še bolj 
usposobiti sindikalne aktiviste.

Pripravil: I. K.

IZ SEMINARJA ZA SINDIKALNE DELAVCE

Sindikat naj bo prožen
ivan Godec o organiziranosti — Adolf Šuštar, Emil Šuštar, Franci Polak o pripravah na 9' 
kongres ZSS — Miran Potrč, podpredsednik RS ZSS o nalogah sindikata pri usmerjanju >n 
stabilizaciji gospodarstva — Konkretno o oblikovanju sindikalnih organov v občinah in fe' 

publikah _______________________________
Ivan Godec, sekretar sekretariata 

predsedstva RS ZSS je na seminarju 
spregovoril o uveljavljanju ustavne 
vloge sindikatov in njihovi organiza
cijski preobrazbi glede na sklepe mi
nule konference ZSS. Med drugim je 
dejal, da bomo v prihodnje morali 
vse nove oblike delovanja sindikata 
podrejati ustavni vlogi zveze sindika
tov in oblikovati takšen sistem delo
vanja, ki bo omogočal uresničevati 
pravice in dolžnosti delavcev in sin
dikalne organizacije kot celote v 
naših družbenih razmerah. Še pose
bej pa je poudaril:

»Mislim, da je najpomembnejše 
to, da smo v dosedanjih razpravah 
odkrito kritično in samokritično oce
nili lastno delovanje, delovanje sin
dikatov, zveze sindikatov in sindi
kalnih organizacij v vseh okoljih. Če
tudi izhodišča, ki smo jih sprejeli na 
konferenci, nimajo statutarnega zna
čaja, vendarle dajejo smer za organi
ziranost sindikata do kongresa, na 
katerem bi naj sprejeli tudi nov sta
tut.«

Zatem je Ivan Godec še posebej 
opozoril, da moramo v OOS napra
viti »obračun« uresničevanja skle
pov zadnjega kongresa, saj so ti 
sklepi bili zelo konkretni, jasni in živ
ljenjski, ob tem pa kajpak tudi oce
niti svoje delo v osnovnih in drugih 
organizacijah sindikata. Ko je govo
ril o zvezi sindikatov v občini, se je 
zavzel za to, da v prihodnje občinski 
svet zveze sindikatov ne sme biti le

formalno delegatsko sestavljeno telo 
in tudi več kot 80 članov naj ne bi 
štel. Ocenil je, da v občinah skrbno 
sestavljajo kandidatne liste za člane 
predsedstva občinskega sveta ZS, saj 
se čedalje bolj zavedamo pomena 
tega organa pri vzpodbujanju sindi
kalne dejavnosti in še posebej pri 
opredeljevanju do žgočih vprašanj v 
združenem delu in naši družbi. Ivan 
Godec je omenil tudi nekatere stran
ske poti pri oblikovanju občinskih 
odborov sindikatov. Dejal je: »Imeli 
smo primere, da so v nekaterih obči
nah brez analitičnega pristopa uki
njali občinske odbore, tu pa tam pa 
so tudi nekateri republiški odbori 
nekritično vztrajali na tem, da se 
ohranijo občinski odbori tam, kjer za 
to ni nobene potrebe. Sklep o tem pa 
lahko sprejmejo le člani osnovne or
ganizacije sindikata.«

O kadrovskih vprašanjih, ki zade
vajo organiziranost v. sindikatih in 
zvezi sindikatov in pripravah na kon
gres je govoril Adolf Šuštar. Semina- 
risti so se dogovorili o idejnopolitič
nih kriterijih za vodilne sindikalne 
delavce v občinah, za delegate kon
gresov. Pri tem so menili, naj bi v pri
hodnje bili sekretarji občinskih sve
tov ZS voljeni politični delavci z 
najmanj višješolsko izobrazbo, pred
sedniki pa takšni ljudje, ki imajo po
litične izkušnje in ugled med ljudmi.

O vsebinskih pripravah na 9. kon
gres ZSS je govoril Emil Šuštar. Med 
drugim je dejal, da moramo v pri-

DEJAVNOST SINDIKATA CIVILNIH OSEB NA DELU V JUGOSLOVANSKI LJUDSKI ARMADI

SLEDITI DRUŽBENI STVARNOSTI
Navzlic specifičnim razmeram prizorišče demokratičnega soočanja mnenj — V sindikatu 
tvorno in odgovorno o vsem, kar zadeva položaj in delo civilnih oseb v armadi

Noben akt, pravilnik, ki ureja 
položaj civilnih oseb na delu v 
JLA na ljubljanskem armadnem 
območju (LAO), ni sprejet, pre
den o njem ne spregovori tudi 
njihov sindikat. To nedvomno 
zgovorno priča, kakšno veljavo si 
je pridobil sindikat civilnih oseb 
na delu v LAO.

»Res skromno smo začeli pred 
desetimi leti, ko smo ustanovili ta 
naš sindikat, vendar pa je ta sin
dikalna organizacija za civilnega 
delavca v LAO naredila toliko, 
da lahko danes že govorimo o 
močni, ugledni in dobro organizi
rani politični sili.«

Takole nekako je začel pripo
vedovati Novo Petrušič, pred
sednik konference organizacij 
sindikata civilnih oseb na delu v 
JLA na LAO, ki je sicer višji me
dicinski tehnik v vojaški bolniš
nici Mladika v'Ljubljani. V po
govoru sta sodelovala tudi Alek
sandra Arambašič, podpredsed
nica konference OOS in preva
jalka na poveljstvu LAO in Stje- 
pan Mesec, predsednik OOS v 
garniziji Maribor, drugače pa je 
upravnik intedantskega mizar
skega servisa v garniziji.

»Tovariš Petrušič, kakšna je 
vsebina dela sindikata civilnih 
delavcev, zaposlenih v LAO?«

»Bistveno je nenehno priza
devanje zagotoviti kar največjo

bojno pripravljenost naše arma
de. To je naša prva in osnovna 
naloga. Tega se docela zavedamo 
tudi v sindikatu. Kot sem že 
dejal, ima naš sindikat v LAO 
veliko veljavo, kar se morda naj
bolj kaže v tem, da užive pod
poro vseh poveljstvenih in poli
tičnih dejavnikov v armadi. Sin
dikat civilnih delavcev v LAO je 
prizorišče demokratičnega soo
čanja mnenj. V njem razprav
ljamo o vseh vprašanjih, ki zade
vajo naš položaj, delo in življenje 
v armadi. Sindikat je poleg orga
nizacije ZK tudi naša idejnopoli
tična šola, ki jo v preobrazbi na
šega družbenopolitičnega si
stema še kako potrebujemo. Naš 
sindikat tudi ni le pasiven sprem
ljevalec dogajanj v družbi, tem
več ta družbena dogajanja teme
ljito pretresamo in zavzema do 
njih kritična stališča, kajti zave
damo se, da smo kot sestavni del 
armade v službi družbe. In če v 
tej družbi delavski razred vodi 
organizirano bitko za čimprejš
njo uveljavitev svoje delavske 
ustave, naše sindikalno delova
nje ne more potekati le v okviru 
armade in se dotikati zgolj vpra
šanj, ki zadevajo nas kot civilne 
osebe v armadi, temveč moramo 
tej delavski bitki tudi sami do po
tankosti slediti na najrazličnejše 
načine. Končno smo tudi mi del 
delavskega razreda...«

Besedo je potlej navezala 
Aleksandra Arambašič, ki je po
drobneje osvetlila nekatere vi
dike sindikalnega dela civilnih 
delavcev v armadi. Povedla je, da 
se je sindikalna organizacija ci
vilnih delavcev v LAO na vseh 
ravneh aktivno vključila v ne
davne volitve za skupščine druž
benopolitičnih zborov in samou
pravnih interesnih skupnosti. 
Razen tega se v njihovem sindi
katu tudi zavzemajo za določene 
oblike nagrajevanja po delu.

Tudi dohodek civilnega delavca 
v LAO naj bi bil poslej odvisen 
od rezultatov vloženega dela, ki 
bi ga po posebnem ključu zajeli v 
variabilnem delu zaslužka. Poleg 
tega pa je tovarišica Arambaši- 
čeva povedala nekaj več tudi o 
tem, kako se sindikalna organi
zacija civilnih delavcev v LAO 
vključuje v solidarnostne, hu
manitarne in druge akcije. Tako 
je konferenca organizacije sindi
kata LAO skupaj z aktivnimi vo
jaškimi osebami na pobudo sin
dikata delavcev delovnih skup
nosti organizacij in organov 
družbenih dejavnosti, v katerem 
tudi aktivno deluje, pomagala pri 
gradnji knjižnice na prizadetem 
potresnem območju v Tolminu 
in zbrala 150 tisoč dinarjev za 
gradnjo kulturnega doma v po
plavljenih Lebanih v SR Srbiji.

Ob koncu pa je nekaj več o de
javnosti OOS civilnih oseb LAO 
v garniziji Maribor povedal Stje- 
pan Mesec, ki je predsednik 
osnovne organizcije:

»Pravzaprav je armada s civil
nimi osebami, ki delajo v njej, 
neločljivo povezana, zato je ne 
moremo jemati posebej in ci
vilne osebe v njeni sestavi spet 
posebej. Podobno je tudi z 
družbo in armado. Če izhajam iz 
slednjega, moram povedati, da 
naša OOS tesno sodeluje z ob
činskim svetom ZS Maribor, ki 
kljub temu, da naša OOS deluje 
v posebnih razmerah, v določeni 
meri le usmerja naše delo. Sindi
kalna organizacija civilnih delav
cev garniziji Maribor se vklju
čuje v vse oblike političnega 
dela. O najrazličnejših zadevah 
razpravljajo civilni delavci naj
prej v sindikalnih skupinah, ki 
imajo svoje poverjenike in ki 
sklepe sindikalnih skupin prena
šajo naprej. To je oblika, za ka
tero lahko rečem, da se je v 
našem delu zelo obnesla, saj tako 
res lahko pridejo do veljave 
izvirna delavska hotenja. Sicer 
pa si tudi v nJši OOS najbolj pri
zadevamo, kot je bilo že rečeno, 
da bi sindikat skupaj z drugimi 
dejavniki krepil bojno priprav
ljenost naše armade ter bil hkrati 
nosilec družbene samozaščite.«

IVO KULJAJ

hodnje »akcijo 130« razširiti v vse 
organizacije združenega dela. Še po
sebej se je zavzel za oceno uresniče
vanja programov za uveljavljanje 
zakona o združenem delu v vsaki te
meljni organizaciji združenega dela 
in drugih organizacijah. V prihodnje 
kaže dejavnost sindikatov povsod 
usmeriti h ključnim problemom, s 
katerimi se srečujejo delavci pri go
spodarjenju in samoupravljanju. 
Prav zato morajo tudi skupščine ob
činskih organizacij zveze sindikatov 
biti usmerjene na življenjske pro
bleme delavcev v občini. So pa tudi 
priložnost, da delegati ocenijo ure
sničevanje programskih nalog v pre
teklem obdobju, še posebej pa druž
benoekonomske razmere v občini ter 
uresničevanje zakona o združenem 
delu v vseh delovnih okoljih. O ure
sničevanju zakona o združenem delu 
in o nalogah sindikata pri tem je ra
zmišljal Franci Polak. Seminaristi so 
z njim soglašali, da moramo v pri
hodnje tudi na tem področju ohraniti 
dosedanjo ustvarjalno »klimo«, kar 
pomeni, da je uveljavljanje družbe
noekonomskega položaja delavcev v 
združenem delu, njihovih pravic in 
dolžnosti trajna naloga sindikata. 
Miran Potrč je podal številne kon
kretne napotke za uresničitev tistih 
sklepov minule konference ZSS, ki 
zadevajo naloge sindikatov pri 
usmerjanju in stabilizaciji gospodar
stva. Med drugim je dejal:

»Ko smo poskušali dati večjo težo 
v teh razpravah predvsem osnovnim 
organizacijam, smo ugotavljali, da so 
le-te pod prevelikim vplivom obsto
ječih analiz, podatkov, stališč in 
predlogov strokovnih služb, namesto 
da bi imele oblikovana svoja poli
tična stališča do vseh vprašanj, ki za
devajo položaj, vlogo in interese de
lavcev. Prav zato si moramo prizade
vati, da OOS ostanejo resnično to
rišče za obravnavo temeljnih živ
ljenjskih interesov in potreb svojih 
članov, vendar moramo vsepovsod 
tudi zagotoviti, da oblikujejo svoja 
stališča, ki niso podrejena le stro
kovni logiki, ampak da se tudi stro
kovne rešitve v procesu gospodarje
nja in samoupravljanja, predvsem pa 
odločanja, prilagajajo neposrednim 
življenjskim interesom in potrebam 
delavcev.«

Za tem je Miran Potrč spregovoril 
o oblikovanju samoupravnih planov 
v temeljnih organizacijah združe-

m
Ijc
di
T
k
sil

Pi
n;
Pl
ti
Sl
sv
m
di

nega dela in samoupravnih skupfj 
stih, o dohodku kot družben«^ 
nomskem odnosu, o celovitosti P, 
niranja, o odgovornosti poslov0 . 
organov in še posebej o interesi*1 ,j 
dikata v zvezi z bodočimi inves*1 
skimi odločitvami. Dejal je: J

»Zavzemati se moramo za t0^ 
pri načrtovanju investicij ne »°
lujemo« le finančnih sredstev zs
bavo stroja. Vedno moram0 
pred očmi, ali bodo tudi bolj’1, J 
lovni pogoji, ali bo nova 'nV,est!,i:| 
zagotovila tudi večji dohodek10 
standard, ali je v njej zadosti sr® 
tudi za strokovno in družbeno a1 
sabljanje delavcev, kako je s s 
vanjskimi vprašanji, prehrano t ^ 
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dobno, kajti le tistim investie-* j
odločitvam, ki vsebujejo odg0, 
tudi na ta vprašanja, lahko 
da so celovite in da jih bo siB^
podprl« ..„,1»

Zatem je Miran Potrč govori* . 
logah sindikata pri poglabljanj0^ 
razumevanja o razporejanju 01 ^ 
dohodka in delitvi sredstev za o*^ j0,^ 
dohodke, o odnosih med Pr0lZ(j(i 
njo in trgovino, o sprotnem SP ^ 
Ijanju učinkov gospodarjenja: , /"
formiranju in še posebej o VL jfl | 
prekinitev dela. In ker vemo> 'TJ [ii
vzroki in kaj so povodi za pre^(!i
dela, se mora sindikat v večji ^ 
angažirati.pri njihovem odp1^ 
nju, predvsem pa zahtevati sp1 j 
informacije, ki zadevajo ekonA^
položaj temeljne ali druge org^]
cije združenega dela, gibanje
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nih dohodkov in podobno. "ktj,
Popoldansko delo prvega se*11 "dal

Vskega dne v štirih skupinah j® J 
v znamenju razreševanja kon» ^
dilem, s katerimi se srečuj®111 
graditvi sindikata. Največ P020^! 
so posvetili oblikovanju 0811 .^j 
organizacij zveze sindikatoV’ 
vlogi zveze sindikatov, sindi ^ 
skupinam in njihovi vsebin1 Ji i
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konferenci osnovnih organlZjkj|: 
i si° ,,temeljni organizaciji, delu 

v krajevnih skupnostih, ^ 
odborom sindikata itd. Naj P° 
da je delo v vseh skupinah Pre jj> 
misel, da bi bilo hudo napak- 
praksi vzpostavljali tog sisten1 ^ 
niziranosti v sindikatih, sajs0 M jf.
nah dokaj različni pogoji za d®' . i®
ganizacijske oblike pa morajo 
liko prožne, da to upoštevaj0' T 
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sindikata trgovcev. Z organiziranostjo slovenskih sindik
goste seznanili člani RO, na obisku v Emoni pa so se
jali predvsem o razporejanju dohodka, čistega dohodka frcniljan preavsem o razporejanju nonooKa, čistega auuu«— 
štev za osebne dohodke. V razgovoru z družbenopo" 
delavci Nanosa v Postojni in Pivki so se gosti zanimali ^ Pjlpni* 
dela in družbeni standard delavcev v trgovini ter za jel*1
določil sindikalne liste. Še posebej pa so v Pivki govori^ ® 4 5° 
novoustanovljenih potrošniških svetov. Zadnji dan 00, s®novoustanovljenih potrosmskin svetov, z-aonji uu" ' . i^r 
člani poljske sindikalne delegacije obiskali Bernardin? 
se spoznali tudi z delom naših gostinskih delavcev.
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OB KONCU JAVNE RAZPRAVE O ORGANIZIRANOSTI IN METODAH
delovanja zveze sindikatov v Ljubljani

Delavci morajo postati 
dejanski nosilci upravljanja

v.

* Vse oblike organiziranosti zveze sindikatov 
poraja zagotavljati uresničevanje samouprav- 
Ijanja tako v temeljni organizaciji združenega 
dela, delovni organizaciji, sestavljeni organiza
cij združenega dela kot na ravni občin in mesta 
Ljubljane. Delavci mctrajo postati dejanski no
gici upravljanja v celotnem združenem delu in v 
Vsej naši samoupravni skupnosti.«

V torek, 23. maja, je bila v Ljubljani seja 
Predsedstva mestnega sveta zveze sindikatov, 
na kateri so obravnavali in sprejeli dopolnitve in 
Pripombe k izhodiščem za izpopolnitev organi
ziranosti in metod delovanja Zveze sindikatov 
Slovenije. Hkrati pa je predsedstvo mestnega 
Sveta sprejelo tudi lastna izhodišča za spre
membe in dopolnitve organiziranosti zveze sin
dikatov v Ljubljani.

S temi sklepi se je v ljubljanskih sindikalnih 
organizacijah končala javna razprava o preo
brazbi sindikata, ki je potrdila nujnost predla- 
8anih sprememb, saj bodo le-te omogočile 
Večjo učinkovitost sindikalne dejavnosti. 

Vendar se ta razprava ni ustavila zgolj pri

reorganizaciji, pač pa je zajela vsa vprašanja de
javnosti zveze sindikatov v Ljubljani, tudi vse 
tiste slabosti in pomanjkljivosti, ki bi jih že 
lahko odpravili z bolj prizadevnim delom v vseh 
naših organizacijah in organih.

Jože Marolt, predsednik mestnega sveta 
zveze sindikatov, je na seji predsedstva med 
drugim dejal:

»Čeprav je konferenca ZSS sklenila razpravo 
o metodah delovanja in organizacijski preobra
zbi zveze sindikatov, bomo morali v obdobju 
pred našim 9. kongresom še veliko storiti, da bi 
zgradili našo organizacijo na novih temeljnih ter 
kritično in samokritično ocenili, kako smo ure
sničevali sklepe celjskega kongresa slovenskih 
sindikatov. Predkongresna razprava, ki se je za
čela z organizacijsko preobrazbo sindikatov, se 
bo nadaljevala prav do mariborskega kongresa 
in zanjo bo značilno prizadevanje, da bi okrepili 
družbeno veljavo sindikatov in njihov vpliv na 
vsa dogajanja v združenem delu in v družbeni 
reprodukciji.«

Marolt

IllilU
-

Dare Ravnikar Marko Kocijan
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Razprave na seji predsedstva mestnega sveta
^jJBLJANSKIH SINDIKATOV___________________________________ _

Naredimo obračun našega dela
sj,,. obdobju po 8. kongresu Zveze 
nj. *atov Slovenije se je naša orga- 
oc 'la vsebinsko in kadrovsko 
C«a, lahko pa bi še veliko boljše 
y1 ln dosegli še večje uspehe.« 

iHe razpravi so člani predsedstva 
kjjl^Ba sveta zveze sindikatov ne- 

41 P°udarili to osnovno misel iz 
o* razprave, ki je zajela skoraj vse 
L,.,.116 organizacije sindikata vSr;':
Prij “VCl so v svojih razpravah pod- 
kv J^dloge iz gradiva za izpopolni- 
f|]as rganiz'ranosti in metod delova- 
li, (jandikatov, obenem pa ugotavlja- 
tie ( s° te spremembe sicer potreb- 

marsikje bi že doslej lahko 
siste^' Večie uspehe, kljub slabosti v 
to8iniu organiziranja sindikatov in 
('(in(;| “''formalističnimdelegatskim

*3a ie tudi nekaj vprašanj, na 
t). So terjali odgovore. 

sve. e Ravnikar, sekretar mestnega 
s'ndikatov, je v svojem 

tjirai v razpravo naštel nekaj takih

^ ^e'ovne skupnosti lahko 
t9cij0 Vli° skupno osnovno organi- 
0SbOv S'ndikata; kako organizirati 
abra(i^0 organizacijo v dislociranih 

’ kakšne so razlike med 
lt0tlj°nference sindikata v TOZD 

tindiij erence osnovnih organizacij 
k Ve{ ,a v delovni organizaciji, kjer 
'kga ^ 1 ri'eljnih organizacij združe- 
^ki Sin^.a> al' naj bodo vsi poverje- 
0%orQ 'kalnih skupin člani izvršnih 
"iso IftV °snovnih organizacij; ali 
s^ftalo^3 V republiškem gradivu 
attlltcij ^asno opredelili vsebinsko 

bi ”S'r°kovnih sindikatov; kako 
'a0e v Prihodnje sprejemali nove 
“"Ij po^° sindikatov; ali ne bi še 
^roči' ro*3no razmejili delovnih 

mestno in občinsko or- 
^Botovj^ ZVeze sindikatov ter hkrati 
a Veči° delovno povezano *
. nekSt delavcev v Ljubljani?

j oinuiKaiov ier nKraii
a et>o(n Večjo delovno povezanost
Nan"°st delavcev v Ljubljani?
V°rila Z*613 otl teh vprašanj je od- 

nt'Ca 2s<f Javna razprava in konfe- 
KL Prat ’ na druga pa bo odgovo- 
>o Vs^a v Prihodnjih mesecih, ko

"aši „ E te sPremembe uresničevali 
0rgani7a^i;;^ 0rganizacijj.

Marko Kocijan, predsednik občin
skega sveta zveze sindikatov za Beži
gradom, je predlagal, da bi se morali 
čimprej dogovoriti, kako naj zagoto
vimo članstvo v zvezi sindikatov ti
stih delavcev, ki so začasno zaposleni 
v tujini. Janez Čebulj, predsednik 
občinskega sveta zveze sindikatov na 
Viču, se je zavzel za to, da se po
drobno dogovorimo, kaj je skupščina 
sindikata. Slavko Krušnik, predsed
nik občinskega sveta zveze sindika
tov v Šiški, je opozoril na dileme pri 
organiziranju občinskih odborov in 
kot primer navedel delovno organi
zacijo SAP, ki ima temeljne organi
zacije v Mostah in v Šiški. »Bomo 
ustanovili dva občinska odbora ali pa 
bomo še naprej skupaj delali na ravni 
mesta, kot smo delali doslej in še kar 
dobro delali ne glede na togost dele
gatskega sistema?« Miha Draksler, 
predsednik občinskega sveta zveze 
sindikatov v centru, je na vprašanje, 
v katerih panogah naj bi ustanovili 
sindikalne odbore, odgovoril, da je 
najboljše merilo za ustanavljanje 
strokovnih sindikatov njihovo dose
danje delo. »Število odborov ni toli
kanj pomembno, važno je, da dobro 
delajo; takšne odbore še kako potre
bujemo — vsaj dotlej jih bomo po
trebovali — dokler ne bomo organi
zirali v združenem delu dohodkovnih 
celot.«

Nekateri člani predsedstva so za
htevali, da bi morali bolj podrobno 
povedati, kako bosta delovala pro
blemska konferenca v mestu in v ob
čini (bodo njeni sklepi obvezni?) in 
kako članski sestanek v osnovni or
ganizaciji, pa še, v katerih krajevnih 
skupnostih naj bi ustanovili posebne 
organe sindikata.

Predvsem pa so v razpravi poudar
jali, da mora biti občinska organiza
cija zveze sindikatov povsem samo
stojna; v mestu naj bi združevali le 
tista prizadevanja, za katera bi se ob
činski sveti dogovorili.

Zofka Tribušon, članica predsed
stva mestnega sveta, je kritično ugo
tovila:

»Doslej smo dostikrat govorili o 
tem, kdo je komu nadrejen ali podre
jen. Vsi skupaj pa smo premalo delali 
z osnovnimi organizacijami in z de
lavci v njih. Občinski sindikalni akti
vist je največkrat prišel le do pred
sednika konference osnovnih orga
nizacij, z delavci pa se je bolj redko 
pogovarjal.«

Lojze Mežnarič, predsednik me
dobčinskega odbora zveze sindika
tov ljubljanske regije, je v razpravi 
med drugim dejal:

»Vse te spremembe so potrebne, 
ker odpirajo široko paleto boljših 
možnosti za dejavnost sindikata. 
Toda tudi doslej nam nihče nikolf ni 
prepovedal, da bi bolj učinkovito de
lali. Gre za številne bitke, v katerih so 
naši sindikati bolj ali manj uspešno 
delovali, vendar med javno razpravo 
ni nihče povezal nekaterih naših neu
spehov s težavami, ki jih je povzro
čala stara organiziranost. Delavci so 
govorili predvsem o subjektivnih 
slabostih v naši organizaciji, o forum- 
skem načinu dela, ki ima kljub dele
gatskemu sistemu še kar precej glo
boke korenine, o tistih izvršnih od
borih, ki so podaljšek roke uprave in 
sklicujejo sindikalne skupine samo 
zato, da delavce informirajo, kaj so 
sklenili na svojem zaprtem sestanku, 
o tistih predsednikih izvršnih odbo
rov, ki se o delu sindikata raje pogo
varjajo z direktorji kot pa z delavci, 
in o številnih problemih glede delitve 
dohodka in o osebnih dohodkih, ki 
smo jih skušali odpraviti z novimi 
samoupravnimi sporazumi do konca 
minulega leta, pa smo marsikje zapi
sali le nekaj lepih načel o delitvi po 
delu, ki jih zdaj ne spoštujejo in se 
zato ubadajo s »kriznimi situacija
mi« in s prekinitvami dela. Seveda 
niso povsod govorili tako; tam, kjer 
tega obračuna še ni, naj ga naredijo 
čimprej. Reorganizacija sindikatov 
ni sama sebi namen. Le pomagati 
nam mora, da bo imel delavec v sin
dikatu odločilno besedo ih da bo s 
pomočjo te svoje razredne organiza
cije samoupravno odločal o svojem 
delu in življenju.

JANEZ VOLJČ
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KAKO BO ORGANIZIRANA ZVEZA SINDIKATOV V LJUBLJANI________ ___

VEČJI VPLIV 
OSNOVNIH ORGANIZACIJ

Nekaj misli iz izhodišč za organiziranost in metode delovanja Zveze 
sindikatov Slovenije v Ljubljani__________ ; '

Predlogi za bodočo organizi
ranost ljubljanskih sindikatov 
temeljijo na zveznem in republi
škem gradivu o preobrazbi naše 
organizacije in na dosedanji raz
pravi v zvezi sindikatov. Upošte
vajo in podpirajo vse bistvene 
predlagane spremembe, hkrati 
pa tudi posebne razmere, v kate
rih delujejo sindikati v Ljubljani, 
torej v posebni družbenopoli
tični skupnosti, kjer »sestavljajo 
organizacijo zveze sindikatov 
člani, organizirani v osnovnih in 
v občinskih organizacijah«.

Tako je tudi v izhodiščih ljub
ljanskih sindikatov predvsem 
poudarjen pomen krepitve 
osnovne organizacije zveze sin
dikatov, ki je »temelj organizi
ranosti na ravni občin in mesta«.

Delavci se vključujejo v zvezo 
sindikatov kot enotno razredno 
družbenopolitično organizacijo 
tako, da se v temeljni organiza
ciji združenega dela ali v samou
pravni delovni skupnosti organi
zirajo v osnovno organizacijo 
zveze sindikatov. V velikih 
TOZD lahko ustanovijo več 
osnovnih organizacij, to pa lahko 
storijo tudi v tistih temeljnih or
ganizacijah, ki imajo svoje 
obrate v več občinah na območju 
mesta Ljubljane; na ravni 
TOZD naj bi v takem primeru 
ustanovili sindikalno konferen
co. V delovnih organizacijah se 
osnovne organizacije zveze sin
dikatov združujejo v konference 
osnovnih organizacij, v sestav
ljeni organizaciji združenega 
dela pa v koordinacijske odbore.

Delavci v zasebni obrti in v po
godbenih organizacijah združe
nega dela ustanovijo osnovno 
organizacijo zveze sindikatov na 
območju ene ali več krajevnih 
skupnosti.

V izhodišča za organiziranost 
zveze sindikatov v Ljubljani so 
tudi zapisali:

»Zveza sindikatov je z nekate
rimi oblikami in metodami dela 
prisotna tudi v krajevni skupno
sti, da tamkaj zagotavlja povezo-

Janez Čebulj

vanje delavcev v združenem delu 
in občanov v krajevni skupnosti. 
Njena glavna aktivnost je v kra
jevni konferenci socialistične 
zveze. Zato, da bo lahko zveza 
sindikatov odigrala svojo vlogo v 
krajevni skupnosti, se v posa
mezni krajevni skupnosti obli
kuje sindikalna konferenca, ki jo 
sestavljajo člani sindikata 
osnovnih organizacij zveze sin
dikatov, ki delujejo na tem ob
močju, in tudi člani osnovnih or
ganizacij zveze sindikatov, ki 
imajo svoj sedež na drugem ob
močju, določeno število članov 
pa prebiva v krajevni skupnosti.«

Da bi zagotovili uresničevanje 
osebnih in skupnih interesov čla
nov sindikata, ki se pojavljajo v 
eni ali več sorodnih dejavnosti, 
se delavci, organizirani v 
osnovne organizacije, prek njih 
povezujejo v sindikate posamez
nih dejavnosti na ravni občin in 
mesta, ki naj bi obravnavali 
vprašanja glede pridobivanja in 
razporejanja dohodka, delitve 
sredstev za osebne dohodke, or
ganiziranja temeljnih organizacij 
združenega dela, delovnih in živ
ljenjskih razmer delavcev itd. V 
občinah naj bi ustanovili (odvi
sno od števila osnovnih organi
zacij, števila članov in posebnosti 
določenih dejavnosti) najmanj 
osem odborov sindikatov, na 
ravni mesta pa naj bi za ta po* 
dročja dejavnosti ustanovili 
koordinacijske odbore občinskih 
odborov sindikatov. Pri mest
nem svetu bi ustanovili najmanj 
sedem odborov sindikatov. Za 
vsa področja dejavnosti, kjer bi 
ustanovili mestni odbor sindika
ta, pa bi delovale v občinah kon
ference sindikata posameznega 
področja.

V gradivu ljubljanskih sindi
katov za organizacijsko preobra
zbo naše organizacije nadalje 
govorijo o organiziranju in de
javnosti občinskih svetov zveze 
sindikatov (tudi v prihodnje jih 
bo pet), ki jih ustanovijo 
osnovne organizacije »z name-

Zofka Tribušon

nom, da delavci uveljavljajo v 
njih in prek njih svoje razredne 
interese, jih usklajujejo in zago
tavljajo, da v okviru mestnega in 
republiškega sveta uresničujejo 
svojo razredno vlogo«.

»Vloga in naloge mestne or
ganizacije zveze sindikatov izha
jajo iz izjemnega položaja, ki ga 
ima Ljubljana kot posebna druž
benopolitična skupnost, upošte
vaje pri tem vse tiste interese de
lavcev, ki presegajo-območje ene 
občine, oziroma se v enaki ali 
podobni meri pojavljajo v dveh 
ali več ljubljanskih občinah. Prav 
tako je mestni svet zveze sindika
tov prisoten pri urejanju vseh ti
stih vprašanj, ki so povezana z 
delovanjem Skupščine mesta 
Ljubljana in njenih organov, kot 
tudi vseh samoupravnih intere
snih skupnostih, ki so organizi
rane na ravni mesta.«

Pri predsedstvu mestnega 
sveta naj bi delovalo devet komi
sij, pri občinskih svetih in mest
nem svetu zveze sindikatov pa 
bodo ustanovili nekaj svetov, ki 
bodo obravnavali vprašanja, 
pomembna za družbenoeko
nomski in socialni položaj de
lavca v temeljni organizaciji, ob
čini in v mestu. Za zdaj namera
vajo ustanoviti svet za razvoj sa
moupravnih dohodkovnih odno
sov v združenem delu in svet za 
vprašanja življenjskih in delov
nih razmer delavcev.

Teh nekaj misli iz ljubljanskih 
izhodišč zgovorno priča, da se 
zveza sindikatov v našem glav
nem mestu zavzema za takšno 
preobrazbo, ki ji bo omogočila, 
da bi še bolj zaživela med sa
moupravljavci.

Jože Marolt je na seji predsed
stva dejal:

»Predvsem gre za to, da mo
rajo odnosi v zvezi sindikatov za
gotoviti večji vpliv osnovnih or
ganizacij na oblikovanje stališč 
občinskih in mestne organizacije 
in na uveljavljanje teh stališč v 
sindikalni praksi. Če pa hoče sin
dikat uresničevati svojo vlogo, 
mora delovati med delavci.«

Lojze Mežnarič
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So peresa 
dovolj podkovana?

Krog je sklenjen. Veriga pa, ki 
ga tvori, ima močnejše in šib
kejše člene. Kateri so močni 
členi?

Od približno šest tisoč temelj
nih organizacij združenega dela v 
Sloveniji — te se združujejo v 
kakih tisoč delovnih organizacij
— jih približno polovica izdaja 
lastno glasilo. Osemsto tisoč 
izvodov glasil v organizacijah 
združenega dela je podatek, ki 
lahko vzbuja občudovanje pa 
tudi samozadovoljstvo, češ: pri 
obveščanju v združenem delu 
smo naredili veliko, je pa seveda 
kaj lahko varljiv. Marsikje je gla
silo namreč edina oblika, preko 
katere delavce obveščajo. Prav 
zaradi pogostne pasivne vloge 
glasil pa smo sindikati do njih 
(upravičeno) zadržani. Kljub 
temu pa je podatek o številu gla
sil v organizacijah združenega 
dela zanimiv, vendar z neke 
druge plati: obiski v organizaci
jah združenega dela so nam po
kazali, da povsod, kjer izdajajo 
glasilo, razvijajo v večini prime
rov še druge oblike medseboj
nega obveščanja ali bolje pove
dano: v približno petsto OZD od 
skupaj tisoč so nekoga bodisi po 
politični plati bodisi poklicno za
dolžili za organizacijo obvešča
nja. Napisal sem »jih obveščajo«
— kljub temu pa nas veseli, da je 
prisotno spoznanje, da brez ob
veščanja ne gre; dati pa mu je 
treba drugo, resnično samou- 
pravljalsko vsebino. Zanimivo je 
še spoznanje, da v OZD, ki smo 
jih obiskali, še nismo naleteli na 
primer, da bi bil nekdo tako ali 
drugače zadolžen za obveščanje, 
pa ne bi skušal svojega dela 
opredmetiti v glasilu. To se zato 
vedno bolj kaže kot del ledene 
gore, ki se dviga nad morje, večji 
del pa je skrit pod površjem. S 
tem že prihajamo k delu verige, 
ki jo sestavljajo šibkejši členi, in 
k saldu v štiriletni bilanci oprav
ljenega dela, ki bi mu težko rekli 
samo pozitiven, k nalogam, ki 
smo si jih začrtali in jih šele začeli 
izvajati.

Uveljaviti dogovorjeno
Imel sem priložnost, da sem se 

udeležil in sodeloval na več zvez
nih posvetovanjih o obveščanju v 
združenem delu. Od tam sem 
vsakič prihajal s prijetnimi ob
čutki, da smo na tem področju v 
naši republiki naredili precej — 
četudi pomeni ta precej, da nam 
je uspelo ugotoviti, kateri del 
prevzete naloge še ni izpolnjen. 
Sistem obveščanja je tudi v zdru
ženem delu, kot smo ugotovili, 
normativno vzorno opredeljen, 
manjkajo pa nam instrumenti in 
načini, kako ga uveljaviti v prak
si. Podobno kot v Sloveniji ra
zmišljajo še v Vojvodini: tam so 
sestavili nekakšna minimalna 
merila, ki naj bi zagotovila izva
janje s sistemom dogovorjenih 
norm in sporazumov. Tudi pri 
njih se zavedajo/da njihova mi
nimalna merila niso to, kar ho
čemo, so pa gotovo poskus, kako 
opredeliti vprašanja, na katera 
iščemo odgovor vsi skupaj.

Ali je en novinar na petsto 
ljudi v organizaciji združenega 
dela rešitev za tisto, kar bi radi? 
Negativen odgovor pomeni 
spoznanje, da nalog v zvezi z ob
veščanjem ne moremo več pre
puščati stihiji in zgolj družbeno
politični osveščenosti ter delovni

pripravljenosti zagretih posamez
nikov. S tem v zvezi ne moremo 
mimo formalne šolske izobrazbe, 
izkušenj in družbenopolitične 
angažiranosti tistih, ki se v OZD 
in v naši družbi sploh ukvarjajo z 
organizacijo obveščanja in ob
veščanjem samim. Danes stanje 
v uredništvih — gledano rela
tivno — ni dosti boljše od tistega 
pred nekaj več kot desetimi leti, 
ko smo ustanovili prvi visokošol
ski zavod v Sloveniji in mu zadali 
nalogo, da izobražuje kadre, ki 
bodo strokovno in politično kva
lificirano pisali o dogajanju v 
naši družbi. V uredništvih še 
vedno prevladujejo kadri z ne
dokončano oziroma komaj za
četo visoko šolo, če pogledamo 
izobrazbeno strukturo organiza
torjev obveščanja v organizaci
jah združenega dela, pa prevla
duje srednja strokovna oziroma 
srednja izobrazba. Je to dovolj? 
V nobenem primeru ne, čeprav 
je šolska izobrazba samo en, 
vendar ne zgolj formalen vidik 
celovite usposobljenosti za tako 
odgovorno delo. Že podatek, da 
se z obveščanjem v organizacijah 
združenega dela ukvarja po
klicno samo četrtina vseh, ki de
lajo na tem področju, priča, da je 
družbenopolitična angažiranost 
organizatorjev obveščanja ter 
urednikov in novinarjev glasil v 
organizacijah združenega dela 
vzorna. Obiski v številnih OZD, 
pogovori na srečanjih in semi
narjih pa nam potrjujejo, da je 
najpogostejša pot, kako se 
nekdo začne ukvarjati z obveš
čanjem (in nato glasilom) v OZD 
družbenopolitična zadolžitev, ki 
sčasoma preraste v delovno ob
veznost in nalogo organiziranja 
obveščanja in obveščati. Z druž
benopolitično angažiranostjo 
organizatorjev obveščanja ter 
urednikov in novinarjev glasil v 
OZD in njihovo vpetostjo v naš 
samoupravni socialistični sistem 
smo torej lahko še kar zadovolj
ni, toda kaj, ko je tudi to samo en 
vidik do celovite osebnosti pri 
opravljanju nalog in del pri or
ganizaciji obveščanja.

Fakulteta za sociologijo, poli
tične vede in novinarstvo naj 
vzgoji vsako leto še toliko ka
drov, ki imajo ustrezna izhodiš
ča, da postanejo dobri organiza
torji obveščanja in novinarji — v 
tem prispevku se ne spuščam v 
ocenjevanje uspešnosti in pri
mernosti tako zasnovanega štu
dija novinarstva kot poteka na 
ljubljanski FSPN — toda po
trebe združenega dela še vedno 
močno presegajo njihovo po
nudbo. Zato so organizacije 
združenega dela prisiljene, da iš
čejo kadre za organiziranje ob
veščanja v svoji temeljni organi
zaciji združenega dela oziroma 
delovni organizaciji drugače in 
drugje. Vprašanje je, če so di
plomirani novinarji s komaj kon
čano visoko šolo najprimernejši, 
da v OZD vnašajo takoj svojo vi
zijo sistema obveščanja. Morda 
pa bi lahko odgovorili, da se s to 
odgovorno nalogo lahko učinko
viteje spoprime nekdo, ki je v 
določeni delovni organizaciji 
zrastel, ali pa — in to je najmanj 
— da ima toliko in toliko let de
lovnih izkušenj, ki si jih je nabral 
v združenem delu. S tem seveda 
nočem reči, da si diplomanti fa
kultete ne bi smeli in mogli nabi
rati izkušenj tudi (in predvsem) v 
organizacijah združenega dela;

najbrž pa ni najbolje, da jim že 
prvi trenutek, samo na temelju 
njihove formalne visokošolske 
izobrazbe, poverimo vodenje in
formiranja. No, pa tega se nam 
zaenkrat ni bati, da bi ponudba 
absolventov z visokošolsko izo
brazbo presegla povpraševanje 
po tem profilu delavcev: dosti 
realnejši in združenemu delu 
bližji je problem, da OZD, ko iš
čejo nekoga, ki naj bi prevzel or
ganizacijo obveščanja pri njih, 
težko dobe za to delo nekoga, ki 
bi imel več kot srednješolsko 
izobrazbo.

Seminaiji in študij ob 
delu — izhod?________

Ali so razni seminarji in študij 
ob delu izhod iz zdajšnjega sta
nja? Da in ne. Da, ker bodo slu
šatelji na vsakem seminarju 
nekaj pridobili, in ne, ker študij 
ob delu konča le malo študentov 
in se s tem stanje samo popravlja.

Vendar vztrajajmo in tudi na 
ta način skušajmo doseči čimveč. 
Vztrajajmo pri tem, da je za or
ganizatorja obveščanja in novi
narja v naši družbi med drugim 
potrebna tudi visokošolska izo
brazba, istočasno pa se potrudi
mo, da bo čimveč delavcev, ki so 
se z organiziranjem obveščanja 
in obveščanjem že delovno pro
movirali, svoje izkušnje, ki so si 
jih nabrali, lahko čim kvalitet- 
neje strokovno in politično pre
verilo ter razširilo svoje temeljno 
znanje.

Največ zmešnjave je bilo do
slej s seminarji. Ti so bili za orga
nizatorje vselej konjunktorni. 
Vprašanje pa je, ali ne bi mogli 
udeleženci z njih odnesti kaj več, 
kot so. Relativno visoka ude
ležba na vseh seminarjih za or
ganizatorje obveščanja ter ured
nike in novinarje glasil v OZD 
priča, da se ljudje, ki se ukvar
jajo z obveščanjem v združenem 
delu, zavedajo, da še marsičesa 
ne vedo in da bi si manjkajoče 
znanje radi pridobili. Obe ugo
tovitvi sta enako pomembni in 
vlivata zaupanje, da napori za 
poenoten dopolnilni sistem izo
braževanja niso zaman. Komisija 
RS ZSS za obveščanje in poli
tično propagando je v tesnem 
sodelovanju s Fakulteto za socio
logijo, politične vede in novinar
stvo ter Višjo upravno šolo v 
Ljubljani pripravila izhodišča, ki 
jih je te dni dala v najširšo javno 
razpravo. Pripombe na program 
bo komisija skušala zbrati tako 
med samimi organizatorji obveš
čanja kot med sindikalnimi de
lavci v sindikalnem centru za 
družbeno izobraževanje, Druš
tvu novinarjev Slovenije ipd., 
nato pa bo usklajeni program po
sredovala socialistični zvezi, da 
ga kot del v planiranem sistemu 
dopolnilnega izobraževanja de
legatov in drugih delavcev, 
vključi vanj enakopravno. 
Osnovna izhodišča, ki jim je ko
misija RS ZSS pri sestavljanju 
predloga sledila, so, da mora biti 
program večstopenjski zato, da 
ne bi slušateljem, ki do neke 
mere gradivo že poznajo, tega še 
enkrat razlagali in jih utrujali 
oziroma postavljali pred njih za
hteve, ki jim še niso kos. Komi
sija prav tako predlaga splošne in 
specializirane seminarje. Temu 
je sledila zaradi izkušenj, da na 
seminarjih, na katerih obravna
vamo vse (in nič), slušatelji, ki so

bolj komunikativni, hitro obr
nejo ost pogovora v smer, ki po
sebno zanima samo njih. Zato 
predlagamo npr. seminarje, na 
katerih bomo obravnavali samo 
jezikovna vprašanja, vprašanja 
kulturne politike v glasilih v or
ganizacijah združenega dela, 
obrambna vprašanja in podob
no.

Manj težav je s študijem ob 
delu, če se seveda omejimo.samo 
na študij INDOK na Višji 
upravni šoli v Ljubljani. Tu smo 
sindikati ves čas živo sodelovali 
in smo glede na to, da je velik del 
vpisanih prav iz organizacij zdru
ženega dela, v precejšnji meri 
tudi sovplivali na oblikovanje 
učnega programa. Vpis v prvi 
letnik študija za organizatorje 
obveščanja je bil izredno velik, 
zaradi prilagojenih oblik dela pa 
tudi osip študentov ni velik. 
Letos je število vpisanih neko
liko manjše in šola še sprejema 
kandidate. Kot lani je komisija 
RS ZSS za obveščanje in poli
tično propagando tudi letos po
vabila organizatorje obveščanja 
v OZD, kateri še nimajo 
ustrezne formalne izobrazbe, da 
si jo pridobe ob delu.

Kako naprej?_____
Izobraževanje ni edini, pač pa 

najšibkejši člen v verigi organizi
ranja obveščanja v združenem 
delu. Nam ga bo uspelo okrepiti? 
Nedvomno gre za proces, spre
minjanje, ki bo trajalo več let.

Kot njegova posledica, mo
goče pa tudi vzrok, pa se pojavlja 
tudi neustrezen položaj služb, ki 
se v OZD ukvarjajo z organiza
cijo obveščanja in s tem v zvezi 
često neustrezen položaj in 
mesto človeka, ki se ukvarja z in
formiranjem. Na primere, pri ra
zreševanju katerih smo sodelo
vali, se ne bom skliceval, da pa je 
bila akcija primerna, jasno kaže 
dejstvo, da se že dolgo ni obrnil 
nihče na nas za posredovanje pri 
še tako očitnih kršitvah samou- 
pravljalskih pravic, kot smo jih v 
primerih, o katerih je pisala tudi 
Delavska enotnost, pomagali 
razpletati. Najbrž vrsto nespora
zumov in manjših problemov 
urede že področni aktivi organi
zatorjev obveščanja, ki so bili 
letos ustanovljeni že v vseh regi
jah v Sloveniji.

Kako uresničiti zahteve, ki jih 
v zvezi z obveščanjem pred vse 
delavce v združenem delu po
stavljajo temeljni družbenopoli
tični dokumenti in zakon o zdru
ženem delu, kako izboljšati po
gosto neustrezen položaj služb in 
ljudi, ki se v združenem delu uk
varjajo z obveščanjem — dvoje 
temeljnih vprašanj, na kateri 
moramo še do kongresa sindika
tov, ki bo meseca oktobra, najti 
odgovor. Ali nam bo to uspelo na 
posvetovanju, ki ga pripravljamo 
za september in na katerega na
meravamo povabiti vse, ki se pri 
nas in v drugih republikah po 
svoji delovni ali pa politični na
logi ukvarjajo s sistemskim reše
vanjem vprašanj o obveščanju? 
Upamo, da nam bo —in s tem bo 
izpolnjen velik del zahtev, ki jih 
je pred našo komisijo ter sindi
kalne delavce in organizatorje 
obveščanja v združenem delu ter 
združeno delo sploh postavil 8. 
kongres Zveze sindikatov Slove
nije pred štirimi leti v Celju.

MATJAŽ VIZJAK

Nekatera sporna vprašanja 
v zvezi z odpovedjo 

stanovanjske pogodbe
V zadnjem letu so se v Sloveniji pojavila nekatera sporna vprašanja v 

zvezi z odpovedjo stanovanjske pogodbe. Nekatere temeljne organiza
cije vlagajo predloge z zahtevki za odpoved stanovanjske pogodbe 
pred sodišči združenega dela, druge pa s tožbo zahtevajo prec^rednim' 
sodišči odpoved stanovanjske pravice. Po členu 69. zakona o stano
vanjskih razmerjih (Uradni list SRS, št. 18-74) je določeno, da se sta
novanjska pogodba v primeru spora odpoveduje imetniku stanovanj
ske pravice s tožbo, ki se vloži pri občinskem sodišču. Tako so v zad
njem času reševala spore o odpovedi stanovanjske pogodbe tako redna 
sodišča kot tudi sodišča združenega dela.

Glede na navedeno zakonito določilo je Vrhovno sodišče SR Slove
nije zavzelo stališče, da so za vse spore v zvezi z odpovedjo stanovanj
ske pogodbe pristojna redna sodišča oziroma občinska sodišča, in sicer 
ne glede na to, kakšen odpovedni razlog se uveljavlja. Sodišče združe
nega dela SR Slovenije se sicer v načelu strinja s takim stališčem, ven
dar meni, da morajo sodišča združenega dela razreševati sporna ra
zmerja, kadar se uveljavlja odpovedni razlog po členu 67. zakona e
stanovanjskih razmerjih. Po tem določilu lahko organizacija združe
nega dela odpove stanovanjsko pogodbo delavcu, kadar mu preneha 
lastnost delavca po lastni izjavi, ali zaradi obsodbe-za kaznivo dejanje 
na kazen, ki ima po samem zakonu za posledico izgubo lastnosti de
lavca v združenem delu, ali zaradi hujše kršitve delovnih obveznosti- 
Organizacija združenega dela bo seveda odpovedala stanovanjsko po" 
godbo, če je delavec dobil stanovanje od te organizacije združenega 
dela, ki nastopa kot stanodajalec. Tu ne gre za odpovedni razlog zaradi 
kršitve stanovanjske pogodbe, ampak gre za vprašanje statusa delavca 
oziroma načina prenehanja delovnega razmerja. To je tako pomembno 
predhodno vprašanje, da ga morajo reševati sodišča združenega dela, k1 
v skladu s členom 19 Zveznega zakona o sodiščih združenega dela re
šujejo take spore o pridobitvi in prenehanju lastnosti delavca v združe
nem delu.

Prav v zvezi z odpovedjo stanovanjske pogodbe iz razloga preneha
nja delovnega razmerja pa se pojavlja tudi drugo vprašanje, ki je v 
praksi včasih tudi sporno. Organizacija združenega dela namreč lahko 
odpove stanovanjsko pogodbo le v treh mesecih po prenehanju delov
nega razmerja. Delovno razmerje pa preneha delavcu:

1. s potekom odpovednega roka, če je dal sam odpoved delovneg3 
razmerja,

2. z dokončno odločbo, če mu je bil izrečen ukrep prenehanja de
lovnega razmerja zaradi hujše kršitve delovnih obveznosti,

3. z dnem, ko začne prestajati kazen, če je obsojen na tako zaporno 
kazen, da mora biti zaradi prestajanja odsoten več kot šest mesecev-

Če bi se določilo Zakona o stanovanjskih razmerjih, ki govori o roko 
treh mesecev, dobesedno upoštevalo, bi marsikdaj organizacija zdru
ženega dela ta rok zamudila, saj mnogi delavci uveljavljajo v zvezi S 
prenehanjem delovnega razmerja svoje pravice pred sodiščem združe
nega dela. Dokler traja postopek pred sodiščem, pa seveda organizacij3 
združenega dela ne more biti prepričana, da je njena odločitev o pr6" 
nehanju res pravilna. Marsikateri delavec je že uspel pred sodišče® 
združenega dela, zlasti v primerih disciplinskih ukrepov. Prav zaradi 
tega velja upoštevati stališče, da teče trimesečni rok za vložitev pred
loga od dneva pravnomočnosti odločbe sodišča združenega dela, s ka
tero je bilo odločeno o spornem razmerju v zvezi s prenehanjem delov
nega razmerja.

Kot je bilo že navedeno, obravnavajo sodišča združenega dela le tis® 
odpovedi stanovanjske pogodbe, ki so v zvezi s statusom delavca, ko se 
uveljavlja razlog prenehanja delovnega razmerja. Kadar stanodajalk 
uveljavljajo pred sodiščem združenega dela druge odpovedne razlog6, 
kot npr. neplačevanje stanarine, protipogodbeno uporabo stanovanj3 
itd., pa sodišča združenega dela odstopajo te sporne zadeve občinski® 
sodiščem.

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA DELA

Prenehanje delovnega 
razmerja zaradi nastopa 

kazni
Po členu 216. zakona o združenem delu preneha delavcu delovna^ 

zmerje po samem zakonu, če mora nastopiti zaporno kazen, zaradi K 
tere bo odsoten več kot šest mesecev. Delovno razmerje-mu preneh 
dnem, ko začne prestajati kazen. Enako določilo vsebuje tudi 170. c . 
zakona o delovnih razmerjih. Kljub dokaj jasni določbi zakona pa P 
haja v praksi do številnih sporov o tem, ali je delavcu prenehalo 
lovno razmerje ali ne.

Delavec je bil obsojen dvakrat, pri dveh različnih sodiščih. Prv°5 . 
dišče ga je kaznovalo na tri mesece zapora, drugo pa na tri mesece in 
dni zapora. Ko sta postali sodbi pravnomočni, sta sodišči obvestili o 
temeljno organizacijo, ki je ugotovila, da ima delavec skupaj šest 
secev in 15 dni zaporne kazni. Ko je nastopil kazen, so mu izdali sk 
da mu s tem dnem preneha delovno razmerje. Temeljna organizacij ^ 
ugotovila, da bo delavec prestajal kazen več kot šest mesecev- ^ 
uradni dolžnosti pa je sodišče, ki je zadnje izdalo sodbo združilo 
kazni v enotno kazen in delavcu izreklo šest mesecev zapora. Tako 
lavcu ni bilo potrebno prestati več kot šest mesecev zapora, zato tu ^ 
glede na združitev kazni delovno razmerje ne prenehalo. O tem je^ 
delavec poučen, vendar šele po prestani kazni, zato je predlog 23 
novo postopka vložil prepozno. Po stališču, ki ga je zavzelo so 
združenega dela, bi namreč lahko delavec vložil predlog za obnovo H . 
stopka v roku 30 dni od dneva, ko je zvedel za združitev obeh k ■ 
Temeljna organizacija bi morala postopek obnoviti, čeprav o oba ^ 
postopka nima v samoupravnih aktih nobenih določil. Upoštev 
morala določilo člena 181. zakona o delovnih razmerjih, ki obvc 
temeljno organizacijo, da mora smiselno uporabljati določbe, k ^ 
Ijajo za postopek pred sodiščem združenega dela, če samoupr® , 
splošni akt ne ureja postopka ali ga ne ureja v celoti. Ker je po zve 
zakonu o sodiščih združenega dela predvidena možnost obnov 
stopka, je torej logično, da je obnova postopka možna tudi v te® 
organizaciji.

Iz navedenega izhaja, da bi delavec lahko zahteval sPrc,!’ 
sklepa o prenehanju delovnega razmerja in bi lahko po presta® ^
odšel na delo v temeljno organizacijo, saj mu zaradi združitve

^VAN ŽVi
oziroma znižanja kazni delovno razmerje po zakonu ni Pr^ne^ffC
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^narodna organizacija dela pred 64. zasedanjem

Aktiven dejavnik,
ne ostalina

ospredju pozornosti je vprašanje, ali se bo MOD hitreje prilagajala 
banskemu stanju v mednarodnih odnosih in družbenoekonomskih 

razrednih procesih v svetu, ali pa bodo prevladale sile, ki bi rade 
povile »solidno« mednarodno organizacijo, odmaknjeno od politič- 
^ Procesov v svetu
, košnja generalna konferenca 
jnarodne organizacije dela 
^ ^), ki bo zasedala prihodnji 

Sec> bo potekala v zelo zapletenih 
'herah. Le-te so neposredno iz- 

® izstop ZDA in številna druga 
(g a vprašanja, ki so bila prisotna 

vseh zadnjih zasedanjih te najsta- 
e Mednarodne organizacije v si- 

%u Združenih narodov. Zato 
)a ob tej priložnosti zabeležiti 

1 pripomb v zvezi z odnosi v
Haj. Modni organizaciji dela, njeni 
, Muri in prizadevanjih za njeno 
jg^^ratizacijo in prilagajanje de- 

| j keniu stanju v mednarodnih od- 
'u in družbenoekonomskih ter ra- 
anih procesih v svetu.

(od Slt0rai šestdesetletni zgodovini 
jj. 1^19) je Mednarodna organiza- 

dela doživljala številne krize, ki 
j. Odražale tako splošne medna- 

■ t ne razmere kot stanje v medna- 
I neM delavskem gibanju. (MOD 

Medvladna organizacija — poleg
Ht
Ni uvnikov vlad so v njej zasto- 

Predstavniki delavcev — sindi-
^0v 'n delodajalcev). Ne bo odveč 

, gorilo, da je MOD vse do 1954.
■ a delovala brez prisotnosti SZ (z 
Ho v letih 1938—39) in brez dru- 
. socialističnih dežel, ki so nastale 
je j®’svetovni vojni. (Naša država 
,čl»nica MOD neprekinjeno od 
Vo ne ustanovitve). Tako lahko go- 

j 0 univerzalnosti MOD od
| H' leta naprej, saj je bila šele 

Vs ^1 v njej zagotovljena prisotnost 
>(H SOc'al'st'čnih držav in tudi vseh 
Ijg 9 v mednarodnem delavskem gi- 
ij^lu- Kot je vstop socialističnih 

Pomenil korak naprej v razvoju 
so,0, Pa je naslednje obdobje, ko 
;e,e v Petdesetih letih začele pridru
žilo .ove neodvisne dežele, pome- 
o- bistveno novo etapo v razvoju 
Viv^izacije. Z vstopom teh dežel, ki 
(J?*da z začetkom gibanja neuvrš-

Ne *5a VSe or8an'z*rane8a P01>“ 
ltei nastopa skupine 77 v zadnjih 

j rjj, el'h v MOD, se je izredno razši- 
lioJ08 Problemov, s katerimi se je 
V|J nočeš organizacija morala uk- 
tijj|Ja,’> s® v taki ali drugačni obliki do 
Pri °Predeljevati ter jih upoštevati 
p5 j^Voi> aktivnosti. Na drugi strani 
kJ razvoj sil, ki se bore za demo- 
boj ac’j° mednarodnih odnosov, 
Prav Jraien in nedeljiv mir in za od- 
ro^urišč najbolj kritičnih medna- 
Ptav sP°rov, prisilil MOD — če- 
'^01 ^ Ceno hudih blokovskih in 
kat .°skih konfrontacij — da stori, 
kon. V nieni moči za boljše in ena- 
Hje TVnejše mednarodno sodelova
lo a^a ^Politizacija« MOD pa je v 
Olj- ,udi glavni vzrok za zaostrene 
Njj znotraj MOD, saj so ZDA ob 
' očitu 'zs,0Pu novembra 1977 prav 
oije 0ni o »politizaciji« organiza- 
k (jjj en,cljevale to svojo potezo, ki 
Prej ? najavljena že skoraj dve leti 
sko,^ ^hno namero, da se s priti- 

države članice doseže po- 
%i> St te organizacije ciljem ame-

Politike.

^nazaj ni

se pred MODv:
»ali

, i bik V.4V* u°ao v ospreaju n 
,ri kaJ1 * 8eneralni konferenc 

0 bo financiral

- pivu iVI
vPra^a .ahko bi rekli — eksiste 
^ ^li5n;. bodo v ospredju n

^ »o tmanciral deja 
^lij0n *2Padu prispevka ZD
N? ^ dolarjev ali 25 % pr 

oodo ameriškemu i 
drugi? Na račun čes;Hjš
Poračun MOD:

JParj, J! obsežen administ
1 P® bodo okrnjeni pr

N v .e ln strokovne pomoč
*žhtevaazv°iu? Ali se bo pc t,.. vam ;_ . . .
N tj
HJ? “Solidna« mednaro 
'“»ih 0da’ 'r* ie odmaknjena i 

Uosov v svetu?

Vsa ta vprašanja so težka in jih ni 
moč reševati vsako zase. Eno pa je 
gotovo: MOD ne more več nazaj v 
»zlate čase«, kajti razvoj proizvajal
nih sil v svetu, politizacija delavskega 
in sindikalnega gibanja, prodor dežel 
v razvoju na mednarodno prizorišče, 
vse to so dejavniki, ki so po svoje 
vzburkali odnose v organizaciji. Tež
nje po demokratizaciji družbenih 
odnosov v nacionalnih in mednarod
nih okvirih in spremenjen odnos sil v 
korist tistih, ki se bore za mir, proti 
izkoriščanju in nadvladi, se tudi v 
MOD kot v celotnem sistemu OZN 
in njenih mednarodnih organizacijah 
(agencijah) konfrontirajo s silami 
politične, ekonomske in medna
rodne hegemonije, ki žele obdržati 
vsaj »status quo« in s tem svoje pozi
cije v družbi in mednarodnih odno
sih. Bili bi zelo naivni, če ne bi upoš
tevali te neizogibne realnosti pri ana
lizi stanja v MOD in se uspavali z ilu
zijami, da bo, denimo z vrnitvijo 
ZDA, v MOD spet napočilo obdob
je, ko bo le-ta kot humana in častit
ljiva mednarodna organizacija slu
žila interesom dela in delavcev.

Skratka, vprašanja dela in polo
žaja delavca danes ni več mogoče re
ševati zgolj s pravno-formalnim pri
stopom ter sprejemanjem konvencij 
in norm brez upoštevanja dejan
skega družbenoekonomskega polo
žaja delavstva v raznih delih sveta.

V povojnem razdobju, od spre
jetja tako imenovane »Filadelfijske 
deklaracije« (1944), ki je opredelila 
nova, tedanjemu času primerna na
čela (delo in blago; svoboda sindi
kalnega združevanja; odpravljanje 
revščine je stvar vseh in v interesu 
vseh) je MOD razširila svojo dejav
nost na mnoga širša vprašanja, ki 
niso v neposredni zvezi z normativno 
dejavnostjo, ki je bila zanjo značilna 
v predvojnem času. Čeprav norma
tivne dejavnosti še zdaleč ni opustila, 
pa je vendarle pričela delovati na po
dročju kot so problemi zaposlovanja, 
strokovnega izobraževanja, tehnične 
pomoči oziroma sodelovanja, ude
ležba delavcev v upravljanju. Pose
bej je pomembno področje tehnič
nega sodelovanja, ki je šlo predvsem 
v korist dežel v razvoju. Toda obseg 
tehnične pomoči v okviru MOD ali 
UNDP (Program OZN za razvoj) še 
zdaleč ni tako velik, kot je vrednost 
in obseg programov, ki jih izvajajo 
visoko razvite industrijske dežele 
same. V letu 1976 je znašala, na pri
mer, vrednost programa tehnične 
pomoči, ki jo je izvajala MOD, blizu 
52 milijonov dolarjev ali 10 milijo
nov dolarjev več kot je znašala »čla
narina« ZDA. Tako je na 61. zase
danju MOD 1976 in še posebej na 
svetovni tripartitni konferenci o za
poslovanju prišlo do odločne zahteve 
držav skupine 77, da MOD usmeri 
čim več sredstev v neposredno teh
nično pomoč. Omenjena konferenca 
je bila vsekakor pomemben člen v 
razvoju krize odnosov v MOD. Kot 
je konferenca sprejela pomembne 
dokumente v zvezi z zaposlovanjem 
in prenašanjem tehnološkega in 
ekonomskega napredka v dežele v 
razvoju, tako je na drugi strani prav 
na tej konferenci prišlo do ostre poli
tične konfrontacije v zvezi s statusom 
opazovalca za Palestinsko osvobo
dilno organizacijo. S tem se je pričelo 
dramatično krizno obdobje, ko je 
MOD ob številnih nerešenih vpraša
njih, ki zadevajo predvsem njeno no
tranjo demokratižacijo, zašla v neza
vidljiv položaj, iz katerega se najbrž 
ne bo mogla tako hitro rešiti.

Boj za demokratizacijo 
bo še trd_____________

Problemi demokratizacije MOD, 
ki jih običajno poimenujejo kot

»problem strukture«, so se pričeli 
glasno omenjati že v začetku šestde
setih let (1963). Naj spomnimo, da je 
bila ZSJ 1972. leta pobudnik posve
tovanja o aktivnosti delavske sku
pine v MOD in širših vprašanjih nje
nega ustroja in dejavnosti. Udeležili 
so se je predstavniki SSF (svetovna 
sindikalna federacija) in SKD (sve
tovna konfederacija dela), afriške in 
arabske sindikalne federacije, japon
skega sindikata SOHYO, irskih in 
jugoslovanskih sindikatov. Takrat je 
prišlo do izraza mnenje, da mora po
stati organizacija v večji meri kot do 
tedaj mesto konstruktivnega sodelo
vanja in da bi se zato morala hitreje 
prilagojevati spremembam in novim 
odnosom v svetu. Posvet je ugotovil, 
da je MOD vendarle premalo uni
verzalna organizacija, da bi bila spre
jemljiva in koristna predvsem za de
žele v razvoju. Izoblikovani so bili 
tudi konkretni predlogi, ki so še 
danes prisotni v sicer maratonskih 
razpravah v strukturi MOD. Gre za 
to, da postane generalna konferenca 
dejansko vrhovni organ, administra
tivni svet pa le izvršni organ. To pa 
zahteva spremembo statuta in po
slovnika MOD.

Dalje, je bila izražena zahteva, da 
se ukinejo stalna mesta visoko razvi
tih industrijskih držav in pravica veta 
v administrativnem svetu, da se 
spremeni procedura, ki zadeva defi
niranje kvoruma v zvezi s predlogi 
resolucij, ki niso na dnevnem redu 
zasedanj. Prav tako ti predlogi obse
gajo vprašanja enakopravnosti vseh 
držav ne glede na politično ureditev. 
Pomembna je tudi zahteva, da je tri
partitni sistem le mehanizem za 
obravnavo problemov v MOD, nika
kor pa ga ni moč vsiljevati kot 
splošno veljavni model družbenega 
razvoja.

Ta pobuda sindikatov in številne 
druge, ki so jih v MOD dajale države 
članice skupine 77, so seveda nale
tele na hud odpor razvitih zahodnoe
vropskih držav, predvsem pa ZDA. 
Tako danes nekateri pojasnjevalci 
krize MOD — med njimi tudi pred
stavniki socialdemokratsko usmer
jenih sindikatov — demogoško tve
zi jo o nekakšni nehvaležnosti dežel v 
razvoju, ki da so malodane uničile 
organizacijo, ki je bila namenjena 
predvsem njim.

Pritiski, da bi prišlo do popolne 
»depolitizacije« MOD, so izredno 
močni. Njihov cilj je predvsem v tem, 
da se prihodnja generalna konfe
renca in celotna organizacija omeji 
na obravnavo izključno tehničnih- 
strokovnih problemov s področja 
dela. Za to obstajajo tudi zelo kon
kretni predlogi kot je ukinitev komi
teja za resolucije, da se konferenca 
sestaja vsaki dve leti namesto vsako 
leto kot doslej ipd.

Boj med silami, ki se bore za de
mokratizacijo MOD in tistimi, ki 
žele ohraniti monopole v njej, bo še 
zelo težak in dolg. Dežele v razvoju 
— predvsem neuvrščene, pa tudi 
blokovsko nevezani del delavske 
skupine, bo gotovo moral vložiti ve
liko energije, da bo vztrajal na pred
logih za demokratizacijo, ki je te
meljni pogoj za to, da postane MOD 
mesto enakopravnega in ustvarjal
nega razvoja. Ta naloga je toliko 
težja, saj se danes MOD sooča z 
novim položajem, ko so ob odsotno
sti ZDA, SZ in vzhodnoevropske 
socialistične dežele praktično naj
večji finančni kontributor organiza
cije.

Gotovo je kriza močno zmanjšala 
ugled MOD in tudi razvrednotila 
njeno poslanstvo. K temu je po svoje 
prispevala tudi ameriška kampanja v

zvezi s človekovimi pravicami. To se 
je pokazalo tudi v MOD, ki ima po
seben sistem preverjanja izpolnje
vanja norm mednarodnih konvencij 
in priporočil, ki jih sprejema oziro
ma, ki jih članice ratificirajo in 
sprejmejo v lastno zakonodajo. Že 
nekaj let nazaj so se v mnogih prime
rih obravnave o uresničevanju ozi
roma izpolnjevanju konvencij spre
vrgle v hude ideološke in blokovske 
konflikte s težkimi medsebojnimi 
obtožbami. Take težnje v obravnavi 
obveznosti držav članic so privedle 
do stanja, ko so postale mednarodne 
pravne norme in njihovo takšno ali 
drugačno pojasnjevanje bolj sred
stvo obračunavanja kot pa cilj, h ka
teremu je treba težiti na podlagi 
enakopravnega sodelovanja in 
ustvarjalnega dialoga ob upošteva
nju specifičnih razmer v vsaki deželi 
in seveda ob vzajemnem spoštova
nju sprejetih obveznosti.

Odgovornost 
neuvrščenega sveta

Vsa navedena odprta vprašanja in 
številni drugi problemi, ki jih nisem 
omenjal v tem zapisu, gotovo obve
zujejo dežele v razvoju, predvsem 
neuvrščene in s tem tudi nas, da pri
hodnjo generalno konferenco MOD 
izkoristimo za utrjevanje osnovne 
strategije glede vprašanj strukture, 
demokratizacije in enakopravnih 
odnosov v MOD. Zato ne bi bilo 
odveč, če bi mednarodni organizaciji 
dela posvetili nekoliko več pozorno
sti. saj Jugoslavija v njej uživa velik 
politični ugled. Neuvrščena politika, 
neodvisen položaj SFRJ in izvirne 
rešitve, ki jih prinaša razvoj sociali
stičnega samoupravljanja, pa tudi 
delež posameznih strokovnjakov, 
družbenih delavcev — kot npr. vloga 
pokojnega Jožeta Potrča in drugih, 
nam odpirajo velike možnosti za še 
bolj aktivno in ustvarjalno vlogo v 
MOD. Knjiga o jugoslovanskem 
samoupravnem sistemu je tik pred 
izidom v tej mednarodni ustanovi. 
Prav bi bilo, da bi to pobudo, ki so jo 
v MOD dali jugoslovanski sindikati, 
smotrno izkoristili tako za uveljavi
tev prakse in teorije našega družbe
nega sistema kot za utrditev našega 
mednarodnega ugleda.

ANDREJ ŠKERLA VAJ

KAJ SMO STORILI...
Kako do regresa 

za počitnice?
Čeprav nimajo natančnih podatkov pa slovenski sindikati dobro 

vedo, da zna ostati brez regresa za počitnice letos zelo veliko število za
poslenih: morda sto tisoč, morda še več.

Zato je sekretariat predsedstva RS ZSS te dni obravnaval inforaft 
cijo o problematiki izplačevanja regresa za letni dopust v tistih orgatt 
zacijah združenega dela, ki lani niso dosegle tolikšnega dohodka, da bi 
pokrivale izplačila iz sklada skupne porabe, kot je dogovorjeno v sindi
kalni listi za letošnje leto. Zvezni zakon o ugotavljanju in razporejanju 
celotnega prihodka in dohodka namreč onemogoča organizacijam 
združenega dela izplačevanje regresa za letni dopust iz tekočega do
hodka. Ob tem pa so prizadete zlasti tiste organizadje združenega dela, 
ki v minulem letu niso imele dovolj dohodka oziroma niso iz čistega 
dohodka razporedile dovolj sredstev v sklad skupne porabe, v letoš
njem letu pa so že toliko povečale svoj dohodek, da bi regres lahko iz
plačale.

Kako torej iz zagate? Kako zagotoviti prepotreben regres za počit
nice ljudem, ki so se trudili in dobro delali, pa kljub temu iz najrazlič
nejših vzrokov niso ustvarili dovolj sredstev za sklad skupne porabe? 
Saj zelo dobro vemo, da ne delamo vsi pod enakimi pogoji, da mnogim 
— pa ne po lastni krivdi — zelo trda prede. Kako ukrepati, da ne bomo 
po krivici prizadeli pridnih in po nepotrebnem povzročali slabo voljo, 
negodovanje in malodušje?

V zvezi z vsem omenjenim je sekretariat predsedstva RS ZSS sprejel 
naslednja stališča in jih tudi posredoval Zvezi sindikatov Jugoslavije:

— Uresničevanje zakona o združenem delu terja pri razporejanju 
dela čistega dohodka v organizaciji združenega dela za osebne do
hodke in skupno porabo celovit pristop. To pomeni, da morajo biti 
sredstva za osebne dohodke in skupno porabo v sorazmerju s tem, ko
liko so delavci prispevali k ustvarjanju dohodka temeljne organizacije 
združenega dela s svojim živim delom ter z upravljanjem in gospodar
jenjem z družbenimi sredstvi.

— Ne glede na to, da imajo nekatere temeljne organizacije združe
nega dela premajhne sklade skupne porabe in ne morejo izplačati re
gresa za dopuste, ugotavljamo, da letos marsikje ustvarjajo s povečano 
produktivnostjo večji dohodek. Zato sodimo, da bi lahko prišlo do re
snih težav, če v omenjenih organizacijah delavci ne bi prejdt regresa za 
letni dopust.

— Ker zvezni zakon o ugotavljanju in razporejanju celotnega pri
hodka in dohodka dovoljuje v svojem 83. členu izjemo pri regresiranju 
toplega obroka med delom in plačevanju prispevka za stanovanjsko iz
gradnjo (gre za možnost pokrivanja stroškov iz tekočega dohodka) 
predlagamo, da bi omenjena začasna rešitev veljala tudi v primeru re
gresov za počitnice.

— Ob tem sodimo, da bi omogočili izplačilo regresa za letni dopust 
le delavcem tistih temeljnih organizacij združenega dela, ki so prispe
vali k ustvarjenemu večjemu tekočemu dohodku s prispevkom živega 
dela.

Tako torej prav na kratko in zaokroženo o predlogu slovenskih sin
dikatov. Nedvomno gre za utemeljen in dobro premišljen predlog, ki 
bo zelo zelo verjetno naletel na odobravanje in plodna tla. Edino prav 
je, da smo pri sprejemanju in uresničevanju svojih zakonskih določil 
elastični, da si ne ustvarjamo sami sebi probleme tam, kjer to ni nujno 
potrebno. ul.
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KAKO GLOBOKO SEGAJO 
KORENINE STAREGA IN NOVEGA

IHfHflHai -Msalfes;
Jugoslovanski center za teorijo in prakso samoupravljanja v ustanav

ljanju je na pobudo republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije in 
republiškega sekretariata za delo izvršnega sveta Skupščine SRS prev
zel izvedbo prve analize samoupravnih sporazumov o združevanju dela 
delavcev v temeljnih organizacijah združenega dela. Iz obsežnega gra
diva bodo posamezni avtorji analize v nekaj nadaljevanjih skušali pri
kazati temeljne značilnosti analiziranih sporazumov.

Uvodne misli
Samoupravni sporazum o 

združevanju dela delavcev v te
meljno organizacijo je nov te
meljni samoupravni splošni akt, s 
katerim morajo biti skladni vsi 
drugi samoupravni akti v temelj
nih organizacijah združenega 
dela. S sporazumom delavci izra
žajo svojo voljo, da združujejo 
svoje delo z družbenimi sredstvi, 
in sporazumno določajo temelje 
za urejanje svojih družbenoeko
nomskih odnosov na podlagi 
enakih pravic, obveznosti in od
govornosti. Čeprav je ta spora
zum splošnega pomena, mora 
biti hkrati toliko konkreten, da 
so v njem dovolj jasno oprede
ljene osnove za urejanje posa
meznih elementov samouprav
ljanja v drugih samoupravnih 
aktih temeljne organizacije 
združenega dela.

V dosedanjih družbenopoli-, 
ličnih in strokovnih prizadeva
njih se je izkazalo, da v temeljnih 
organizacijah združenega dela 
kljub precejšnji družbenopoli
tični aktivnosti in prizadevanjem 
delavcev v temeljnih organizaci
jah združenega dela še ni popol
noma jasno izoblikovana fiziog-

sporazumih, temveč s kritično 
analizo konstruktivno prispevati 
k boljšim rezultatom na tem po
dročju in biti v pomoč vsem ti
stim, ki so pripravljali sporazum 
z velikim prizadevanjem. Hkrati 
pa so analizirani sporazumi zr
calna slika bolj ali manj uspeš
nega družbenopolitičnega priza
devanja v posamezni organizaciji 
združenega dela oziroma v šir
šem okolju. Z analizo smo želeli 
prispevati tudi k nadaljnjemu ra
zvoju samoupravne normativne 
dejavnosti v organizacijah zdru
ženega dela.

Analiza opozarja tako na 
dobre kot na slabe, nesprejem
ljive rešitve. To je pomembno 
zlasti ob ugotovitvi, da nekatere 
temeljne organizacije združe
nega dela teh sporazumov še niso 
sprejele, saj je za to čas še v letu 
1978. Analiza naj jim zato služi 
kot pripomoček, da bodo delavci 
v njih laže izoblikovali boljše re
šitve, kar pa je bilo eno izmed 
naših temeljnih hotenj.

Kvantitativni podatki, na ka
terih temelji raziskovalno poro
čilo, so dobljeni iz analize vse
bine 160 sporazumov o združe
vanju. V analizo smo zajeli samo 
sporazume s področja INDU-

zmerja, razlogi za združevanje in 
obveščanje,

S tako oblikovanim vprašalni
kom smo želeli zadovoljiti 
predvsem vsebini, ki se kaže v 
sporazumih o združevanju, in 
manj zaželeni vsebini, ki izhaja iz 
zakona o združenem delu, pa 
tudi političnim stališčem in pri
poročilom, ki so bila sprejeta 
lani. Zato je bil obseg vprašal
nika v posameznih elementih 
prilagojen obsegu sporazumov, 
ki smo jih najprej analizirali.

Temeljne ugotovitve
Z analizo 160 sporazumov o 

združevanju dela delavcev v 
TOZD na področju industrije 
smo ugotovili, da vsebine teh 
aktov v praksi še niso dovolj do
jeli. Največje število analiziranih 
aktov je zelo obširnih, z mnogimi 
prepisi določil iz zakona o zdru
ženem delu in brez večjih napo
rov, da bi jih konkretizirali. 
Zakon o delovnih razmerjih je 
bil sprejet šele v decembru lani, 
torej po sklenitvi sporazumov o 
združevanju, ki smo jih analizi
rali. Zato je struktura vsebine 
teh aktov največkrat takšna, kot 
jo določa zakon o združenem 
delu (63 odstotkov samouprav
nih sporazumov ureja sebino 
vprašanj v enakem zaporedju 
kot določa zakon o združenem 
delu).

Sporazum o združevanju naj 
bi bil po napotilih zakona o zdru
ženem delu kratek samoupravni

— Rekel je. da ga zanimajo njegove pravice v temeljni organizaciji, pa 
mu bom dal kar ves arhiv...!

nomija tega sporazuma. Da bi v 
nadaljnjem oblikovanju tovrst
nih sporazumov dosegli zastav
ljene cilje, je nujno, da te spora
zume strokovno analiziramo.

V analizo smo zajeli in preučili 
le del normativno opredeljenih 
samoupravnih odnosov, predv
sem tiste najpomembnejše. S 
tem je opravljen šele začetni del 
celovitejšega- proučevanja sa
moupravnega normativnega ure
janja družbenoekonomskih ra
zmerij v združenem delu, kajti 
samoupravljanje je predvsem 
družbena praksa, enotnost in us-

/ klajenost ustavnih načel in reši
tev v zakonu o združenem delu, z 
notranjim samoupravnim ureja
njem združenega dela in razvija
njem novih samoupravnih norm 
ter z njihovim doslednim izvaja
njem in uresniččvanjem. S priču
jočo analizo smo hoteli ugotoviti, 
v kolikšni meri se to temeljno 
izhodišče vseh prizadevanj za hi
trejši razvoj socialističnih sa
moupravnih odnosov kaže v spo
razumih o združevanju. Zato 
smo iz analize še posebej po
zorno soočali sistemske družbe
noekonomske in politične 
Osnove z rešitvami v teh aktih. 
Prav takšne analize, kakršna je 
naša, lahko v veliki meri pripo
morejo k premostitvi razkoraka 
med idejo in realizacijo, med 
teorijo in prakso.

V prikazovanju analize želimo 
neposredno in kritično prikazati 
trenutno stanje na tem področju 
samoupravnega sporazumeva
nja. Naš namen ni bil le opisovati 
negativne težnje, ki se kažejo v

STRIJE. V analizo je zajetih tudi 
manjše število sporazumov o 
združevanju, ki pa tedaj, ko smo 
zbirali gradivo, še niso bili spre
jeti.

Iz vzorca sledi, da je možno 
posploševanje le za področje in
dustrije, čeprav tudi tukaj z dolo
čenimi omejitvami, ker v krat
kem času zbiranja gradiva nismo 
mogli zajeti vseh sporazumov. 
Vendar nam podatki lahko slu
žijo za ponazoritev teženj, ki 
prevladujejo pri oblikovanju teh 
aktov. Zato lahko težnje, usme
ritve in načela v analiziranih spo
razumih o združevanju na po
dročju industrije ovrednotimo 
kot tipična in splošno uveljav
ljena v temeljnih organizacijah 
združenega dela.

Metoda, ki smo jo uporabili, je 
— kot že rečeno — analiza vse
bine. V kratkem času, ki nam je 
bil na voljo, smo poskušali zado
voljiti kriterije sociološkega razi
skovanja po objektivnosti, si
stematičnosti, kvantitativnem 
izražanju veličin, ki so v spora
zumih, kar je pogoj za kvalita
tivno analizo.

Kot pripomoček za zadovolji
tev zgornjih kriterijev nam je 
služil vprašalnik, ki je bil sestav
ljen na podlagi poprejšnje ana
lize 20 sporazumov. V obsežnem 
vprašalniku, ki je vseboval 91 
vprašanj, so bila zajeta naslednja 
področja: dejavnost temeljne 
organizacije, odločanje o sred
stvih, pridobivanje dohodka, 
razporejanje dohodka in čistega 
dohodka, delitev sredstev za 
osebne dohodke, delovna ra-

splošni akt. Urejanje temeljnih 
razmerij v tem aktu ne sme pre
rasti v podrobno razčlenjevanje 
posameznih razmerij. S tem 
aktom naj bi delavci konkretizi
rali temelje svojega družbenoe
konomskega položaja v temeljni 
organizaciji, ne pa podrobno 
urejali posamezna vprašanja. 
Takšna usmeritev pa v dosedanji 
aktivnosti ni bila uveljavljena: 
sklenjeni samoupravni spora
zumi so praviloma dolgi, po
prečno imajo več kot 91 členov 
oziroma blizu 30 strani.

Primerjav širine urejanja po
sameznih področij nas še posebej 
opozarja, da so v sporazumih o 
združevanju najbolj na široko 
obravnavana delovna razmerja 
(poprečno več kot 31 členov), ki 
jim sledijo statusne določbe (po
prečno več kot 8 členov). Smer
nica zakona o združenem delu. 
da v teh sporazumih uredimo od
ločanje o sredstvih, ni bilo 
ustrezno dojeta (poprečno le 4 
členi). Najmanj prostora v spo
razumih imajo določila, ki opre
deljujejo razloge za združevanje 
(le 1,48 člena).

Kljub jasni usmeritvi zakona o 
združenem delu ter v njem opre
deljenih temeljev družbenoeko
nomskega sistema in položaja 
samoupravno organiziranih de
lavcev, s temi sporazumi še 
nismo uspešno presegli stare za
vesti, ki najprej vidi v delovnem 
razmerju bistvo osvoboditve dela 
in novega družbenoekonom
skega položaja delavcev, šele za 
njim pa dohodkovni odnos.

Da bi delovno razmerje lahko

to postalo, je nujno potrebno 
dograditi družbenoekonomske 
temelje, ki delovno razmerje kot 
mezdno razmerje spreminjajo v 
razmerje med osvobojenimi sub
jekti združenega dela v temeljnih 
organizacijah in v celotnem 
združenem delu. V analiziranih 
sporazumih nismo zasledili, da 
bi ta dejstva bila dojeta in izra
žena v njihovi vsebini. Oblast de
lavcev nad družbenimi sredstvi in 
dohodkovna razmerja so v spo
razumih mnogo bolj ozko obrav
navana, kot pa to velja za de
lovna razmerja. Lahko bi ocenili, 
da ti sporazumi kot temeljni 
normativni akti združenega dela 
še ne izražajo bistva družbenoe

konomske preobrazbe v seda
njem družbenem trenutku.

V analiziranih samoupravnih 
sporazumih smo zasledili tudi 
številna določila (v strukturi spo
razuma poprečno 24 členov), ki 
še posebej opozarjajo na nera
zumevanje družbenopolitičnih 
ciljev pri oblikovanju tega te
meljnega samoupravnega akta. 
Ta določila v največjem obsegu 
urejajo organizacijo uresničeva
nja samoupravljanja in postopke 
sprejemanja samoupravnih 
splošnih aktov. Drugo najširše 
obravnavano področje v teh do
ločilih pa je delovanje družbe
nopolitičnih organizacij; oboje 
seveda sodi v statut.

Analizirane uvodne določb** 
160 sporazumih o združevali

Čače
*%]
Vis
Sš<
Vba
>o
%lja
Klslca

'Jcev
nis« Č"1 fconas opozarjajo, da povsod še 

dojeli narave in vloge tega ak** ^ 
za preobrazbo delavčevi* ^ 
družbenoekonomskega položil 
v TOZD. Cilji zakona o zdratf 
nem delu glede oblikovanja 111
sklepanja o njegovi vsebini so bil'

m 19
Woe

Rjavil
............................................. s«
v dosedanjem obdobju marsikj* °- l 
zanemarjeni oziroma onemog^ .^nii 
ceni zavoljo stare formalno-^1' re 
rokratske prakse pri obliko**' 
nju samoupravnih splo^^I,,|, 
aktov OZD.
PRIHODNJIČ: .
KAJ PIŠE V SPORAZUMIH ^ 
ODLOČANJU O SRE,)' 
STVIH.

Osnovnim organizacijam sindikata!
Vse sindikalne aktiviste v osnovnih organizacijah, zlasti pa njihove 
predsednike želimo opozoriti na knjižnico SINDIKATI, zbirko priroč
nikov, ki izhaja že četrto leto
Za izpopolnitev vaše knjižnice smo vam pripravili pregled izdanih bro
šur, ki jih še lahko naročite, in dve naročilnici:
a) naročilnico za doslej izdane brošure in
b) naročilnico, s katero potrdite, da boste postali stalni naročnik no

vih izdaj.

PREGLED IZDANIH BROŠUR V ZBIRKI KNJIŽNICA SINDIKATI,
KI JIH LAHKO ŠE DOBITE:

St.
St.
St.

St.
St.

2: S. Grčar: ORGANIZIRANOST IN DELOVANJE SINDIKATOV 
3: O. Bručan in S. Grčar: FINANČNO POSLOVANJE V SINDIKATIH 
6: SAMOUPRAVNO UREJANJE DOHODKOVNIH ODNOSOV

V ZDRUŽENEM DELU
7: AKTUALNE DRUŽBENOPOLITIČNE NALOGE SINDIKATOV DANES 
8: LJUDSKA OBRAMBA IN DRUŽBENA SAMOZAŠČITA - 

TEMELJNA NALOGA SINDIKATOV 
9: Bogdan Kavčič: SAMOUPRAVLJANJE V ZDRUŽENEM DELU 
10: R. Albreht: NOV KORAK PRI GRADITVI TEMELJEV SOCIALISTIČNE 

SAMOUPRAVNE DRUŽBENE UREDITVE 
St. 11: Gabrijel Sfiligoj: GOSPODARJENJE V ZDRUŽENEM DELU 
St. 12: TEHNOLOGIJA IN SAMOUPRAVLJANJE 
St. 13: SINDIKATI IN UVELJAVLJANJE DOHODKOVNIH ODNOSOV

V ZDRUŽENEM DELU
Na zalogi imamo tudi: P. Toš: SAMOUPRAVNA DELAVSKA KONTROLA 

--------------------------------------------------------izreži in pošlji--------------------------------——

Cena 
v din 
20.— 
20.-

40.-
30.-

St.
ST.

30.-
40.-

8.-
30.-
35.-

25.-
8.-

NAROČILNICA »A«
(za brošure)

Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo

izvodov št. 2 
izvodov št. 3 
izvodov št. 6 
izvodov št. 8

izvodov št. 9 
izvodov št. 10 
izvodov št. 11 
izvodov št. 12 
izvodov št. 13

.................izvodov SAMOUPRAVNE DELAVSKE KONTROLE

Naročene publikacije pošljite na naslov: ......................................

(ulica, poštna št., kraj)

Naročeno, dne:.............. ....................... .....................

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu brošur.

(Čitljiv podpis naročnika)

izreži in pošlji

NAROČILNICA »B«
(stalni naročniki)

Pri TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4, naročamo 
izvodov zbirke knjižnica SINDIKATI.

Brošure pošljite na naslov: ................................... .......................................................

(ulica, poštna številka, kraj)

Naročeno, dne:

— naročilo velja do pismenega preklica
— naročilo velja od brošure št. 13 dalje
— račun za prejete publikacije bomo plačali v 15 dneh po prejemu brošur

Žig (Čitljiv podpis naročnika)

OPOMBA!!! Naročilnice izpolnjujte čitljivo/najbolje s pisalnim strojem!
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«10 dogodki in odmevi

IMETNICI PROSTOVOLJNEGA KRVODAJALSTVA

čbe'
ianiB
.nis®
akf

:veg<
ožaj'
■užc

i«

VISOK JUBILEJ HUMANOSTI
'M^ete'c 'C*eje Prostovoljnega kt- 
^jalstva sega v čas NOB, kjer so 
, tcl s svojo krvjo reševali ranjene 

Organizirana transfuzijska
5a pa je stopila na sodobno ra- 

j-luh ° P0'4' iun'ja 1945, ko je bila v 
jJ7‘jani organizirana prva krvoda- 

akcija za ranjene partizane, 
tj. ^ciji se je odzvalo 150 prosto- 
j Itev in od takrat praznujemo ta 
ltl kot dan krvodajalcev. Kasneje, 
ja]8 J® nalogo, zbirati krvoda- 
J*’ ki bi bili pripravljeni darovati 
j neznanemu človeku, prevzel 

križ Slovenije. Že takrat se je 
LW1° 20.000 krvodajalcev, nji-

.1 bjl1 ,.,Vq število pa je iz leta v leto naraš- 
siknJ1' Letos, ko slavimo 25-letnico 

'aiziranega krvodajalstva, je v 
rePubliki evidentiranih že več 

)V«’

[H°
:EP-

kot 600.000 krvodajalcev. Veliko in 
vendar še vedno premalo, upošteva
joč tako potrebe kot razvoj medicine 
in pa to, da pri nas krvodajalcem 
odvzamemo manj krvi kot drugod v 
svetu. Število krvodajalcev je torej 
treba še povečati; jubilej pa naj bi 
nas spodbudil k iskanju rešitev.

Zaradi pomena, ki ga ima krvoda
jalstvo za vso družbo, je jasno, da 
mora skrb za zadostne količine krvi 
(za vsakdanje potrebe in rezerve) 
postati splošno družbena dolžnost; 
krvodajalstvo se lahko razvije le, če 
sodelujeta družba kot celota in po
sameznik. Dajanje krvi je odraz hu
manizma in solidarnosti do sočlove
ka, ki mu je tovrstna pomoč potreb
na, vendar pa zaradi velikih potreb 
po konzervirani krvi vse bolj pre

rašča v dolžnost vsakega zdravega 
človeka. Vsak darovalec je tudi po
tencialni prejemnik v bližnji ali daljni 
bodočnosti, dajanje krvi pa zagotovi
lo, da je bo dovolj in da jo bo vsak, ki 
mu bo potrebna, lahko dobil pravo
časno in kolikor je bo potreboval.

Zavedajoč se pomembnosti pro
stovoljnega krvodajalstva in uspe
hov, ki smo jih dosegli, se ne smemo 
brezskrbno zadovoljevati, ampak 
nasprotno, vložiti moramo še več na
porov v vzgojo mladega rodu, ki pri
haja v vrste delovnih ljudi, da bodo 
znali vrednotiti dosežke v preteklosti 
in vedno bolj sodelovati v akcijah, ki 
bodo potrebne za oskrbo s krvjo kot 
zdravilom.

Če hočemo doseči boljšo organizi
ranost krvodajalskih akcij, moramo

kdo je kdo
MOBUTU SESE SEKO

predsednik Zaira

Vihar v zairski pokrajini Shaba, nekdanji Katangi, 
Se še ni polegel, ko se je predsednik Mobutu, oblečen 
v Padalsko uniformo, v Parizu »zahvaljeval« franco- 
^etnu predsedniku Valeryju Giscardu za vojaški 
^eg v Shabi. Tudi letošnji vihar, kot tisti lansko po- 
^lad, bi brez vojaškega posredovanja Francije brž- 
'One odnesel Mobutov prestol, ki je že več let na zelo 
n'ajavih nogah. Zanimivo je dejstvo, da je Mobutu 
°8rožen prav zaradi upora v Shabi, kaj ti prvi upor v tej 
8°spodarsko najbogatejši pokrajini, mu je odprl pot 
na državno krmilo.

Kdo je pravzaprav Mobutu Sese Seko, nekdaj Jo- 
SePh Desire Mobutu, predsednik Zaira, nekdaj 
Konga? Rodil se je pred 49 leti v družini kuharja v 
belgijski misiji v Kongu. Starši so mu uspeli zagotoviti 

tedanje »kolonialne čase« razmeroma zanesljivo 
pot v prihodnost — postal je pripadnik lokalne poli- 
^je »Force publique« in se zaposlil kot pisar. Kot 
e<ien redkih »polintelektualcev« je kmalu postal 
SLvni pisar v glavnem stanu policije, se začel ukvar- 
iati z novinarstvom, bil urednik časnika »Afriške ak- 
tualnosti«, da bi se zatem »zakopal v politiko«.

Neodvisnost Konga je Mobuta »vrgla v sam državni 
Vrh« mlade države. V prehodni vladi je bil državni se- 
^tar, zatem pa ga je sloviti kongoški voditelj Lu- 
""tmba povišal s položaja narednika, ki ga je dosegel 
^ »Force publique«, v polkovnika in mu zaupal polo
žaj načelnika generalnega štaba. Mobutu od takrat 
taprej neustavljivo nadaljuje svoj pohod, dobi gene- 
ralske epolete in postane tretji človek Konga. »Kdor 
lll>a orožje, vlada!« je tedaj pogosto govoril in ni ostal 
M besedah. Prvi upor v Shabi leta 1960 je izrabil za 
^avni udar, ki je bil uperjen predvsem proti Lu- 

^ambovi usmeritvi resnične neodvisnosti. Le pet let je 
vLdal skupaj s Kasavabujem in Čombejem, ki sta 
‘formalno« načelovala deželi. Leta 1965 je namreč

izvedel nov državni udar in se razglasil za »vsestran
skega« voditelja. Tu bi veljalo zapisati, da je bil prvi 
afriški oficir, ki je prišel na oblast z državnim udarom 
in sploh prvi, ki je izvedel udar. Kmalu zatem, ko so 
bile vse vajeti oblasti v njegovih rokah, je začel ure
sničevati proces, ki ga mnogi imenujejo zairizacija. 
Preimenoval je sebe, državo, mesta, reke itd. Poudar
jal je namreč, da so kolonialisti Afričanom vzeli nji
hovo »afriško poreklo«. Toda pri preimenovanjih je 
»zairizacija« tudi ostala.

Mobutu vlada v najbolj mili obliki rečeno s »trdo 
roko« in ne izbira sredstev za to, da bi ostal na oblasti 
in da bi ta ostala takšna kot je — to dokazujeta tudi 
lansko in letošnje zunanje vojaško vmešavanje. Vihar 
v Shabi se je resda polegel, vendar ostaja Mobutov 
predsedniški stol še naprej zelo razmajan in bo tak 
tudi ostal, če Mobutu ne bo korenito posegel v veli
kansko košaro problemov, vendar ne z orožjem in vo
jaštvom, svojim in celo tujim...

BRANKO KASTELIC

od sobote 'T do sobote

28.
V.

Kadrovsko izpopolnjevanje

^9.
V

20.
V.

Tudi minulo nedeljo je bilo 
precej prireditev, ki so potekale v več kra
jih Slovenije in obeležile zgodovinske do
godke revolucije. Več kot tisoč mladih je 
odšlo po poteh D jure Djakoviča in Nikole 
Hecimoviča na Duh na Kozjaku, kjer so se 
srečali ob spomeniku obeh padlih herojev 
>n predvojnih komunistov. V Trbovljah pa 
so se srečali nekdanji ukradeni otroci na 
svojem vsakoletnem tradicionalnem sni
denju. Tudi tokrat se je zbralo nekaj čet 
tristo nekdanjih ukradenih otrok iz Štajer
ske in nekaj tisoč domačinov in pripadni
kov organizacije Zveze borcev iz revirjev 
in drugih občin. ___________________

31.
V.

V Beogradu se je začel 8. kon
gres zveze komunistov Srbije, ki šteje 
danes več kot 700 tisoč članov. Po uvod
nem referatu Tihomirja Vlaškaliča, pred
sednika CK ZK Srbije, je kongres nadalje- 
v3l z delom v štirih komisijah.

— Predsedstvo RK SZDL je obravna- 
valo nekatera kadrovska vprašanja in izvo- 
hlo za nova podpredsednika Bena Zupan- 
^iča in Vladimirja Klemenčiča._________

Na 8. kongresu Srbije so nada- 
Oevali razpravo v štirih komisijah, v kateri 
s° oblikovali sklepne dokumente kongre- 
Sa- Razprava je zajela vsa najpomemb- 
nejša družbenoekonomska vprašanja, 
Probleme marksistične vzgoje in izobraže- 
Vanja, kulture ter organiziranosti komuni- 
stov v krajevnih skupnostih in temeljnih 
0rganizacijah združenega dela.
- — V Ribnici so se na 32. tradicionalnem 
^Porinem prvenstvu srečali in pomerili v 
sfovilnih disciplinah športniki Ijubljan- 
sLega armadnega področja.

— V Kranju so odprli 6. sejem opreme 
in sredstev civilne zaščite. Na sejmu prika
zuje 200 razstavljavcev svoje dosežke v 
proizvodnji sodobnih sredstev zaščite.

Novoizvoljena delegatska 
skupščina Slovenije se je drugič sestala na 
svojem zasedanju. V vseh treh zborih so 
obravnavali informacijo o uresničenem in 
predloženem programu dela skupščine v 
času do skupščinskega odmora. Izvolili so 
tudi člane vseh skupščinskih teles, pred
sednike in člane komisij ter odborov, ki de
lujejo pri posameznih zborih.

— Kongres ZK Srbije je končal z 
delom, sprejel sklepni dokument in izvolil 
nove organe in vodstvo za prihodnja štiri 
leta.

1.
VI.

2.
VI.

( Slovenski izvršni svet se je se
stal na svoji 4. seji, na kateri je obravnaval 
organiziranost organov izvršnega sveta in 
uprave ter sprejel več tekočih ukrepov na 
področju kmetijstva, zaščite rastlinstva in 
ukrepov v živinoreji, sprejel pa) je tudi 
predlog odloka o ustanoviteljstvu Veteri
narskega zavoda Slovenije.

— Predsedstvo republiške konference 
ZSMS je obravnavalo informacijo o nalo
gah in osnutku dokumentov za 10. kongres 
organizacije slovenske mladine. Imeno
valo je tudi vodstva letošnjih mladinskih 
delovnih akcij.

Republiška konferenca ZSMS 
je v hali Golovec v Celju podelila priznanja 
na srečanju najboljših slovenskih srednje
šolcev iz vseh slovenskih srednjih šol.

-GOK

programe usklajevati z organizaci
jami združenega dela. Krvodajalstvo 
mora postati sestavni del delovnega 
procesa brez posledic za delavca-kr- 
vodajalca na njegov ekonomski in 
socialni položaj.

Z ustanavljanjem aktivov RK v 
temeljnih organizacijah združenega 
dela pa bomo pridobili še več druž
benih delavcev za delo v zdravstve- 
novzgojnih in socialnih akcijah. 
Želja po vedno bolj humanih odno
sih med ljudmi, po vedno bolj priču
joči zdravstveni in socialni varnosti 
nam narekuje, da se v bodoče še bolj 
združujejo vse usmerjene družbene 
sile. Zato gre vsa zahvala tisočem ak
tivistom RK, sindikatom, RK SZDL, 
društvom in strokovnim službam.

' VILI VRHUNC

IV. SREČANJE MLADIH 
SOZD SLOVENIJA LES

Okrepiti
osnovne

orga
nizacije

Že ob ustanovitvi koordinacij
skega sveta ZSMS SOZD Slove
nijales so se 1976. leta mladi do
govorili, da se bodo vsako leto 
srečevali na tradicionalnih sre
čanjih. Ta srečanja naj bi bila 
praviloma v maju in naj bi poleg 
drugega imela tudi pečat zbliže
vanja med posameznimi OO 
ZSMS in njihovimi člani. Izkori
stili pa naj bi jih tudi za obračun 
dela, za obogatitev programa 
koordinacijskega sveta, za orga
niziranje problemskih tribun in 
podobno. Organizator letošnje
ga, že IV. tradicionalnega sreča
nja mladih SOZD Slovenijales je 
bila tovarna pohištva Brežice.

Na programski konferenci 
koordinacijeskega sveta so se de
legati predvsem vprašali, kaj so v 
minulem letu storili za krepitev 
OO ZSMS. Ugotovili so, da je bil 
koordinacijski svet ZSMS 
SOZD Slovenija les v sodelova
nju z drugimi subjektivnimi si
lami tista avantgardna sila, ki se 
je poglabljala v vse gospodarske, 
samoupravne in politične pro
bleme ter jih je preko osnovnih 
organizacij v posameznih orga
nizacijah združenega dela tudi 
bolj ali manj uspešno razreševa
la.

Na konferenci so govorili tudi 
o pripravah na X. kongres Zveze 
socialistične mladine Slovenije s 
posebnim poudarkom na vlogi 
koordinacijskih svetov v pred
kongresni aktivnosti. Opozorili 
so na mnoge dileme v zvezi z 
družbenopolitično organizira
nostjo na ravni sestavljenih or
ganizacij združenega dela po 
VIII. kongresu ZSS, seveda na 
osnovi sprejetih dokumentov. 
Spremembam, ki odpravljajo 
nekatere intitucionalizirane 
oblike forumskega dela in dajejo 
večjo težo delu in aktivnosti v 
temeljnih celicah političnega de
lovanja seveda sledi tudi ZSMS. 
V zvezi s tem so se delegati mla
dih na problemski konferenci 
ZSMS SOZD Slovenija les od
ločno opredelili, da morajo biti 
mladi organizirani povsod tam, 
kjer delajo in živijo, torej tudi na 
ravni sestavljene organizacije. 
Pri tem je še najmanj pomemben 
naziv oziroma oblika institucio- 
naliziranosti. Pomembna je vse
bina bodočega delovanja. Mladi 
so se opredelili za tako aktivnost, 
ki bo usmerjena predvsem v kre
pitev osnovnih organizacij 
ZSMS in ki bo zagotavljala, da 
ne bo več prihajalo do dvojnosti 
dela med osnovnimi organizai- 
jami in koordinacijskimi sveti.

DRAGO FRLAN
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BRIONI — Predsednik republike Josip Broz Tito se je pogovarjal s 
predsednikom ZIS Veselinom Djuranovičem, ki je vodil jugoslovan
sko delegacijo prve dni posebnega zasedanja generalne skupščine 
OZN o razorožitvi in delegatom posredoval Titovo poslanico, ki še 
vedno odmeva v svetu. Veselin Djuranovič je predsednika Tita sezna
nil z dosedanjim potekom zasedanja ter z vsebino pogovorov, ki jih je 
imel z vrsto drugih državnikov med bivanjem v New Yorku.

NEW YORK — Na zasedanju v OZN so se medtem zvrstili že šte
vilni govorniki velikih in majhnih dežel in tudi ZSSR, ZDA in LR Ki
tajske. Poročevalci ugotavljajo, da stališča ZSSR, ZDA in drugih 
dežel, ki razpolagajo z jedrskim orožjem, ne vlivajo optimizma ozi
roma da bolj ali manj ostajajo takšna kot so. Veliko kritik je na račun 
obeh velesil izrekel tudi vodja kitajske delegacije zunanji minister 
Huang-hua, ki je poudaril, da je poglavitna ovira razorožitvenim pri
zadevanjem »spodrivaštvo« med velesilama, ki vodi v oboroževalno 
tekmo. Izredno pomemben dogodek na sedežu svetovne organizacije 
je bil ta teden sestanek zunanjih ministrov neuvrščenih držav, ki so se 
dogovorili za skupna izhodišča in nastop na zasedanju. Zvezni sekretar 
za zunanje zadeve Josip Vrhovec je imel med zasedanjem tudi vrsto 
srečanj z voditelji drugih delegacij. r

VVASHINGTON — Medtem ko si večina držav v OZN prizadeva 
najti »ključ za razorožitev« je ameriški predsednik Carter — kot v po
smeh srečanju v Nevv Yorku — na sestanku pakta NATO v Washing- 
tonu pozval članice te vojaško-politične zveze, naj okrepijo svoje obo
rožene sile in se opremijo z novim orožjem kot bodo to storile Zdru
žene države Amerike.

PRAGA — Na obisku na Češkoslovaškem je sovjetska partijsko- 
vladna delegacija, ki jo vodi Leonid Brežnjev. Prvo sporočilo o pogo
vorih poudarja, da so med pogovori »popolnoma soglašali o vseh dvo
stranskih in mednarodnih vprašanjih.« Številni komentatorji so obisk 
Brežnjeva v Pragi ocenili kot protiutež sestanku NATO v Washingto- 
nu.

KINSHASA — Razmere v Zairu se počasi umirjajo. Po zadnjih ve
steh je v največjem mestu Kolvvezi v Shabi mir po zaslugi francoskih le
gionarjev, v drugih mestih pa skrbijo za mir belgijski padalci. Zairska 
vojska, kot poročajo tuje tiskovne agencije, medtem »postava«. Spo
ročil o bojih z uporniki ni. Opazovalci menijo, da so se uporniki zača
sno pritajili in se tako izogibajo spopadom z na moč dobro izurjenimi 
francoskimi in belgijskimi četami.

PEKING — Odnosi med LR Kitajsko in Vietnamom se zaradi izse
ljevanja Kitajcev iz Vietnama nenehno zaostrujejo. Izbruhnil je celo 
incident na meddržavni meji. Vietnamski graničarji so namreč streljali 
na dve kitajski ladjici, s katerima je skupina Kitajcev zapuščala viet
namsko ozemlje.

MADRID — Evropska javnost je z velikim zanimanjem spremljala 
obisk generalnega sekretarja KP Italije Enrica Berlinguerja pri špan
skih komunistih. Vodja italijanskih komunistov je med drugim govoril 
na odmevni tiskovni konferenci v Barceloni. Poudaril je, da »evroko- 
munizem ni gibanje, ki se postavlja po robu Sovjetski zvezi in ZDA, 
marveč gibanje, nastalo iz nujnosti izvirne poti v socializem, poti, ki je 
prav gotovo drugačna od sovjetske in drugih socialističnih držav.«

K. B.

Vsebina 
in aktualnost

Ta čas uresničujemo na Sloven
skem še eno pomembno nalogo: vse
binsko — organizacijsko preobliko
vanje občinskih konferenc ZK Slo
venije in njihovih komitejev. Tako 
smo začeli dograjevati organizira
nost ZK v skladu z vlogo, ki jo Ima v 
socialističnem samoupravnem siste
mu.

Seštevki, ki še niso dokončni, ka
žejo, da v organizacijskih spremem
bah — ko gre za številčno sestavo 
članov občinskih konferenc ZK Slo
venije in njihovih komitejev — rav
namo v skladu s tistim, kar smo se 
dogovorili na seji predsedstva CK

Komunist« 03
ZK Slovenije. Tako bodo, recimo, 
največje konference do 60-članske, 
komiteji pa do 17-članski. Zakaj? 
Temeljita ocena resničnih razmer je 
ponudila tudi nekatere rešitve in po
kazala, da so določene organizacij
ske spremembe nujne. Povsod bodo 
sklenjene v juniju, le v Mariboru, 
kjer jih čaka celotna reorganizacija 
družbenopolitičnih skupnosti, pa 
šele na jesen.

Poudarjamo: samostojno, odgo
vorno in ustvarjalno delo osnovne 
organizacije ZK v TOZD, v enoviti 
delovni organizaciji, v delovni skup
nosti in krajevni skupnosti je zelo 
pomembno, ko gre za uveljavljanje 
vodilne idejnopolitične in akcijske 
vloge ZK. Zato moramo ustvarjati 
razmere za ustanavljanje osnovnih 
partijskih organizacij povsod, kjer 
jih še ni, pri tem pa še posebej okre
piti odnos med osnovno organizacijo 
ZK in organi občinske organizacije 
ZK Slovenije ter odpraviti vmesne 
oblike organiziranja med njimi. Po
trebno pa bo seveda vseeno dobro 
usklajevanje, povezovanje.

Zdaj uresničujemo tudi »cepitev« 
osnovnih organizacij ZK in ustanav
ljamo nove, največ v krajevnih skup
nostih. Ko govorimo o tem, nam je ta 
čas bližja statistika, pa še ta je nepo
polna (znano je na primer, da bo v 
prekmurski regiji ustanovljenih 
okrog 70 osnovnih organizacij ZK.

novomeški še 15, notranjski 20 itd.), 
medtem ko je očitno, da je še prez
godaj za ocenjevanje vsebine. Smo 
pa prav gotovo na dobri poti, da do
gradimo organiziranost ZK, uporabo 
metod in načinov delovanja, s čimer 
bo še bolj omogočeno uresničevanje 
vodilne vloge komunistov v družbi.

Sicer pa še malo in tu bo 11. kon
gres ZKJ. Dotlej pa, v naslednjem 
tednu, dveh, nameravamo tudi na 
Slovenskem — čeprav se nanj skrbno 
pripravljamo že lep čas — še veliko 
postoriti. Tako najprej načrtujemo 
razširjene seje vseh komitejev občin
skih konferenc ZK Slovenije v repu
bliki; na njih bo beseda o gradivu, 
pripravljenem za enajsti kongres. V 
teh razpravah bodo imela prednost 
različna vprašanja — tista pač, ki so v 
posamezni občini najbolj značilna 
oziroma aktualna, upoštevaje tudi 
resolucijo 8. kongresa ZK Slovenije.

Hkrati načrtujemo še drugo, prav 
tako v okviru vrste kongresnih pri
prav. Gre za devet posvetov. Po
glejmo: o razvoju samoupravljanja 
in delegatskih odnosov bodo raz
pravljali v Trbovljah, o razvoju, or
ganiziranosti in usposabljanju ZK v 
Celju, o nalogah komunistov v ra
zvoju izobraževanja in znanosti v 
Mariboru ter o idejnopolitičnih vpra
šanjih in nalogah komunistov na po
dročju kulture pa^v Ljubljani. Nada
lje bo v Kranju beseda o razvoju 
družbene samozaščite in SLO, v 
Murski Šobiti o nalogah komunsitov 
v družbenopolitičnih organizacijah s 
posebnim poudarkom na SZDL, v 
Slovenj Gradcu o uveljavljanju 
družbenoekonomskih odnosov na 
stanovanjskem področju, v Novi Go
rici o nekaterih vprašanjih s področja 
mednarodnega sodelovanja in v 
Novem mestu o razvoju socialističnih 
samoupravnih odnosov s posebnim 
poudarkom na dohodkovnih odno
sih.

V Ljubljani, Novem mestu, Celju, 
Mariboru in Kopru pa so predvideni 
še pogovori z delegati za 11. kongres 
ZKJ, s čimer bo dopolnjen vsebinsko 
bogat mozaik dolgih in skrbnih pri
prav na enajsti kongres.

MARJAN KUNEJ



DE ljudje med ljudmi

Kličejo me mama...
Spričo dejstva, da še dolgo ne 

bomo mogli vsem našim malč
kom zagotoviti varstva v vzgoj- 
novarstvenih zavodih, smo v 
naši republiki že pred časom 
začeli iskati nove oblike orga
niziranega otroškega varstva. 
Navzlic vedno večjim prizade
vanjem, da bi kolikor mogoče 
uredili družbeno varstvo otrok, 
so potrebe še vedno domala 
povsod večje od možnosti. Ob 
tem pa se moramo tudi zaveda
ti, da nujnih potreb po organi
ziranem varstvu in najširšem 
zajetju otrok v predšolsko 
vzgojo tudi ne moremo pokriti 
s hitrejšo gradnjo vzgojnovar- 
stvenih zavodov, kajti za to po
trebujemo veliko več sredstev, 
kot pa jih imamo na voljo. 
Otroci, ki so danes zunaj orga
niziranega varstva, so pa nepo
novljive in enkratne osebnosti, 
katerih rasti in oblikovanja ne 
smemo časovno odlagati dq 
uresničevanja najbolj idealnih 
rešitev. Zategadelj so se v re
publiški skupnosti otroškega 
varstva že pred časom odločili, 
da poverijo varstvo naj mlajših 
predšolskih otrok takoimeno- 
vanim »varstvenim družinam«, 
kar zagotavlja večjemu številu 
otrok čimprejšnjo ustrezno 
nego in predšolsko vzgojo. S 
tem je pravzaprav republiška 
skupnost otroškega varstva po
končala dve muhi na en mah, 
saj je v bistvu legalizirala prejš
njo obliko »črnega« varstva 
otrok ter jo hkrati spravila pod 
okrilje strokovne in finančne 
družbene pomoči. Seveda pa si 
moramo biti na jasnem, da z 
»varstvenimi družinami« za
sebnega varstva otrok, ki ga v 
pristojnih ustanovah »strokov
no« imenujejo »črno«, le 
nismo popolnoma izkoreninili, 
kar med drugim še najbolj po
trjuje prenekateri oglas v ča
snikih, v katerem ta ali ona dru
žina išče zasebno varuško. 
Starši si seveda pomagajo tudi 
drugače, brez oglasa, kar pa z 
moralnoetničnih gledišč v no
benem primeru ne moremo 
grajati. Starši namreč, ki iščejo 
in oblikujejo varstvo svojih 
otrok po svoje, so še vse prepo
gosto prepuščeni sami sebi, če
prav tudi oni prispevajo sred
stva za organizirano otroško 
varstvo, enako kot tisti, ki 
imajo svoje otroke v vzgojno- 
varstvenih zavodih.

Nekaj podobnega smo zve
deli tudi nedavno tega, ko smo 
se pogovarjali z Lučko Kaste
lic, svetovalko za oblike otro
škega varstva pri Zvezi skupno
sti otroškega varstva, in Hildo 
Senica, ki je vodja program
skega oddelka pri isti ustanovi. 
Omenjeni tovarišici sta med 
drugim povedali, da je bilo dru
žinsko varstvo v začetku le 
izhod v sili, zdaj pa postaja ta 
oblika organiziranega otro
škega varstva vse bolj stalna, 
kajti izkazala se je za zelo 
dobro. Takole je ob tem menila 
Lučka Kastelic:

Nikoli ne moremo na
domestiti...

»Družbeno varstvo otrok v 
drugih družinah zajema predv
sem dojenčke in malčke do treh 
let starosti, potlej pa jih prev
zamejo vzgojnovarstveni zavo
di, ki jih vključijo v svoje pro
grame predšolske vzgoje. Z 
vključevanjem družinskega 
varstva v družbeno predšolsko 
otroško varstvo in vzgojo tako 
postopno omogočamo večjemu 
številu otrok enako možnost za 
njihovo rast in oblikovanje. To 
je namreč zelo pomembno, saj 
je več znanosti, ki proučujejo 
otroka, ugotovilo, da so prva 
leta življenja izredno po
membna za celotni nadaljnji 
človekov razvoj. Človek se v 
teh letih izredno hitro razvija, 
saj se na primer teža potroji, vi
šina podvoji itd. Poleg tega se 
človek, seveda če ima ugodne 
pogoje, tudi psihično zelo hitro 
razvija. Mnoga stoletja so bili 
prepričani, da je za predšolsko

Lučka Kastelic

Bruna Kočevar

Nada Mušič

obdobje značilen predvsem te
lesni in čustveni razvoj, danes 
pa psihologija dokazuje, da je 
opazen in zelo pomemben tudi 
hiter umski razvoj. Trdijo celo, 
da se da človekovo inteligent
nost v tem obdobju spreminja
ti: jo višati oziroma v neugod
nih pogojih tudi nižati. Psiho
logija tudi dokazuje, da v člo
vekovem razvoju ne moremo 
nikoli popolnoma nadomestiti 
tistega, kar smo v predšolskem 
obdobju pri razvijanju otroka 
zamudili. Naša družba si torej 
ne more dovoliti, da bi varstvo 
njenih najmlajših potekalo 
neorganizirano in nestrokov-

Res organizirano
»Kdo lahko sprejme otroke v 

družinsko varstvo in kakšen je 
status varuške?«

»Pogoji so zelo težki in jih je 
preveč, da bi jih naštevala. Var
stva otrok namreč ne moremo 
zaupati vsakomur. Jasno je, da 
mora imeti varuška, ki želi

sprejeti v varstvo otroke, za to 
primerno stanovanje, ogreva
nje, da mora biti zdrava itd. Va
ruška lahko sprejme v varstvo- 
največ pet otrok in ima skle
njeno delovno razmerje za do
ločen čas za dobo 1 leta, ki ga 
vsako leto obnavlja. Tako je v 
vsej naši republiki, razen v 
Kranju, kjer imajo varuške 
sklenjeno redno delovno ra
zmerje za nedoločen čas. 
Osebni dohodki družine so do
ločeni po samoupravnem spo
razumu. Po novem dobi varu
hinja za vsakega otroka, ki ga 
ima v varstvu po 850 dinarjev 
in 100 dinarjev stanarine. 
Osebni dohodki varuške v 
Ljubljani so torej 4.750 dinar
jev. Moram pa povedati, da ima 
varuška vse pravice in dolžnosti 
kot drugi delavci v. združenem 
delu.«

Da ne bi govorili na pamet, 
smo se napotili tudi v vzgojno
varstveni zavod Rezke Dragar- 
jeve v Šentvidu, kjer smo se 
pogovarjali v Bruno Kočevar-' 
jevo, ravnateljico zavoda. Zve
deli smo, da imajo v stanovanj
skem okolišu, ki ga pokriva nji
hov vrtec, tudi varuško Nado 
Mušič, ki skrbi za pet malčkov. 
Napotila sva se k njej, med 
potjo pa je Kočevarjeva takole 
pripovedovala:

»Zmogljivosti otroškega 
varstva so na našem območju 
veliko premajhne. Oblika dru
žinskega varstva se je pri nas 
pokazala kot zelo dobra, zate
gadelj iščemo nove gospodinje, 
ki bi hotele biti varuške. Z Mu- 
šičevo smo v stalnih stikih in ji 
nudimo vso potrebno pomoč. 
Otroci pri Mušičevi dobivajo 
hrano iz našega . rtca, ki jim jo 
vsak dan pripelje naš kombi. Ni 
pa tako povsod, saj varuške 
lahko kuhajo tudi same.«

Komaj sva se pošteno zakle
petala, že sva bila pred lepo 
urejenim domom varuške 
Nade Mušič. Mušičeva naju je 
prav prijazno sprejela in takoj 
začela pripovedovati:

me»Srečna sem, ko 
kličejo mama...«

»Veste, sem jih ravnokar 
dala spat, zato bomo morali biti 
bolj tiho, da se ne zbudijo.« ,

»Ste že dolgo varuška?«
»Otroke pazim že dalj časa, 

pod okriljem vrtca pa že več kot 
eno leto. Na otroke sem se pa 
že tako navezala, da sploh ne bi 
mogla brez njih. Smo kot dru
žina...«

»Kako je pa z osebnimi do
hodki?«

»Da vam po pravici povem, 
denar ni vse. Samo zavoljo de
narja jih najbrž ne bi imela. 
Bolj pomembno se mi zdi to, da 
jih imam rada in se bom zelo 
težko ločila od njih. Komaj ča
kajo zjutraj, da so spet skupaj 
in jaz z njimi. Drug na drugega 
smo se zelo privadili in prav 
skrbi me, kako se bodo vključili 
v življenje v vrtcu.

Zdaj so nam osebne do
hodke nekoliko zvišali, vendar' 
otrok ne bi pustila, četudi bi 
ostalo po starem.

»Bi jih imeli v varstvu lahko 
več kot pet?«

»Težko, zdi se mi, da je šte
vilka pet kar pravšnja. Ne gre 
zgolj za številko, ampak za 
otroke. Če bi jih bilo namreč 
več, je vprašanje, kako bi se 
lahko dovolj posvetila vsem.«

»Kako se vam pa nasploh zdi 
vaše delo?«

»Lahko rečem, da ob delu z 
otroki čutim veliko zado
voljstvo. Kar srečna sem. ko 
opazujem, kako so se naučili že 
tega ali onega, kako izgovar
jajo prve besede, kako me kli
čejo za mamo...

Tekst in foto: 
IVO KUUAJ
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IZ BRIGADIRSKEGA NOTESA

Okrog 4.500 brigadirjev iz Slovenije se bo letos udeležilo mladinski!1 jj^igad
Te edinstvene visoke šole tovarištva in samoupravljanja se ne morati
bi se radi — Slovenske brigadirje lahko srečaš po vsej državi od
ga v Prekmurju — Stari brigadirji se želijo 
mladinske delovne brigade so se že vrnille

kosati z mladimi — PrV(lr^ udarne

Cez nekaj dni se bodo vrnili za svoje 
stroje v Slovenijo mladinci druge izmene 
slovenskih mladinskih delovnih brigad, ki 
gradijo progo Šamac — Sarajevo. Ob 
dnevu borca pa bodo začele z delom bri
gade v Sloveniji. Po predvidevanjih naj bi 
se jih udeležilo okrog 4.500 mladincev. 
Največji, zvezni akciji, ki bosta šteli po 
800 brigadirjev, bosta »Posočje 78« in 
Kozjansko 78«, medtem ko bo prav tako 
zvezna delovna akcija v Suhi krajini letos 
štela 610 brigadirjev, Po številu brigadir
jev jim nato sledita delovni akciji »Brki
ni« in »Slovenske gorice«, ki bosta imeli 
po 550 brigadirjev, akcije »Kožbana« pa 
se bo udeležilo 320 brigadirjev . Delovni 
akciji »Goričko« in »Kobansko« v vsaki 
bo po 300 brigadirjev, bosta stekli pozne
je.

na—Šiška, sicer ročni stavec iz Tiskarne 
Ljudska pravica

»Žal smo prva brigada in s tem tudi 
žrtev organizacije, kajti vsak začetek je 
težak. Naslednjim brigadam bo že mnogo 
laže. Prenekateri mladinec iz naše bri
gade pa je bil v začetku razočaran, ker ce
lotna dejavnost, ki smo jo obljubljali, v 
začetku še ni dodobra zaživela. Razoča
ranje je razumljivo, če vemo, da lahko 
brigadir v brigadi opravi na primer vozni-

NajprejJ5
»Prav to. ( 

navdušuje. ^ 
najtežje,« f 
KRANJC 
sem drugie''. ^ 
nje že neko iT 
prijateljstvo^ 
tvo. Pred od k 
nega mladi,,c

vsi, ki
Goričke-

meN,ibrisadi> 
brigad a JUSTIKA

>>LetOS
JičN;. koživlje- 

lanj^jojo me
,)a ‘n tovariš-

Afinala nobe-
01 družina.«

Ne gre le za udarništvo
Gradnje drugega tira proge 

Šamac—Sarajevo se bo iz Slovenije ude
ležilo okrog 20 delovnih brigad s pri
bližno 1.800 brigadirji. Enako število 
brigadirjev pa se bo udeležilo akcij v dru
gih republikah od Črne gore do Hrvaške. 
Pri tem moramo povedati, da ni nobena 
slovenska mladinska delovna brigada se
stavljena samo iz mladih Slovenije, tem
več so v njej mladinci iz pobratenih 
občin; že po svoji sestavi predstavlja »Ju
goslavijo v malem«, kot temu pravijo 
mladinci. To pa je tudi eden izmed smo
trov, ki naj bi jih mladina negovala — 
bratstvo in enotnost narodov in narodno
sti Jugoslavije.

Ob našem obisku mladih brigadirjev 
na progi Šamac—Sarajevo, so ti takoj ob 
začetku poudarjali prav ta smoter brat
stva kot osnovo dela in dejavnosti mladih 
na delovnih akcijah. Gre za potrditev 
smotrov, ki so jih zastavili brigadirji že 
pred tridesetimi leti na isti progi in ob po
dobnih akcijah.

»Ne gre le za udarništvo, ki bi bilo izra
ženo v kubikih,« nam je razlagal JANKO 
LAH, pomočnik komandanta brigade 
Milana Mravljeta iz občine Ljublja-

ški izpit ali dobi polkvalifikacijo za neka- 
fere poklice. Našo brigado sestavljajo 
mladi, ki imajo zvečine že vsi poklice, 
zato za to šolanje ni bilo zanimanja, pri
zadelo pa jih je, da je lahko samo vsak de
seti prijavljenec obiskoval vozniški tečaj. 
Kljub temu je vzdušje odlično, delovna 
vnema pa pogosto prevelika. Po drugi 
strani pa je v vsakem naselju organizira
nih kakih 14 različnih dejavnosti, od poli
tičnih šol do fotografskega tečaja. Ta, 
drugi del dejavnosti je za nas bistvenejši, 
saj gre za dopolnjevanje znanja mladega 
samoupravljavca. Presenečen pa ugotav
ljam, da je v brigadi mnogo mladincev, ki 
se šele tu prvič seznanjajo s samouprav
ljanjem...«

da bi bita dodaja MI
LENA ^ p# tboH3 ImPola-»Milena jANEZ
VERLIČ. .povrtnine.

^Naselja s&o
vendar

napora

predvsem srečanja z mladino v 
Bosni.»»Brigadirji iz mariborske brigade 
smo dali več pobud za hitrejšo premosti
tev začetnih slabosti, vendar gre to le po
časi,« meni ZINKA HOLC iz lenarškega
PIKA. »Prosti čas je preveč razdrobljen 
in neorganiziran.« »Če bi lahko, bi se v
brigado še letos vrnila,« je rekla SI
MONA ŠLANDER, dijakinja šentviške 
gimnazije iz Ljubljane, ena izmed treh
gimnazijcev, ki so se udeležili dela v prvi

IČICiizmeni. Poleg nje sta še MIRO VIČIČ in 
MITJA MERJASEC. »Po pravici pove
dano menili smo, da bo teže, vendar kar 
gre. Spoznali smo mnogo novih prijate
ljev in tovarišev.« »Najbolj me je pestil 
strah, kako bom lahko krotila fante,« je v 
smehu pripovedovala MARIJA ZVER, 
edina, ki so ji na celi trasi zaupali četo. 
»Kmalu pa sem ugotovila, da je bil strah 
odveč, saj je v četi veliko tovarištva in de
lovne vneme.« Marija je delavka v Leku.

Navai$KQH!e,trudim’

Stari se ne damo

VERLIČ jffptitj ,r°vrtnine. 
»Prepriča,1‘ r b,, Hornov pet
krat udar*1 ’ er bom to

HeTT Urejena, 
. ^Kh01*0 šipa«

dodaja ^ 0r°djar iz 
TAM — maihnA

treje odp< In;*!« ŽIVKOtreje ouf- g, Mg, ^ zuvKO 
LESKOVA X - orodjar iz

Že v prvi izmeni brigad na progi 
Šamac—Sarajevo so bili tudi brigadirji, 
ki so gradili isto progo pred tridesetimi 
leti. Med njimi je bil tudi MARJAN 
HVALE iz ljubljanskega Slovina. Nekoč 
se je spoprijemal s skalami Vranduka, 
zdaj pa z nabavo opreme za ljubljansko 
brigado. Poleg tega je največji hudomuš- 
neš in dokumentarist dogodokov.

»Življenje današnjih brigad se ne da 
primerjati z življenjem, ki smo ga kot bri
gadirji živeli na tej progi pred tridesetimi 
leti,« je zatrjeval, medtem ko je iskal 
zadnjo zbadljivko, ki jo je namenil za 
»dnevno poročilo«. »Upam, da mi bo 
uspelo priti v brigadoi, ki jo bomo sestav

ljali nekdanji brigadirji, da se pomerimo s 
to mladežjo...«

»Bil sem presuh in me niso hoteli spre
jeti v brigado. Šele solze in zahteva vseh 
brigadirjev me je rešila,« pripoveduje 
LATIF JUSIČIČ, voznik reševalnega av
tomobila v Doboju, zdaj kot brigadir ob
navlja spomine izpred tridesetih let.» Iz 
brigade sem odšel za vajenca, pozneje 
sem se še udeležil večih akcij, toda prva 
mi bo ostala najgloblje v spominu.«

»ko se danes poskušam spomniti do
godkov izpred tridesetih let, bil sem v na
selju Nemila in kopal v tunelu Bistričak, 
se mi zdi, da so bili takratni brigadirji 
drugačni. Seveda takrat ni bilo takšnih 
naselij, ne zabave in šol, kot je to danes. 
Toda volja je bila velika in današnja ji je 
enaka,« pravi DUŠAN NOVAKOVIČ, 
ki je tokrat brigadir, inštruktor za voz
nike motornih vozil. »Že po nekaj dneh. 
kar sem v brigadi, se mi zdi, da sem se 
pomladil za vseh trideset let. Ta mladost 
me je kar prevzela. Zato upam, da se bom 
na traso letos še vrnil s hčerjo in to bova 
prava brigadirja.«

»Udobje gor ali dol, standard sem ali 
tja, toda tistega vojaškega kotla, ki smo 
ga imeli pred tridesetimi leti, se ne da za
menjati,« pribija dr. VEROLJUB VU
KOVIČ, ki je prišel z novosadsko briga
do. Mož je pred tridesetimi leti kot štu
dent kopal Vranduk. Ko je končal študij 
veterine, je vpisal še študij medicine. In 
ga končal. Zdaj zopet študira, tokrat me
dicino dela...« Medtem so me zapustili 
edino lasje, tisti žar, ki nas je takrat gnal 
naprej, pa nosim še vedno v sebi. Žato 
sem zopet tu. In verjemite, če bodo čez 
trideset let gradili še tretji tir, me boste 
zopet našli tu...« J. SEVER

Pravzaprav vsak po svoje, v 
sleherni družbi, »služimo naro
du«, kajpak na različne načine. 
Priti pa sem moral na Kitajsko 
v Uši, da bi videl in si tudi ogle
dal tovarno takega imena.

LI MIN (»Služimo narodu«) 
je tovarna, ki dobesedno za
služi svoje ime. V njej namreč 
zadnji dve desetletji izdelujejo 
porcelan za široko porabo (do 
deset različnih izdelkov), 
predvsem skodelice za riž in 
krožnike. Prej pa so delali og- 
njestalne materiale.

Direktor Qua Siang Huo je 
ob »predstavitvi« tovarne z za
dovoljstvom poudaril, da so de
lavci zvečine sami izdelali vse 
stro je, ki jih zdaj imajo v tovar-

čletne tradicije pri izdelovanju 
porcelana se torej pozna tudi v 
opremi, ki so jo izdelali sami. 
Seveda pa med njimi in nami ni 
primerjave v spretnosti in, še 
bolj, v kreativnih sposobnostih. 
To velja tako za skorajda ču
dodelno hitrost ob tekočih tra
kovih kot za vse tisto, kar smo 
videli v ateljejih. Tam pa smo 
se spoznali z »nekonfekcij- 
skim« porcelanom, bolje pove
dano, z ročnim poslikavanjem 
porcejana, kjer je vsak izdelek 
zase unikat. Res je, da porcelan 
ni bil tisti najfinejši, najtanjši in 
sploh »kitajski prosojen«, kot 
ga imamo v spominu naše babi
ce. Toda res je tudi to, da so 
umetniki, ki se ukvarjajo z

VSAK IZDELEK

Ponos tovarne figur in kipcev iz gline v Ušiju: Mao Ce-tang z otroki

ni. Še 1969. leta so v njenih šti
rih obratih naredili »komaj« 4 
milijone kosov izdelkov, letrrs 
pa bodo prvič presegli številko 
10 milijonov. »Če ne bi bilo 
»štiričlanske tolpe«, katere de
lovanje smo precej občutili 
(nismo izvedeli, v čem in kako), 
bi se to zgodilo že veliko prej. 
Ampak vseeeno: proizvodnja 
naraščaja, prodamo vse, nare
dimo premalo ...«

Med obhodom po tovarni 
smo poskušali oceniti, kaj v tem 
primeru pomeni politika opira
nja na lastne sile. Nadvse pri
mitivno proizvodnjo ali pa 
nekaj, kar je bilo v razvitem 
svetu sodobno pred kakšnim 
desetletjem? Tisti med nami, ki 
so že videli kakšno tovarno 
porcelana, so vedeli povedati, 
da ima LI MIN takšno tehnolo
gijo, kot so jo jugoslovanske 
tovarne porcelana uporabljale 
pred modernizacijo, izvedeno v 
tem desetletju. Vpliv večtiso-

njim, mojstri nad mojstri, ne
verjetno natančni, dobesedno 
»nabiti« s potrpežljivostjo. 
Približno pol ure sem stal ob 
enem izmed njih. Le trikrat je 
pomočil čopič v barvo in z njim 
na manjši vazi nakazal ustnice 
na sicer v grobem že izdelanem 
ženskem obrazu v velikosti de- 
setparskega kovanca. Potem je 
vzel v roke drugo, prav tako 
nedokončano vazo in jo dolgo 
ogledoval, jo odložil in se po
svetil tretji. Samo »piko« je na
redil na njej in nato, to sem še 
videl, ker smo že odhajali, na
daljeval s prvo vazo.

»Pet ali šest izdelkov ima 
vsak umetnik naenkrat v delu, 
dokonča pa, odvisno od veliko
sti in zaple' sti poslikave, 
dva ali tri n, uesec,« pojasni 
direktor.

Dovolj sem videl in slišal, da 
vem, zakaj je »pravi« kitajski 
porcelan tako zelo drag.

UNIKAT
V mestu Uši smo si ogledali 

še eno tovarno, ki pa je z LI 
MIN takorekoč v ožjem soro
du. To je tovarna za izdelova
nje figur in kipcev iz gline. 
Oblikovanje in žganje gline 
ima na Kitajskem skoraj štiri ti
sočletno tradicijo, ki sega v ob
dobje dinastije Ming. Tudi v 
Ušiju in okolici je tradicija pri
bližno toliko stara, pa čeprav 
tovarna dela šele od leta 1953. 
Pravzaprav je težko reči tovar
na, bolj prav bi rekli, da gre za 
povsem ročno delo v tovarni
ških prostorih.

»Vsaka figurica je narejena z 
rokami, nočemo modelov, ker 
bi tako ravnali proti tradiciji,« 
je povedal Un Pau Tian, vodja 
tovarne.

»Zato so naše figurice sliko
vite, svojstvene v svojem 
kmečko-narodnem stilu, vsaj v 
podrobnostih vsaka zase uni
kat. Tudi zato, ker ročno posli
kamo vsako zase. Kakšnih pet 
milijonov figuric naredimo na 
leto. Precej izvažamo. Zadnje 
čase proizvodnjo razširjamo na 
izdelke iz gline. Modele zanje 
izdelujejo naši umetniki. To je 
že bolj serijska proizvodnja, 
vendar ročna poslikava še 
vzbuja nadih starožitnosti ...«

Proizvodnjo si nato ogleda
mo. Res je, kar so nam poveda
li: vse delajo z rokami, vsak iz
delek je skoraj unikat. V oku
sih pa se očitno razhajamo. 
Svoj živi dan še nisem videl 
takšnega kiča in toliko kiča 
skupaj. Pa vendar, ko nas za 
zaključek peljejo še v tovarni
ški razstavni prostor in v trgo
vino, se prepričamo, da znajo 
delati tudi prav simpatične 
kompozicije in nadvse slikovite 
in enkratne souvenirje. Temu 
primerno so tudi dragi, ampak 
kaj zato: samo enkrat (?) si na 
Kitajskem. Pridno kupujemo. 
Izberem figurico, podobno 
maski našega kurenta, ki sim
bolizira enega izmed značilnih 
likov starega kitajskega gleda
lišča. »Zakaj si prinesel samo 
eno, zakaj nisi kupil vseh šestih, 
kolikor jih je v kompletu?« me 
doma pokara žena, ki je o teh 
figuricah nekje brala. Tako je, 
če ljudje preveč berejo in če 
možje preveč govorimo ...
Prihodnjič: KITAJSKA VAS 

Tekst in foto: 
MILAN GOVEKAR

msB
mm.

mimiki ■ a p

Zakaj molči?
Takoj uvodoma naj P°VT nenehno pisarijo časo-

isom. kritiziralo in net0.dčiHl:. ® &E pa vseeno ne morem

Člani DPD SVOBODA s Polzele so nedavno uprizorili Vodo
pivčevo opereto Kovačev študent. Glavno žensko vlogo je kot 
gostja odpela ZLATA KOZMUS iz Ljubljane, Žana pa MAR
JAN JURCA iz Maribora. Opereto je zrežiral CIRIL JAGRIČ 
iz Celja, ki je vodil tudi orkester. Sestavljali so ga glasbeniki iz 
Celja in domačini, v njem so dodelovali kar trije Jagriči, med
tem ko se je violinist, član orkestra RTV Ljubljana FRANCI 
RIZMAL vozil kar iz Novega mesta, kjer je na odsiuženju voja
škega roka. Postavitev operete na Polzeli je zanimiva še po 
tem, da so izvajalci imeli za honorar poleg navdušenja občin
stva le 10 parov nogavic.

Takoj uvodoma naj P°v Pl1’' !>ra|ge’ nenehno pisarijo časo
pisom. kritizirajo in ne^gi Pa vseeno ne morem
mimo stvari, ki nas že ne Al A vjAljn, DE pa o vsem molči.

Gre za maratonske sP‘;’v,;inJiJ[,l;''<‘ko|| 1,T~ v zvezi s celjsko Cin
karno in njenim one^A Ai»i| ratij v star' Jugoslaviji so 
ugotovili, da celjska koG So litografsko ne ustreza ra
zvoju kemične industrij6' v' Ptotj 1 e Potrjene tudi po drugi 
vojni. Navzlic vsemu Pa r °Ui občanov tišči prav ke
mično industrijo. ,rn(> ,
VOjm. .NaVZIlC r '' 'tednov usc

mično industrijo. toliki rr>e„k
Kot je znano, so i°vesl’r0t'|l| iAli, ^ gradnji tovarnt 

naj bi rešila vseh zaga(b •7reJ|,‘'.% Noji, ejta ne ho oncs 
ozračja in okolja, da je T,,)UgoS| S 'td' Danes ta 
ekonomična« naložbah11 jiii'k lGa(j 0Vanskogospoda

mji tovarne TiOz, ki 
ne bo onesnaževala

ozračja in okolja, da je j), A VStoslo* 'td' Danes ta »izredno
ekonomična« naložba hu^^j1iiTlGa^nvansiCOg(,SpOCjarst;vo^ saj
se ne more in ne more 'z ^alostnejša, nova to
varna sploh ne bi smelajAiioPji^' °nesnaževanjem investi-. varna sploh ne bi smeh'0 gAnO'

" ostiUvsem ^i lS
v C,nk‘ - °V s tovarno Ti02 in one-

k tel' ^ 113 t J Vi rn 2Č U. 1. U-v r,,-«

vcuiia spiczu ut
torji niso zadosi. 

V času, ko jim v
snaževanjem ter z v.
"ega onesnaževalca

C,nl< vo S tovarno TiG2 in one-
'dp^^C na hhem že iskalo no

vega onesnazevau.a Ari1'AkAhsi nabave, postavi
tve in obratovanja te naP'sanega že mnogo.
Prav to pisanje pačlove . pfTAjhpovg da sPtohneveš, pri čem 
si. Ob tem me čudi. za ^ ^ aa Pr>mer to, kaj menijo

po eni strani ter za kaj v 
At fRANC OMERZO,

si. Ob tem me čud!. 241 ,0t 
sami delavci Cinkarne 
bistvu gre po drugi s,ra 

S tovariškimi pozdra'^

VIKTOR ŽAN Sl JE
PRIZADEVAL ZAMAN

Svoje novatorske predloge je začel uveljav
ljati 1972. leta. V tem obdobju je namreč začelo 
primanjkovati tesnil, ki so jih navadno naročali 
iz uvoza, za drage naprave na hidravličnih in 
pnevmatskih sistemih Siemag, Blooming, 
Steckl...

V železarni so mislili, da bodo tesnila lahko 
izdelali, postružili iz sicer kvalitetnega vufko- 
lana kar z običajnim orodjem, ^strugarskim 
nožem. Vsem boljšim strugarjem so naročili iz
delavo tesnil iz vulkolana, vendar nobenemu ni 
uspelo, da bi jih uspešno izdelal in kvalitetno.

Viktor Žan se je tega problema lotil načrtno. 
Več mesecev je preučeval material in hkrati iz
deloval ob vsakem poizkusu novo orodje. Ne
prespane noči in vsa koncentracija pri delu sta 
naposled rodili sadove: tesnila različnih veliko
sti iz vulkolana so končno dobila vse lastnosti 
originala. Odlično so se obnesla v vseh zaplete
nih sistemih hidravlike in pnevmatike. Žanu je 
uspelo, toda z uspehom še ni prepričal svojega 
kolektiva. Njegovi predstojniki niso hoteli ver
jeti, da je nekemu strugarju uspela novotarija. 
Ni bil tehnik ali ihženir; ljubosumnost jim je
slepila oči.

Viktor Žan je izdeloval svoja tesnila po

vzorcu »know-how«; v železarni so pozabili, da 
so njegova, naročali so jih kar naprej, vse se je 
zdelo nekako samoumevno, dokler se Žanu ni 
zdelo vse skupaj preneumno.

Leto dni pozneje je prijavil svoj novatorski 
predlog, vendar so ga povsem ignorirali. Skoraj 
ni mogel verjeti, da je bil ves njegov dolgoletni 
trud zaman. Povsem se je zaprl vase.

Toda še nepriznani novator ni odnehal. Svoje 
eksponate je pokazal na razstavi novatorjev 
Reka 1976. Tam je prejel zlato plaketo in-s tem 
dokazal svojim ljudem, da so v zmoti. Potem so 
sledile razstave: Alpe Adria 1976, Celje 1976, 
Zagreb 1977 in mednarodna razstava Beograd 
1977, kjer je razstavljalo 42 držav!

Pri vsem tem je najbolj žalostno, da v Žele
zarni Jesenice še vedno ne dobi tistega priznanja 
in razumevanja, ki mu gre. Glede na izredne do
sežke še zdaj nima statusa strugarja specialista; 
v njegovem lastnem okolju ga vodijo po plačilni 
listi kot množico drugih strugarjev z visoko kva
lifikacijo.

Pri vsem tem se lahko samo vprašamo: »Kdaj 
se bo mačehovski odnos v naših podjetjih do 
novatorjev, izboljšal?«

TOMAŽ ISKRA

' " 'A

Un Pau Tian: »To pa je naš razstavni eksponat. Z njim ponazai 
jamo značilne prizore iz kitajskega kmečkega življenja.«



DE stran, ki jo urejate sami

NAPREDEK

Tovarna asfalta
kolektiv

GlASItO DELAVCEV SOP SLOVENIJA CESTE

uspeh združenega dela
Uvajamo najsodobnejšo tehnologijo za proiz
vodnjo asfaltnih zmesi — IMič onesnaževanja 
okolja

Izreden porast motorizacije 
in s tem v zvezi veliko poveča
nje prometa zahteva gradnjo 
vedno več novih asfaltnih cest. 
Da bi zadostili potrebam po as
faltu, smo se odločili za gradnjo 
moderne tovarne asfalta, ki bo 
predvidoma zadostila vsem po
trebam po asfaltu v širši ljub
ljanski regiji za naslednjih 
deset let.

V povezavi s švicarsko firmo 
Ammann smo sprojektirali nov 
objekt z najsodobnejšo tehno
logijo.

Tehnologija nove tovarne 
sloni na dveh popolnoma loče
nih tehnoloških procesih: suše
nju in mešanju. Kapaciteta 
vročih silosov je 9001 segretega 
agregata, pripravljenega za as
faltne mešanice, katera pa se 
sproti dopolnjuje. Tako je mo
goče kadarkoli zmešati in do
baviti eno od dvajset avtomat
sko programiranih mešanic.

Problem dosedanje asfaltne 
baze je bil neprekinjen tehno
loški proces, kar pa je povzro
čilo dobavo samo ene vrste as
falta v pripravljenih količinah.

Kateri so najvažnejši se
stavni deli nove tovarne:

1. preddozatorji
2. sušilni boben
3. odpraševalne naprave
4. mešalni stolp s silosi ka

pacitete 8001 segretih kamnitih 
agregatov

5. silosi za polnilo
6. skladišče bitumna kapaci

tete 4001
7. trafopostaja
8. komandni prostor z av

tomatiko.
Proizvodnja je avtomatizi

rana in zahteva minimalno šte
vilo zaposlenih (2-3 delavce). 
Dvajset različnih avtomatskih 
programov nam omogoča širok 
spekter asfaltnih mešanic, ki jih 
kupci zahtevajo glede na teh
nične pogoje vgrajevanja.

Z avtomatizacijo se je kapa
citeta mešanja povečala tri
kratno — kar znese 300t na h 
— število zaposlenih pa se je s 
tem zmanjšalo tudi za trikrat.

V skladu s predpisi in pogoji 
za varstvo okolja je tovarna 
opremljena z odpraševalno na
pravo — sistem suhega odpra- 
ševanja — katero so sprojekti
rali in izdelali domači strokov
njaki Slovenija cest. Nadaljnji 
ukrep za ohranitev čistega 
ozračja je tudi v tem, da so 
ogrevalne naprave opremljene 
s kombiniranim plinsko oljnim 
grelcem. To nam bo omogočalo 
uporabo plina takoj po priklo
pu. Te naprave izključujejo

Dne 26. aprila 1978, dan pred dnevom OF in nekaj dni pred delav
skim praznikom 1. majem, je delovna organizacija SGP Slovenija 
ceste proslavila pomembno delovno zmago — otvoritev asfaltne 
tovarne v Črnučah. Gre za prvo, povsem avtomatizirano tovarno 
asfalta v Jugoslaviji: za komandnim pultom jo bosta upravljala s 
pritiski na gumbe dva delavca. Asfaltna tovarna je izdelek švicar
ske tvrdke Ammann ter številnih domačih proizvajalcev. Odpra
ševalne naprave, ki bodo preprečile vsakršno onesnaževanje oko
lja, so izdelek Slovenija cest TOZD Mehanični obrati.

\

onesnaževanje zraka s strupe
nim žveplovim dioksidom.

Proizvodnja asfaltnih meša
nic bo v novi tovarni krila lastne 
potrebe v višini dveh tretjin ka
pacitet, tretjina asfaltnih meša-, 
nic pa je namenjena zunanjim 
kupcem. Glavni odjemalci so 
Komunalno podjetje Ljubljana 
in vzdrževalne ekipe cestnih in

komunalnih podjetij.
Z novim uspehom združe

nega dela so Slovenija ceste 
napravile velik korak naprej v 
kvalitetni proizvodnji asfaltnih 
mešanic, hkrati pa so poskrbele 
za izboljšanje delovnih pogojev 
zaposlenih in življenjskih po
gojev krajanov.

FELIKS PODGORŠEK

POVEDALI SO:

BRANE TESOVNIK, tajnik konference sindikata

O kulturi in pevskem zboru
Čeprav je na splošno v gradbeništvu teže zaslediti organizirane ama

terske kulturne skupine, moramo reči, da smo v našem podjetju lahko 
zadovoljni, saj uspešno delujejo recitatorska in folklorna skupina, vo- 
kalno-instrumentalni ansambel in mešani pevski zbor. Še posebno smo 
zadovoljni, ker so v glavnem mladi nosilci te organizirane amaterske 
kulturne dejavnosti v delovni organizaciji. Med številnimi nastopi v de
lovni organizaciji in zunaj nje bi omenil še posebno prizadevnost meša
nega pevskega zbora, ki je bil tudi iniciator prireditve »Gradbinci praz
nujemo kulturni praznik«. Naša želja je, da bi se ta akcija razmahnila in 
postala trajna oblika srečanj med gradbenimi podjetji, kasneje pa tudi 
drugih OZD (npr. Združeno delo praznuje kulturni praznik).

Mešani pevski zbor šteje 45 članov: 24 žensk, 21 moških. Najmlajši 
je star 16, najstarejši 55. Zelo dobra je tudi poklicna struktura zbora: 
od delavca do direktorja. Veseli nas, da zbor sestavljajo tudi delavci iz 
drugih republik. Pojemo narodne in revolucionarne pesmi tako sloven
ske kot tudi pesmi drugih jugoslovanskih narodov, ker želimo, da bi bil 
naš program čimbolj jugoslovanski.

K sodelovanju vabimo tudi pevke in pevce, ki niso zaposleni v naši 
delovni organizaciji.

IVO PANTAR, predsednik delavskega sveta 
delovne organizacije

O nastopu v tujini
V letih 1966 do 1972 smo nastopali z deli v državah Bližnjega vzho

da. Ne moremo trditi, da je bil ta naš nastop uspešen, saj so nas posle
dice neugodnih rezultatov pestile vse do danes. Razumljivo je, da smo 
se zaradi teh okoliščin v preteklih letih inozemskih del v glavnem izogi
bali, razen manjših del v ZR Nemčiji.

Potrebe slovenskega gospodarstva kot tudi naše delovne organiza
cije nam narekujejo ponoven nastop pri gradnji objektov v Iraku. Za ta 
nastop, pri katerem smo mi zainteresirani za nizkogradenjsko dejav
nost — sodelovala pa bodo praktično vsa večja slovenska gradbena in 
montažerska podjetja — se skrbno pripravljamo. Že v letošnjem letu 
nameravamo del svojih zmogljivosti zaposliti v tej neuvrščeni prijatelj
ski državi. Seveda pa bomo v ta dela šli z jasno računico in brez bank, ki 
bodo zagotovile vsa jamstva, tudi ne bo šlo. S temeljitimi pripravami in 
ob sodelovanju vseh dejavnikov, ki lahko prispevajo k uspešnemu delu 
v tujini, smo prepričani, da bomo opravičili svoj dober glas tudi zunaj 
naših meja, pri tem pa tudi prinesli v domovino normalen ostanek do
hodka.

AC VRHNIKA-LJUBLJANA

BARJE PREIZKUŠA 
ORGANIZIRANOST

Velika poraba elektrofiltrskega pepela

Avto cesto Dolgi most — Vrhnika 
gradijo podjetja, ki so združena v 
skupnost GAST, in sicer po nasled
njem ključu: dve tretjini zemeljskih 
del in manjše objekte SGP Slovenija 
ceste, tretjino zemeljskih del SGP 
Primorje, nadvoze pa GIP Gradis. Na 
terenu je delitev sledeča: od km 0,00 
do 4,200 km in od 9,200 km pa do 
12,850 s priključkom na Vrhniki 
gradi SGP Slovenija ceste, vmesni 
del od 4,200 km pa do 9,200 km gradi 
SGP Primorje. GIP Gradis bo zgradil 
nadvoze na celotni trasi.

Za naše podjetje je posebno za
hteven del od 9,200 km do 
12,850 km, ki poteka po težkih bar
janskih tleh.

V kolektivu je že bila nazorno pri
kazana tehnologija del na težkih bar
janskih tleh. Zaporedje faz del, ki so 
bile izvršene:

— polaganje pp — polsti
— nasip platojev in bočnih nasi

pov iz jalovine 0 do 63 mm
— gruščnati nasip za predobre- 

menitev
— utiskavanje vertikalnih drenaž
— filter 2 do 16
— izkop barijanskih tal z odvo-

Za naše gradbišče je kritična po
stavka zasip z elektrofiltrskim pepe
lom oziroma tako imenovanim send
vič sistem in predobremenitev.

Elektrofiltrski pepel dobavljamo 
iz toplarn Ljubljana, Trbovlje in Šoš
tanj s kiperskimi prevozi — avtovlaki. 
Povprečna razdalja je ca. 125 km. 
Vsak mesec prepeljemo na tej razda
lji od 12.000 do 15.000 kub. m EF 
pepela.

Za predobremenitev trenutno 
uporabljamo tampon, ki ga bomo po 
razbremenitvi vgradili v naslednje 
zaključne sloje. Ta material mora v 
predobremenitvi ležati najmanj leto 
dni, zato je datum vgraditve zelo 
pomemben, saj bomo lahko šele čez 
eno leto ta material porabili za izde
lavo tampona.

nasip iz elektrofiltrskega pepe-

MILAN GJUD, diplomirani inženir

O desetletnem delu z umetnimi smolami
V okviru SGP Slovenija ceste de

luje tudi samostojna organizacijska 
enota »Plastične mase«, ki z osnovno 
surovino — dvokomponetnimi epok- 
sidnimi smolam — že deset let 
uspešno opravlja zahtevne zaščitne 
obloge betonskih tlakov in bazenov, 
namenjenih za najtežje obremenitve 
statične narave, kot tudi kemijskih 
učinkov lugov in kislin.

Tako smo v teh desetih letih na
pravili preko 95.000 km tlakov, na
menjenih za zaščito pred olji, maščo
bami, naftnimi derivati ter kislinami 
v skoraj vseh panogah industrije po

vsem ozemlju naše države. Prav tako 
sodi v sklop naše dejavnosti tudi na
prava tako imenovanih samozalivnih 
dekorativnih tlakov, ki na več kot 
15.000 kvadratnih metrih, kot jih je 
bilo napravljenih do sedaj, služijo 
svojemu namenu v laboratorijih, 
jn drugih specifičnih objektih.

Protikislinskih zaščitnih premazov 
v kanalih, bazenih ter tlakov v galva- 
nah po vsej Jugoslaviji je bilo na
pravljeno nad 20.000 kadratnih me
trov. S pomočjo strokovnjakov v 
lastnem razvojnem laboratoriju smo 
uspešno osvojili posebne premaze in

tlake, ki so elektroprevodni in tako 
odvajajo tudi statično elektriko. 
Takih tlakov, namenjenih predvsem 
za skladišča vnetljivih snovi ter lakir
nice, je bilo napravljeno več kot 
10.000 kadratnih metrov.

Zadnja novost, ki jo izvajajo spe
cializirane ekipe zadnji dve leti, pa je 
ekskluzivna receptura za plastifika- 
cijo kegljaških stez. S tako prirejeno 
recepturo, ki so jo osvojili tudi keg
ljaški tekmovalci po vsej državi, pla- 
stificiramo obstoječa asfaltna keg
ljišča in tudi na novo zgrajena na be
tonski podlagi.

Predobremenitev izvajamo v treh 
slojih po 50 cm, celotna debelina je 
1,45 m. Predobremenitvenega mate
riala ne nasipavamo takoj v celotni 
višini: najprej potegnemo le en sloj. 
Po izvršenih meritvah (4 meritve v 
razmaku po 7 dni) in analizah rezul
tatov meritev usedkov in konsolida
cije nasipne konstrukcije, kar traja 
najmanj 20 dni, se odločimo za nasi- 
pavanje drugega oziroma tretjega 
sloja. Obremenitev ne sme preseči 
kritične meje, ki povzroči porušitev 
terena. Ti časovni razmaki in nego
tovost, ali se bo posedanje umirilo ali 
ne, nam otežkočajo hitrejše napre
dovanje izdelave predobremenitve. 
Po razbremenitvi v aprilu 1979. leta, 
bomo drobljenec uporabili za tam
pon in cementno stabilizacijo.

Rok dograditve AC je septembra 
1979 in mislim, da je razumljivo, da 
hitimo s predobremenitvijo. Če za
kasnimo tukaj, potem ceste nikakor 
ne bo možno dokončati v postavlje
nem roku. Zato moramo okrepiti 
proizvodnjo agregatov v naši TOZD 
in manjkajoče količine iskati pri dru
gih proizvajalcih.

J. F.
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FRANC ŠERUGA, DELOVODJA

I
za požrtvovalno^

OdličKlit
Odlikovan z redom dela s srebrnim venčen^

Ob trideseti obletnici sploš
nega gradbenega podjetja Slo
venija ceste je predsednik repu
blike Tito odlikoval 59 članov 
kolektiva.

Med oblikovalci je tudi naš 
intervjuvanec, gradbeni delovo
dja Franc Šeruga. Razgovor je 
potekal na gradbišču pri novem 
Karlovškem mostu, kjer kot de
lavec TOZD Visoke gradnje 
vodi delovne skupine pri gradnji 
novih cestnih priključkov.

Rojen je bil 1924. leta v Peča- 
revcih pri Murski Soboti. Na 
Reki se je izučil za gradbenega 
delovodjo. Po opravljenih izpitih 
se je zaposlil pri gradbenem po
djetju »Pomurje« in preden je 
vstopil v naš kolektiv 1959. leta

šokih gradenj. Tako sent

iMoi
'Mte
bii
h ph

Iskrino tovarno feritov v 
nah, dalje carinsko skladij 
Novem mestu — veliko )®(cC
halo iz težkih prefabriciram" 
lezobetonskih elementov. ^ J 

Poseben delovni uspeh F , ^ 
dovršitev hale »A« v 
skladiščih, to je objekt 300A . 
z dvema lokoma razpona -1 \ ^ 
montažni izvedbi. Kako v^1 ijo c.
ta objekt, ki je tudi podkle1^'. i |e(j 
kaže v tem, da zapelje v njefr \ j 
vlak tovornih vagonov.«
pripovedoval tovariš Šerugi Lin, ^ 

Veliko delovodij mlajši]^d(
neracij se je usposabljalo oa 
govi strokovni pomoči in tivavk
samostojno vodijo 
gradnjo pomembnih o

Tovariš Vinko Hafner, predsednik Zveze sindikatov Slovenije’ 
odlikovanje predsednika republike delovodji Francu Šerug1*

Lani se je srečal z zahtev^ fcj 
gradnjo novega Karlov. ■ j j p;

je bil še pri podjetju »Napredak« 
v Umagu.

»Prvo moje gradbišče je bilo 
na Šmartinski cesti v Ljubljani: 
upravna zgradba »Javnih skla
dišč«. Nikoli si nisem mislil, da 
bom celih enajst let vodil gradnje 
številnih skladiščnih in drugih 
objektov v tem velikem indu
strijskem kompleksu. Med 1959. 
in 1964. letom sem tudi sodelo
val pri gradnji doma učencev v 
GIC za Bežigradom ter pri grad
nji mostu čez Savo v Lazah.

Leta 1963 sem šel z ekipo 33 
tesarjev in betonercev za tri me
sece v Skopje na pomoč po po
tresu prizadetemu mestu. Tu se 
je izkazala solidarnost vseh 
gradbenih kolektivov Slovenije, 
ki so poslali svoje najboljše de
lavce in tehnične kadre, da bi sa
nirali stanovanjske objekte, ki se 
jih je še dalo rešiti, in omogočili 
bivanje hudo prizadetih prebi
valcev glavnega mesta Makedo
nije.

Po povratku iz Skopja sem so
deloval na mnogih gradbiščih vi-

mostu; pravzaprav soi
gradnji nove Karlovške $) ^c:
levi strani novega ^ '•n
Gruberjev prekop. Tu so (j šja
podporni zidovi in podzefl1 'j jt Ov 
napeljave; delo ovira tudi” laj' 
avtomobilski promet. ^ ji« v 
svojimi sodelavci in t6*1,eh5%vodstvom uspešno zaključiVUU51VU111 '
pomembno gradnjo, saj ut1 
kmalu odprt promet ce
Karlovški most.

Drugo leto bo naš odlik^ J 
že dvajseto leto v kolekti T 
Slovenija ceste, kjer si je 1._\ 
in oožrtvovalnostio prišla « jin požrtvovalnostjo p*1 
najnovejše odličje.

j j) . W|
V vsej delovni dobi j® *yjj 

stremel za čim večjim |gfctTllr)j 
uspehom celotnega 
Bil je aktiven član samoup ^ 
organov, delavske kon

koi^!' \9in

sindikalne organizacije- ^|ji nsAo
Tov. Šeruga, za Preie!^i 

tudi naše iskrene čestitk

wr ■
■

S"——-

--- ----  ------- —----- ----- ^ .0 * BI
Mešani pevski zbor SGP »Slovenija ceste« — Ljubija^ ^ L; 
dobrem letu dni obstoja imel že številne nastope tudi 2 gf jfc. Dr 
djetja in tudi na avstrijskem Koroškem. Vsem sodeW0 jjir 
priznanje za vnemo v širjenju kulturnih dobrin med s ./ p
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je Trije novi izdelki
^ *0l' 0VaniU S tOVarn° ^eP'^ ^rlai sn io mnraii nva^nti Iptnn

k,.12 Sežane so delavci celj-

'iskem
no alumi- 

že izvedli indu- 
u ; Poskuse in je nekaj že 
k “■ Uporablja se za pokri- 
Jlute v stekleničnih za- 

n $ 'm Potrebujejo pa jo štirje 
StC °vanski proizvajalci. Do

k^era pripravili tri nove 
inč ?a termopil 
:■ ‘olijo so že izv

zdaj so jo morali uvažati, letno 
skupaj kar približno 50 ton. 
Drugi izdelek se imenuje mon
tažni trak in je na našem trgu 
novost. Uporablja se za pritrje
vanje talnih oblog. Tretji izde
lek, obojestransko lepljiv trak, 
bodo uporabljale naše tiskarne 
in papirnice za lepljenje papir
nih kolutov. C. B.

aoft’

Sirjenje proizvodnje
oP kt4
3lC0Va TOZD Pohištvo 

velil jj01’0 letos zaključila inve- 
lete1’’ ji’j° je začela pred šti- 
heg*14e'1, Dogradili bodo proi- 

al° s sušilnico, halo za 
ug3 jj^anje lesa in skladišče, 
jših * Sef- omogočilo krepko 
oljflj 1^1 °sedanjo proizvodnjo, 
tj |9e^nj>h letih jih čakajo še 
jjati'1 i»0vlaganja v nove stroje in 
jjeF °Premo, izboljšali bodo

organizacijo dela in iskali nove 
proizvodne programe. Več 
skrbi nameravajo posvetiti tudi 
kadrom in družbenemu stan
dardu svojih delavcev. Tovarne 
ne bodo več širili, saj jih že zdaj 
pesti pomanjkanje delovne 
sile. Proizvajali bodo pohištvo 
manjšega formata, ki bo predv
sem kakovostno.

C. B.

LOKA

^GRABNI ODPADKI
l^odnja Škofja Loka,

Permike, izdeluje ka- 
1'jplno. Ta proizvodnja 
l()tt k° odpadkov, kar 30
Bl °v in to povzroča velike 

k 2 odlaganjem in odvo- 
k (eUvci so se odločili, da 

iežav znebijo. Na Trati 
plavili elektropeč, v ka- 

0 vse odpadke kamene 
: P°novno pretalili v novo

kameno volno. Za to bo po
trebna nižja temperatura in iz
delek bo tako dokaj cenejši in 
tudi boljši, saj se mu bo dvignila 
odpornost. Prenesel bo precej 
višjo toploto. Elektropeč bodo 
postavili in montirali sami, 
upajo, da bo proizvodnja v njej 
stekla že pred koncem letoš
njega leta.

C. B.

^gorica

GUBE ZARADI CEN
f ivf^lovanske proizvod

nih plošč predstavlja
hbin?.nia te surovine v naši*»— ¥ » . • • A

'Ovajalcem zvezna ad-

|let‘M več kot polovico. Že 
irP.a ni donosna, saj nje-
N. , Z-VCZlld dU-
t ClJa ne dovoli povišati 

ptVjjP’ so imeli slovenski 
vnici 'verk skoraj 100 

v dinarjev izgube, od 
^več odpadko na Me-

blovo TOZD Iverna in na Gli- 
novo TOZD Iverica. Domne
vajo, da bodo letošnje izgube še 
višje in predlagajo, da bi pri
stojnost za določanje cen iver- 
nih plošč prenesli na republiško 
raven. Tako bi se cene lahko 
bolj tržno oblikovale in bile bi 
bolj povezane z gibanji cen dru
gih lesnih surovin.

C. B.

dileme slovenskih livarn

^ako poravnati korak

^ * i^eni razv°i predelovalne, zlasti motor- 
I ^Ustrije je pred slovenske livarne posta- 

ei5,Cembno na*09°: a'‘ se prilagoditi pove- 
i PotrebBm ali pa trg počasi prepustiti
[j0V--------—-------------------------------------------------

■'l ^
) He j j5* trdili, da so jugoslo- 
e! [tiltip s^°venske livarne na 

razPotju. Tudi pred 
Jhejg e, ubadale z razreševa- 
^jej0V 111 dilem, s katerimi se 

danes«. Pa vendarle 
E V Še^uj6 razreš>tve pro- 

..aho odvisen livarni- 
^^•dan« —- njihov pri- 
1' 0rev°j in gospodarski po- 

|t'%np.na.nireč za to, da se še 
j *n v nekem smislu 

J'|e^lji Sl, govorijo tako z do-

.tot)na:narnreč za to, da se še
e in v
dogovc

■%v <'U^0vin kot odjemalci 
1 0bavah in cenah ter 
kHjvi • ° tem, katera livarna 
In1 r!3 a izdelke temu ali 
JijiVo^jutju... Sedanje
C<ečnnraZV°jne teŽnjei ne ^ ec niso povsem us- 
>|es'''dust?.0trebami predelo- 
Vlrieml_Je ln ne z načrtova-

?bEn
fljtifp0 Pa v livarnah niso

li. Vrv,,.,

•*jen: J ne Z. IlaCriOVčt—
"ite, '.ndustS 2mo8,jivosti mo- 

prl^Je> strojegradnje,
iHnifPodinjskeopreme 

k, e ln elektroindustri- 
i.«ti, itii p 0 P‘a v livarnah niso 
kvNj0ne s količinami in ne s 
IV ’ SUr°vin iz domačih

, L'« J”"h tetih načrtujejo 
J K »C« P-ecejinje po- 
f, |i, °ttM;?a Proizvodnje, da 
4 VjltilagJ^.Hjihovi predstav-

Vh izdeJlu PPtrebam Po
Pfedp, 'U' ki zavoljo ra- 

0valne industrije

(zlasti avtomobilske, ki načrtuje 
obsežno rast) postajajo iz leta v 
leto večje. Vprašanje, kako bodo 
zadostile lastnim ambicijam in 
potrebi po usklajenem in celovi
tem razvoju predelovalnih de
javnosti v Sloveniji, pa je za 
sedaj še vedno dokaj odprto.

Livarnam namreč primanjkuje 
tako sredstev kot kadrov in suro
vin. Najteže razrešljivo je prav
zaprav prašanje kadrov: pri
manjkuje tako delavcev v nepo
sredni proizvodnji, od koder 
»bežijo« zavoljo težkih pogojev 
dela, kot strokovnjakov, ki bi 
obvladovali zahtevno tehnologi
jo. V zadnjem obdobju se livarne 
sicer zavzemajo za izboljševanje 
delovnih pogojev. Na konferenci 
livarn Jugoslavije pred dvema le
toma so celo sprejeli delovni 
načrt, ki je poleg zahteve po 
skupni skrbi za surovine in uskla
jenega razvoja livarn vseboval 
tudi zahtevo po izboljšanju de
lovnih pogojev. Težave izpred 
dveh let pa se dolsej niso kaj 
prida zmanjšale, čeprav so pone
kod močno modernizirali tehno
logijo in izboljšali delovne ra
zmere. Kaže, da sindikalni de
lavci v livarnah prav temu vpra
šanju delovnih pogojev, niso po
svečali dovolj velike pozorno
sti...

R. B.

POMEMBNA PRIDOBITEV PAPIRNICE KOLIČEVO

ZADNJI
DOSEŽEK
TEHNIKE

Čez dva meseca bo v Količevem začel poskus
no obratovati nov stroj, s katerim bodo že do 
konca letošnjega leta proizvedli 8000 ton kar
tona — Uvoz kartona ne bo več potreben

Sredi julija bo v papirnici Količevo 
začel poskusno obratovati velikan — 
135 metrov dolg stroj, s pomočjo ka
terega bo stekla proizvodnja kartona 
od priprave snovi prek izdelave do 
končne obdelave. Kot pričakujejo, 
bodo že do konca letošnjega leta z 
njim proizvedli 8000 ton kartona. 
Novi proizvodni prostori v dolžini 
360 metrov so nekaj metrov odda
ljeni od sedanjih, montaža novega 
kartonskega stroja je že skoraj kon
čana, saj pride do poskusnega obra
tovanja na vrsto' samo še dodelava 
električne napeljave.

Predračunska vrednost nove inve
sticije količevskih papirničarjev 
znaša 850 milijonov, vendar je že 
danes jasno, da bo treba zaradi draž
jih gradbenih in ostalih del dodati še 
nekaj več kot 150 milijonov dinar
jev. Sredstva so zbrali iz različnih 
virov. Nekaj je lastnih sredstev, 
ostalo pa so komercialni domači in 
tuji krediti ter sredstva domačih in 
tujih partnerjev papirnice Količevo. 
Največ je kreditov dobaviteljev 
opreme — več kakor polovica po-- 
trebne vsote.

Danes proizvedejo količevski pa- 
pirničarji s starimi stroji, med kate
rimi se mnogi ponašajo s častitljivo, 
več kakor polstoletno starostjo, sko
raj 70 ton kartona dnevno. Pri tem 
kaže posebej opozoriti, da so stroji 
izkoriščeni do skrajnosti, saj kažejo 
samo lanskoletni gospodarski kazalci 
izjemno visoko, 95-odstotno izkoriš
čenost, ostalih pet odstotkov pa je šlo 
na račun popravil in praznikov.

Na novem stroju pa bodo poslej 
vsak dan iz celuloze, ki služi za 
vrhnjo plast kartona, odpadnega pa
pirja, ki ga stroj vdela v sredino kar
tona in lesovine, ki tvori spodnjo 
plast, izdelali 150 ton kartona, po

morebitni potrebni rekonstrukciji 
stroja v primeru, da bodo narasle po
trebe na domačem trgu pa tudi do 
200 ton dnevno. Zanimivo je, da bo 
novemu kartonskemu stroju v papir
nici Količevo, ki sodi med zadnje do
sežke tehnike, na dolžini več kot 135 
metrov streglo samo pet, delavcev, 
sicer pa bodo v novem proizvodnem 
obratu zaposlili kakih 150 delavcev. 
Sliši se sicer malo, toda tudi pri zapo
slovanju tako majhnega števila de
lavcev bodo imeli količevski papirni- 
čarji velike težave, saj bo delo pote
kalo v štirih izmenah. Zato so se od
ločili, da bodo vsaj ob pričetku po
skusnega obratovanja zvečine zapo
slili delavce, ki delajo ta čas v starem 
delu proizvodnje. Slednji namreč že 
ves čas sodelujejo pri uresničevanju 
nove investicije, kajti doslej v papir
nici Količevo niso zaposlili zavoljo 
tega novih delavcev. Da se lahko za
nesejo na »domače ljudi« zgovorno 
govori primer, ko so količevski pa- 
pirničarji spet usposobili 65-tonski 
hladilni stroj, ki je prišel v nove proi
zvodne prostore poškodovan in ki bo 
sicer nujno »dopolnilo« novemu kar
tonskemu stroju.

V Količevem menijo, da bodo z 
novo proizvodnjo pokrili skupaj s to
varno UMKA vse domače potrebe 
po kvalitetnem kartonu, hkrati pa 
spričo tujih komercialnih kreditov 
pri investiciji zagotovili tudi obveznih 
10.000 do 15.000 ton letnega izvoza. 
Razveseljivo pa je tudi, da bodo koli
čevski papirničarji prav tako v družbi 
s tovarno UMKA, pokrili jugoslo
vanski uvoz, ki znaša po zadnjih po
datkih skoraj 60.000 ton kartona 
letno. Pričakujejo, da bo verjetno že 
prihodnje leto znašal preračunani 
devizni učinek 45 milijonov mark.

I. V.

Komentatorjev stolpec

Enakopravnejši
odnosi

V izhodiščih za pripravo stališč in sklepov XI. kongresa ZKJ 
piše, da so eno osrednjih vprašanj našega razvoja način in 
oblike vključevanja našega gospodarstva in organizacij zdru
ženega dela v svetovno delitev dela. Kot je znano, pa iščemo 
takšne oblike vključevanja v tokove svetovnega gospodarstva, 
ki naj bi zavarovale naše samoupravne odnose pred prodorom 
in negativnimi učinki tujih družbenih odnosov, hkrati pa omo
gočale našo večjo udeležbo v naprednih gibanjih v svetu.

Zakaj posvečamo toliko pozornosti prav vključevanju na
šega gospodarstva v svetovno delitev dela? Ne nazadnje tudi 
zato, ker nam lahko le aktivna udeležba v poslovnem in eko
nomskem življenju sveta zagotovi več veljave pri usmerjanju 
mednarodne menjave blaga in storitev. Ekonomski odnosi v 
svetu, predvsem pa interesi združenega kapitala, namreč vse 
bolj obvladujejo zunanjo politiko in postajajo njena osnovna 
gonilna sila, ki grozi deželam v razvoju, pa tudi delavskemu ra
zredu v razvitih delih sveta.

Boj proti združenemu kapitalu poteka v zelo različnih ra
zmerah. Zaradi nujnosti lastnega razvoja države v razvoju, pa 
tudi Jugoslavija, pogosto podlegajo trenutno zelo uspešnim po
slovnim kombinacijam, ki pa v resnici povzročajo veliko škodo 
dolgoročnemu razvoju nerazvitega sveta, in to prav zaradi nji
hove neenotnosti na ekonomskem področju.

Čeprav pristojni organi še niso do kraja preučili vseh učinkov 
sedanjega zunanjetrgovinskega sistema na gospodarsko življe
nje, lahko ugotovimo, da imajo napake v zunanjetrgovinskem, 
predvsem v deviznem sistemu, močan vpliv na organizacije 
združenega dela kakor tudi pomemben delež pri povečanju in
flacije, ki je ni moglo zajeziti niti zaostajanje življenjske ravni 
delavcev, kar je najmočnejši in najbolj boleč stabilizacijski 
ukrep.

Ob primernem reševanju ekonomskih odnosov s tujino bi 
nedvomno lahko bistveno omejili nekatere težavne stabiliza
cijske ukrepe, razbremenili gospodarstvo, predvsem pa pre
prečili neenakopraven položaj in izkoriščanje naše države v 
ekonomskih odnosih s tujino.

In kako uresničiti to nalogo? Gospodarstveniki se zlasti zav
zemajo za okrepitev vloge dinarja v mednarodni menjavi dela. 
Tako sodijo, da bi morali uveljaviti dinar kot našo nacionalno 
valuto tudi v njeni osnovni mednarodni vlogi, to je, v razvijanju 
in spodbujanju mednarodne menjave v dinarjih. Razumljivo, 
da bi morali v zvezi s tem določiti tudi obseg zadolževanja v tu
jini, uskladiti gibanje plačilne bilance in denarnih rezerv s te
meljnimi družbenimi dogovori in spodbuditi različne oblike 
monetarnih sporazumov med državami v razvoju, s pomočjo 
katerih naj bi uveljavili lastno pariteto in nacionalne valute 
udeleženk sporazumov v medsebojnih odnosih.

Tako spremenjena politika in praksa v naših ekonomskih 
odnosih s tujino naj bi izboljšala naše notranje gospodarske ra
zmere, predvsem pa bolj uravnovesila našo negativno plačilno 
bilanco, ki nastaja na osnovi menjave in pretiranega zadolže
vanja v tujini. Zmanjševala naj bi tudi ekonomsko spodbudo za 
odhod naših delavcev na delo v tujino in zaustavila naglo naraš
čanje cen in življenjskih stroškov. Razumljivo pa je, da uresni
čitev teh nalog predstavlja osnovni pogoj tudi za uspešno ure
sničevanje nove ustave in zakona o združenem delu.

VINKO BLATNIK

ZAKAJ ZAPIRANJE TRGA?
V gospodarskem življenju se 

že dolgo srečujemo z zelo škod
ljivim pojavom: z zapiranjem 
tržišča oziroma vedno pogo
stejšim zlorabljanjem razlage 
tega pojma. V Jugoslaviji proi
zvajamo, na primer, nekaj sto 
vrst toaletnega mila, pralnih 
praškov, začimb itd. Med njimi 
največkrat ni nobene razlike, 
torej tudi ni potrebe, da bi 
vsaka prodajalna prevzemala 
in prodajala vse te vrste in s tem 
brez potrebe povečevala stro
ške poslovanja. Če pa kdo ta
kemu ponudniku reče, da blaga 
ne potrebuje, takoj odvrne, da 
to pomeni zapiranje tržišča in

tako nastane veliko politično 
vprašanje. Kaj naj v takem 
primeru stori trgovsko podjet
je: ali naj zavestno neekono
mično posluje ali pa naj bo pri
pravljeno sprejeti politične te
žave?

Ta pojav je posledica že pre
cej kaotičnih razmer v proi
zvodnji — pomanjaknja kakrš
negakoli dogovarjanja delov
nih organizacij o usklajevanju 
programov razvoja, delitvi dela 
in specializaciji proizvodnje. 
Vsak proizvaja, kar hoče, ne 
glede na to, kakšne kakovosti 
je izdelek in kakšni so stvarni 
pogoji prodaje — kot da je

edina naloga vodilnih v proi
zvodnji, da skrbijo za proi
zvodnjo za vse drugo pa naj 
skrbijo »odgovorni«. Ko pride 
takšno blago v skladišča, na
stane »dirka« za prodajo. Če 
trgovina blaga noče sprejeti, jo 
obtožujejo, da se zapira, itd. 
»Zapiranje« res obstaja, toda 
to zapiranje v svojem bistvu ni 
neekonomsko.

Jasno je, da vsako politiko 
motivirajo ekonomski interesi. 
Tudi ni dvoma, da so za zapira
nje tržišča svojih področij od
govorni družbenopolitični or
gani občin, območnih skupno

sti, republik in pokrajin, čeprav 
tega nihče noče javno priznati.

Ta pojav je preveč nevaren, 
da bi ga lahko mirno opazovali, 
pa tudi odpraviti ga ni mogoče 
čez noč ali samo z zakonskimi 
ukrepi ali s posredovanjem od
govornih političnih dejavnikov, 
kar nekateri pričakujejo. 
Umetne ovire na tržišču lahko 
učinkovito odstranijo samo 
tisti, ki jih problemi najbolj pri
zadenejo. Predstavniki organi
zacij združenega dela se mo
rajo torej o vseh teh vprašanjih 
odkrito dogovarjati in poiskati 
za vse sprejemljive rešitve.

V. B.

LJUBLJANA

Proizvodni in 
neproizvodni delavci

V Sloveniji je ob koncu leta 1976 
združevalo delo 38,4 % vseh prebi
valcev. Od teh 693.000 delavcev v 
združenem delu jih je kar 47 % proi
zvajalo v industriji. Nenehna krepi
tev sekundarnega sektorja ne kaže le 
rasti zaposlenih v industriji, temveč 
tudi v gradbeništvu, ki je med pano
gami drugo po številu delavcev — 
9,7% vseh zaposlenih. Trgovina 
vključuje 9,5 delavcev, izobraževa
nje in kultura 5,7%, promet 5,5%, 
zdravstvo in socialno varstvo 5,3 %, 
manj kot 5 % pa: kmetijstvo, gostin
stvo in turizem, obrt in osebne stori
tve, finance ter družbene organiza
cije in skupnosti. Dejavnosti, ki šte
jejo manj kot 10.000 delavcev, pa 
so le tri: stanovanjsko-komunalna, 
gozdarstvo in vodno gospodarstvo.

Iz statističnih podatkov je tudi ra
zvidno, da pride v naši republiki na 
sto proizvodnih delavcev 82 neproi
zvodnih. Težko bi ocenjevali, kakšno 
je to razmerje: ali je ugodno ali neu
godno, saj je na voljo le malo primer
ljivih in ustreznih področij. Več po
vedo razlike med posameznimi po
dročji, ki v gospodarstvu nihajo od 
30 neproizvodnih delavcev od 100 v 
gradbeništvu, do 180 v trgovini. Še 
zgovornejši pa bi bili rezultati pri
merjanja proizvodni — neproizvodni 
delavci v posamezni delovni organi
zaciji. Prav nad temi primerjavami bi 
morali biti v delovnih organizacijah 
najbolj pozorni, saj rezultati sami 
navajajo k ustreznejši organizaciji 
dela.

V. O.

LJUBLJANA

OBLETNICA
Prejšnji teden so delavci delovne organizacije Slovenija-sadje sku

paj z domačimi in tujimi poslovnimi partnerji proslavili 30. obletnico 
delovanja. DO je bila ustanovljena leta 1948 z nalogo, izvažati sadje in 
zelenjavo in še danes posveča tej dejavnosti največjo pozornost. V 
zadnjih letih dosegajo izvozno realizacijo več kot 8 milijonov dolarjev, 
kar predstavlja več kot 10 odstotkov vsega jugoslovanskega izvoza v 
panogi.

V začetku je podjetje zaposlovalo 35 delavcev, danes pa jih je deset
krat več. Prek 70 jih ima visoko, višjo ali srednješolsko izobrazbo, kar 
daje dobro jamstvo za upravljanje velikega družbenega premoženja. 
Delavci upravljajo z vrednostjo 250 milijonov dinarjev osnovnih sred
stev, 30 milijonov investicij v izgradnji, 300 milijonov poslovnega 
sklada, v družbeni standard delavcev pa so vložili nad 11 milijonov di
narjev. Kot vsa leta se tudi zdaj zavedajo pomembnosti izgradnje novih 
skladišč, hladilnic, predelovalnih zmogljivosti in vse tehnične opreme, 
ki zagotavlja strokovno pripravo, hranjenje in predelavo blaga. Jubilej 
so proslavili tudi z otvoritvijo novega obrata koncentracije vTOZD hla
dilnica Bohova pri Mariboru. V novih, sodobno opremljenih prostorih 
bodo predelovali sadje in zelenjavo v sokove in koncentrate.

C. B.
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SVET ZVEZE SINDIKATOV ČRNE GORE

SREDSTEV VEČ, 
STANOVANJ MANJ!

Neopravičeno zaostajanje glede na možnosti, tako materialne kot teh- 
nično-kadrovske — Oktobra šesti kongres Zveze sindikatov črne gore

Sklepi sedmega kongresa 
Zveze komunistov Črne gore za
htevajo od vseh družbenih de
javnikov, da stanovanjsko pro
blematiko racionalno preučijo, 
kritično ocenijo in se še bolj od
govorno lotijo zidave stanovanj. 
O tem so razpravljali tudi na ne
davni seji sveta Zveze sindikatov 
Črne gore.

V iskanju pravih odgovorov na 
mnoga vprašanja, ki so povezana 
z graditvijo in delitvijo stano
vanj, običajno ugotavljajo, da so 
neurejeni premoženjsko-pravni, 
odnosi, da so inšpekcijske službe 
neučinkovite in tako dalje. Po 
drugi strani pa imamo vedno 
boljšo gradbeno operativo, pro
jektantski in tehnični kadri so 
vse bolj sposobni in vedno več je 
sredstev za zidavo stanovanj.

Dolgoročni razvojni načrt 
Črne gore predvideva, da bi mo
rali v letih 1976—1985 zgraditi 
38 tisoč novih stanovanj. To pa 
seveda terja podvojitev prizade
vanj ter odpravo nekaterih po
manjkljivosti, ki povzročajo za
stoj v uresničevanju načrtova
nega obsega graditve. Do zdaj so 
zgradili 5.600 stanovanj, konec 
leta 1977 je bilo evidentiranih 
skoraj 2.600 nedokončanih sta
novanj, v letošnjih prvih mesecih 
pa so jih dogradili le 293.

Da bi uresničili obseg zidave 
stanovanj do konca načrtova
nega obdobja, bi morali vsako 
leto graditi 4 tisoč stanovanj.

Samo tako bi 12 tisoč delovnih 
ljudi v organizacijah združenega 
dela le dobilo streho nad glavo. 
Še precej je delovnih kolektivov, 
ki kljub prizadevanjem niso 
mogli rešiti stanovanjskega pro
blema za svoje delavce. Nekaj je 
takšnih, kjer na rešitev stano
vanjskega problema čaka kar 50 
odstotkov zaposlenih. Za ilustra
cijo naj navedemo, da imajo v 
agrokombinatu »13. jul« v Tito
gradu okoli 600 prošenj za dode
litev stanovanj, v ivangradski 
»Celulozi« 400, v gradbenem 
podjetju »Črna gora« v Nikšiču 
približno 300, v ŽTP Titograd 
tisoč in tako dalje. Podobno je 
tudi v drugih delovnih kolekti
vih, kar seveda opozarja na resno 
potrebo po izločanju znatnejših 
sredstev in višji ravni združeva
nja »stanovanjskega dinarja«.

Prispevna stopnja, ki jo izlo
čajo delavci v Črni gori, je naj
večja v Jugoslaviji. Zelo malo pa 
so pritegnili osebna sredstva de
lavcev za reševanje stanovanjske 
problematike. Tudi na tem po
dročju bi lahko iskali rešitve 

• skupaj z občinskimi sindikalnimi 
sveti, saj je stanovanjsko vpraša
nje eno izmed bistvenih v naši 
družbi.

Družbena akcija za graditev 
stanovanj za delavce je jasno 
opozorila na potrebe po usmer
jeni, programirani stanovanjski 
zidavi. Mnoge temeljne organi
zacije združenega dela si zelo

prizadevajo rešiti stanovanjska 
vprašanja za svoje delavce z vla
ganjem in izločanjem večje mase 
sredstev v solidarnostne sklade, 
za zidavo in nakup stanovanj ter 
podeljevanje posojil delavcem 
za zasebno stanovanjsko zidavo. 
V tem pogledu so največ dosegli 
v občini Titograd ter v Nikšiču, 
Baru, Ulcinju, Bijelem polju in 
Hercegnovem.

Svet zveze sindikatov Črne 
gore je sklenil, da se morajo sin
dikalne organizacije v temeljnih 
organizacijah združenega dela 
bolj zavzeti za reševanje stano
vanjskih vprašanj in pa za to, da 
bi delavci iz neposredne proi
zvodnje bolj sodelovali pri ugo
tavljanju stanovanjskih potreb in 
usmerjanju dela dohodka za zi
davo stanovanj.

Na seji so tudi sklenili, da bo 6. 
kongres Zveze sindikatov Črne 
gore oktobra v Titogradu.

F. KAJE VIČ

___ |Nira:
' >h

Zapozneli dogovori 'l' ča:
Ssju

Izplačila osebnih dohodkov 
po prvi trimesečni analizi po
slovanja in razporejanja do
hodka so povzročila v nekate
rih delovnih kolektivih žolčne 
razprave in to predvsem o pra
vilnikih, ki urejujejo delitev 
osebnih dohodkov. To je 
pojav, o katerem smo v »Rad- 
ničkih novinah« pisali že prej. 
Takrat in zdaj te razprave po
tekajo med delovnim časom. 
Zato ponekod ustvarijo proi
zvodnjo, takšne razprave pa 
nepoučeni vidijo kot »ustavitev 
dela« ali pa domače rečeno kot 
»stavko«.

Samoupravne splošne akte o 
dohodku in njegovem razpore
janju ter delitvi smo lani vsi 
bolj ali manj sprejeli v strahotni 
časovni stiski. Malo se nas je 
odločilo, da bi z referendumom 
zavrnili predlog teh aktov, da 
ne bi prejemali zajamčenega 
osebnega dohodka. Drug od 
drugega smo prepisovali, iskali 
na stotine načinov, kako naj to 
napravimo, govorili na dolgo in 
široko o tem, kako »upoštevati 
težje delovne razmere«, kako 
vrednotiti minulo delo, kako 
določiti odgovornost za vsak 
prihodnji dinar dohodka in de
lež vsakega delavca pri njego

vem ustvarjanju. Vse to je bilo 
v škodo dogovoru samih delav
cev, za katerih »kožo« je šlo.

lir
povedati, da nismo niti tj, s 'et<(Juvcuau, ua iiismu ut« -.g
niti dovolj organizirani, niti

‘S st
Zdaj, ko se ti »nedogovor

jeni sporazumi« začenjajo ure
sničevati in ko na lastni koži ču
timo, kaj smo napravili, zau-

sindikat niti kot druge subj^ 
tivne sile. Morda je v tem ne ijT"' 
iskati največji delež odgovl’ 
nosti, ne pa jo zvračati na df*1* ^ 
dejavnike. jj ipi,i)|ik0rj

S samoupravnimi 
smo jih sprejeli m ki jih fctij,

----- .• ■""V I

itAttitiKE M*yiH
še sprejemali, smo začeli ^

stavi jamo proizvodnjo in se že
limo resnično dogovoriti o ure
janju medsebojnih odnosov 
tudi prek delitve po delu.

Zato takšne »ustavitve dela« 
označujem kot zapoznele do
govore. Tu pa ne gre za revolt 
mezdnih delavcev, saj ustavitve 
dela niso naperjene zoper ni
kogar, ampak samo krpajo 
tisto, kar ni bilo storjeno in je 
treba zdaj urediti. Bolje zdaj, 
kot nikoli.

Vsekakor pa za takšnimi do
govori ostaja grenak priokus in 
sproža se vprašanje: ali se mo
ramo pri nas tako dogovarjati, 
ali potrebujemo dogovor iz re
volta, ali ne bi mogli tega storiti 
že prej?

Lahko bi, vendar je treba

moramo imeti nenehno v m1' fc,). 
— bitko zoper tehnokrati# ^ ai 
proti vsem tistim, ki niso # . a 
moupravljanje, za oblast de^

d^
reprodukcijo.

vec obvladoval celotno , 
beno reprodukcijo. Ob#1,
smo začeli tudi bitko proti laS, I
nemu oportunizmu, malo1® J 
čanski miselnosti, proti l®8 
lenobi. Dokumenti, ki jibsPj( 
jemamo, sami po sebi ne b ^ 
ustvarili vsega, kar si želim0^ 
dokumenti terjajo, zapleten 
tako pripadnikov organizmi 
kot posameznikov. Če kdo 
drugega pričakuje, je —P, 
prosto rečeno — dokaj nat

Če bomo to spoznali pr® 
časno, bo manj zakasnelih ^ 
govorov. Če tega ne bofflO 
zumeli, pa bo vedno več dof , ■ 
vorov, ki bodo škodovali pf U
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h«OD PRIŽT1NSKEGA DOPISNIKA: Z RAZŠIRJENE SEJE SVETA ZVEZE SINDIKATOV KOSOVA__
Si

Uskladiti normativne akt■S*

Svet Zveze sindikatov Kosova 
je na zadnji razširjeni seji raz
pravljal o izvajanju zakona o 
združenem delu na področju pri
dobivanja in razporejanja do

hodka ter čistega dohodka in de
litvi sredstev za osebne dohodke. 
Sprejeli so tudi dogovor o enot
nih temeljih za klasifikacijo po
klicev, pravilnik o podeljevanju

ZVEZNI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA JUGOSLAVIJE

plakete samoupravljanja Zveze 
sindikatov Kosova in se dogovo
rili o volitvah v sindikalnih orga
nizacijah. Sprejeli so tudi merila 
o številu in načinu volitev delega
tov ter sklenili, da bo 15. konfe
renca Zveze sindikatov Kosova v 
prvi polovici oktobra.

dela izhajati iz doseže®^ 'Vp^. 
zvodnje in delovnih 
delavcev v njihovih terv Jv---------- -- “j------- .. . s It® do
temeljnih organizacijah
rimi so združili delo, srev|Arvei* 
storitve. Povedali so, d® ..Jjfilo v
terih temeljnih org^^.o, 
delovnih m sestavljeni*1 .

Šest iniciativnih odborov
Največji in najmočnejši sindikat naj bi se preoblikoval v šest sindikatov — »Temelji za poli- 
tično-organizacijsko graditev zveze sindikatov« so le izhodišče za izdelavo statutov in pra
vil ter jih je potrebno tako tudi razumeti

Na seji zveznega odbora sindi
kata delavcev industrije in rudar
stva Jugoslavije so razpravljali 
tudi o izvajanju nalog iz »teme- 

ev za politično-organizacijsko 
aditev zveze sindikatov«. 
Sekretar zveznega odbora Mi- 

,tin Golubovič je v uvodu po
sebno pozornost posvetil uresni
čevanju funkcije sindikata v te
meljnih organizacijah združe
nega dela. Nedavna analiza o 
vsebini dela nekaterih osnovnih 
organizacij sindikata je namreč 
opozorila na velik formalizem pri 
delu, na pasivnost, na to, da de
lavci ne sodelujejo pri odločanju 
o bistvenih vprašanjih svojega 
družbenoekonomskega in sa
moupravnega položaja. Sindikat 
se je največ ukvarjal z delitvijo 
dohodka in sredstev za osebne 
dohodke, standardom, proi
zvodnjo in poslovanjem temelj
nih organizacij, medtem ko je 
nekatera pomembna vprašanja, 
ki jih je sprožil zakon o združe
nem delu, pustil vnemar.

Zvezni odbor sindikata delav
cev industrije in rudarstva Jugo
slavije naj bi bil v prihodnje raz
deljen v 6 sindikatov: sindikate 
delavcev energetike in petroke
mije, kemije in nekovin, proi
zvodnje in predelave kovin, tek
stila in usnja, gozdarstva in pre
delave lesa ter sindikat delavcev 
grafične, založniško-časopisne 
dejavnosti in sredstev javnega 
obveščanja.

Na seji so sprejeli sklep o usta
novitvi šestih iniciativnih odbo
rov za organiziranje zveznih od

borov sindikata delavcev v teh 
dejavnostih. Ti odbori naj bi do 
sredine julija pripravili predloge 
pravil o delu, z republiškimi in 
pokrajinskimi odbori pa se mo
rajo dogovoriti o strukturi.

Ali bo na ravni Jugoslavije

ustanovljenih vseh 6 odborov, je 
odvisno od tega, ali bo večiija re
publik in pokrajin imela določeni 
sindikat.

Kljub vsem navedenim pri- 
pomban so ugotovili, da »temelji

za politično-organizacijsko gra
ditev zveze sindikatov« niso do
kument trajne vrednosti, temveč 
samo izhodišče za izdelavo statu
tov in pravil in da jih je treba 
tako razumeti in tudi podpreti.

G. A.

Združena sredstva
najmanjša

Nizka akumulativnost našega gospodarstva in 
slaba reproduktivna sposobnost je eden izmed 
pojavov, ki povzročajo skrbi našim gospodar
skim strokovnjakom. Ko je na osmem kongresu 
ZK Hrvaške o tem govoril Dragomir Vojnič, je 
navedel tudi vrsto podatkov, ki zaslužijo po
zornost.

Ta naš ugledni ekonomist je ugotovil, da je 
leta 1976 največja panožna stopnja akumula- 
tivnosti dosegla 4,7 odstotka, najnižja pa je bila 
negativna celo za 4,4 odstotka (v železniškem 
prometu). Izmed 19 industrijskih panog jih je 
tega leta samo 7 ustvarilo neto akumulacijo, 
medtem ko so bile v preostalih izgube večje od 
izločanja za poslovni sklad. Pravzaprav je v go
spodarstvu kot celoti le 10,7 odstotka zaposle
nih ustvarilo 64 odstotkov neto akumulacije.

Delež osebnih dohodkov pri ustvarjenem do
hodku gospodarstva se je v zadnjih letih povečal 
z 41,7 na 44,6 odstotka, ob tem, da se nadaljuje 
trend povečevanja razponov (med panogami in 
regijami) za enako kvantiteto in kvaliteto dela.

Vse to škodljivo vpliva tudi na razvoj družbe
nih odnosov in na stabilnost gospodarstva. Za
radi majhne in v vsakem primeru nezadostne 
akumulativne in reprodukcijske sposobnosti 
gospodarstva posegamo po velikih tujih in do
mačih posojilih za financiranje razširjene druž
bene reprodukcije.

Kako je s to zadevo, najbolje kaže primer 
Hrvaške. Lani je za financiranje začetih in 
napovedanih investicij odpadlo približno 80

bdstotkov za to potrebnih sredstev, prak
tično pa kreditov To pomeni da so lastna in 
združena sredstva z značilnostmi samo- 
financiranja in združevanja šele peti del vred
nosti investicij. Zanimivo je tudi to, da približ
no 40 odstotkov skupnih investicij in približno 
50 odstotkov investicij v industriji in rudarstvu 
odpade na tuja posojila.

Najbolj čuden pa je podatek, da je v strukturi 
skupnih virov za financiranje razširjene druž
bene reprodukcije najmanjši del iz združenih 
sredstev — komaj 2 odstotka!

Takšna razmerja pa po sili ekonomske logike 
povečujejo stopnjo zadolženosti gospodarstva z 
vsemi škodljivimi posledicami. To med drugim 
otežkoča izvajanje načela, da delavci, ki so or
ganizirani v temeljne in druge organizacije 
združenega dela, odločajo o vseh dejavnikih 
družbene reprodukcije v materialni bazi (proi
zvodnji) in v družbeni nadgradnji.

Temelji za reševanje tega žgočega problema 
že obstajajo. To so predvsem določila nove 
ustave in zakona o združenem delu, ki pa se po
časi uresničujejo. To med drugim velja za re
formo bančnega sistema oziroma za prilagaja
nje bank združenemu delu in njegovim potre
bam. Poleg tega se ponekod še zmerom spuš
čajo v investicije (veliko zadolževanje) za grad
njo takih tovarn in obratov, ki jih ne potre
bujemo, saj jih imamo že tako in tako preveč.

V.MILJEVIČ

Sekretar sveta Svetislav Vu
kovič je v uvodu poudaril, da je 
namen te seje oceniti dosežene 
rezultate, obenem pa opozoriti 
na probleme in pomanjkljivosti, 
ki zavirajo hitrejše uresničevanje 
ter dograjevanje dohodkovnih 
odnosov in to z namenom, da bi 
določili nadaljnje akcije za čim
bolj pospešeno dopolnjevanje 
normativnih aktov in doslednej
še uresničevanje zakona o 
združenem delu. Da bi vse to do
segli, je potrebna večja zavzetost 
pri pospeševanju procesa uskla
jevanja normativnih aktov. Ta 
dejavnost je bila doslej dokaj in
tenzivna, zlasti pri izvajanju 
nalog na področju pridobivanja 
in delitve dohodka ter čistega 
dohodka in delitve sredstev za 
osebne dohodke po delu. Opo
zorili pa so, da na vseh področjih 
niso bili doseženi enaki rezultati, 
saj zavzetost sindikatov in drugih 
subjektivnih sil ni bila izenačena.

Na razširjeni seji so posebej 
poudarili, da je treba razširiti ob
veznosti sindikatov, da bi delavci 
na začetku leta z načrtom določili 
razmerja za razporejanje čistega 
dohodka, in sicer za osebno in 
skupno porabo ter za razširitev 
materialne osnove dela in za re
zerve.

Sklepi posebej poudarjajo, da 
je treba pri dokončanem razpo
rejanju čistega dohodka v te
meljni organizaciji združenega

UCIUVMIII III SCSldVljti-
zacijah združenega dela5 j st ^ 
ni bil podpisnik vseh »o.
nih aktov. To poma®Lj|L''|>i*tl 
bodo popravili pri usklar »V;.
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4krt'”ir;

vzakonom o združene1®, % v 
Najboljši rezultati so (fH
ženi pri urejanju delitve f ( 
za osebne dohodke. ^ ,^li „ 
pa so, da je v nekaterih P ^ Je d, 
kih precej formalizma.1^ j; ^
katere dobre rešitve nis®ji 
poudarjene. Vsi norma® j i rlore. rJfej
so bili pravočasno sPre^flj£i l)tjbten: 
pa jih je treba z usklajev® >da j( 
bolj dopolniti, uskladi« ® j ,%r. 
goditi delovnim IjudeJ^ ^
kjer so to storili, z® m k ”ni 
večje uspehe pridel«’C k
povečali so tudi proiz*1' «>•
tem dohodek. . g., M.

Razprava je še bolj Pe 1 iVc, »ge 
in poudarila dobre ro®1 ,c\tf % ^1 
jih sprejeli v nekaterih ^ *a 
in temeljnih organizaciji 
seji so tudi izmenjali iz 8ji 1^, V 
so si jih pridobili pri ®a,pp1 ^ 
nju po delu. Pritemzla® ,:ksi ^ 
njačijo »Balkan« iz ^ 'l 
»Farmakos« iz Prizre®^
varna akumulatorjev« ¥ j:1 W ■
ski Mitroviči in nekaj® L, 'O's ki iviurovici in

stih, zlasti v šolstvu, še J k. 
Ijajo stari odnosei in # Va 
o delitvi. Zato bi se \
kat v tem pogledu še bc’ J j(i j' 
da bi tudi v teh dejavno5 L
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POSEBNO OBVESTILO
OSNOVNIM ORGANIZACIJAM SINDIKATA, 
KONFERENCAM OOS V DELOVNIH ORGANIZACIJAH- ^ 
PREDSEDNIKOM KOMISIJ ZA URESNIČEVANJE ZAK°
O ZDRUŽENEM DELU
POSLOVNIM ORGANIZACIJAM TOZD IN DO, ,^8'
STROKOVNIM DELAVCEM V DELOVNIH ORGANIZACI

Avtorizirano predavanje Romana Albrehta sindikalnim delavc®1®

DRUŽBENA PREOBRAZBA ODNOS^ 
MED DELAVCI V PROIZVODNIH 
IN TRGOVINSKIH ORGANIZACIJAH
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bo izšlo v brošuri 5. junija 1978 — v zbirki Knjižnica Sl N Dl
Tl5f'

Cena brošure: 40 din. Obseg 90 strani. p3|0
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PRVI USPEHI USMERJENEGA IZOBRAŽEVANJA OB DELU________________

VEČINA KANDIDATOV
NE PRIHAJA 

IZ PROIZVODNJE
Podatki centra za razvoj univerze so pokazali prve uspehe akcije pri
javljanja v letošnjem letu — prav tako pa tudi pomanjkljivosti, ki jih bo 
treba čim prej odpraviti

Center za razvoj univerze pri ljubljanski univerzi je zbral in obdelal 
prve podatke o prijavi za vpis v prvi letnik visokošolskih ustanov v SR 
Sloveniji za študijsko leto 1978-79. Z objavo teh podatkov bi radi 
omogočili samoupravnim organom izobraževalnih organizacij, sa
moupravnih interesnih skupnosti za izobraževanje in zaposlovanje, 
gospodarski zbornici in drugim družbenim dejavnikom učinkovito 
razpravo o usmerjanju v visokošolski študij in oceno akcije prijavlja
nja v letošnjem letu.

Novost je bila, da je bil objav
ljen le en razpis vpisa, ki je vse
boval vse potrebne informacije o 
visokošolskih organizacijah, 
možnostih svetovanja za štu
dente ob delu, o predvidenih 
terminih razpisov štipendij in za 
sprejem v študentske domove. 
Napovedane so bile omejitve 
vpisa na posamezne študijske 
smeri in podatki o posebnih po
gojih in rokih za vpis. Z objavo 
razpisa je bil tesneje povezan in
formativni dan na vseh visoko
šolskih ustanovah tako za kandi
date za redni študij kot za kandi
date za študij ob delu. Izboljšalo 
se je tudi vključevanje sredstev 
javnega obveščanja.

Podatki so pokazali, da se štu
denti ob delu pomlajujejo, saj se 
je povečalo število kandidatov, 
ki v času izpolnjevanja obrazca 
niso bili zaposleni. Večinoma so 
bili to dijaki srednjih šol, ki so s 
štipendijami vezani na organiza
cije združenega dela. Nekaj je 
tudi takih, ki so trenutno brez 
ustrezne zaposlitve in upajo na 
boljšo zaposlitev po končanem 
študiju.

Večina kandidatov ima vsaj 
pet let delovne dobe, približno 
tretjina najmanj osem (lani je 
bilo takih četrtina), trideset od
stotkov je bilo zaposlenih leto in 
manj, od tega 18 odstotkov brez 
delovne dobe. Podatki so poka
zali tudi okoliščine, v katerih se 
delavci odločajo za študij. Več 
kot tretjina (lani le četrtina) jih 
računa na dogovor in pomoč de
lovne organizacije, kar kaže na 
postopno uresničevanje načel, 
na katerih mora temeljiti študij 
ob delu. Po dogovoru, a brez 
pomoči, bo še vedno študirala 
tretjina, nekaj manj pa jih bo 
študiralo povsem samostojno. 
Takih je bilo lani kar polovica. 
Napredek pa je manjši pri plače
vanju prispevkov. Skoraj dve 
tretjini kandidatov namerava 
plačevati šolnino iz svojega žepa. 
Na pomoč lahko računajo predv
sem tisti kandidati, ki imajo 
daljšo delovno dobo.

Največ kandidatov je bilo iz 
kovinske industrije — 555, kar 
predstavlja 12 odstotkov. Sledi 
trgovina, družbenopolitične

skupnosti, samoupravne intere
sne skupnosti, družbenopolitične 
organizacije... do gostinstva in 
turizma, obrti, energetike, tek
stilne industrije, kjer je bilo naj
manj kandidatov. Ne glede na 
področja pa se je (kot že toliko
krat prej) pokazalo, da je večina 
kandidatov za študij ob delu za
poslenih v delovnih skupnostih 
skupnih služb in v administraciji. 
Ta podatek zveni dokaj nerazve
seljivo, lahko pa ga razložimo, če 
pogledamo, kam se prijavlja naj
več kandidatov, če upoštevamo 
motivacijo, predizobrazbo in 
možnosti za izobraževanje glede 
na delovne razmere.

Zanimiva je tudi regionalna 
struktura. Pomembno vlogo 
imajo dislocirani izobraževalni 
centri, ki se vse bolj razvijajo v 
slovenskih občinah. Žal pa jih 
organizirajo le nekatere visoko
šolske organizacije — predvsem 
upravnih, pravnih, organizacij
skih in ekonomskih področij štu
dija. Mnogo je še belih lis na 
našem zemljevidu, ki kažejo, da 
se iz posameznih občin nihče ni 
prijavil za študij ob delu. Zani
miva bo primerjava teh belih lis s 
potrebami po strokovnjakih, 
jasno pa je, da o demokratizaciji 
dostopa do visokega- šolstva ne 
moremo govoriti, dokler bodo te 
lise.

CIRIL BRAJER

Mešani pevski zbor prosvetnega društva iz 
Podbrda v Baški grapi obstaja šele dve leti, ven
dar je že dosegel lepe uspehe. Letos je sodeloval 
tudi na reviji Primorska poje, sicer pa je gost 
vseh občinskih revij v Tolminu in domala vseh 
drugih prireditev. Vodi ga Slavica Kovač, v 
njem pa pojejo zvečine delavke tovarne Bača iz

Podbrda in moški, zaposleni v tej tovarni in 
drugje po Tolminskem pa celo v jeseniški žele
zarni. Program so prilagodili svojemu poslan
stvu primerno: prepevajo delovne, revolucio
narne in borbene ter narodne pesmi. (Tekst in 
slika: M. Hožič)

Pod tem naslovom je priredila 
TOZD REMONTNE DE
LAVNICE, OOZD Železarne 
Jesenice, razstavo, ki je bila od
prta od 19. do 31. maja. Slovesna 
otvoritev je bila sklenjena s kraj
šim kulturnim programom ži- 
rovniškega okteta, z recitacijami 
in pozdravnima govoroma pred
sednika sindikata Igorja Logarja 
in vodje TO Remontne delav
nice Miroslava Noča.

Razstava je namreč enkratna v 
tem, da so dali pobudo zanjo ne
posredni proizvajalci, vso orga
nizacijo pa je prevzela komisija 
za kulturo pri IO OOS TOZD 
Remontne delavnice. Enkratna 
je tudi v tem, da zajema več ra

zličnih podiočij, od likovnih del 
do tehničnih inovacij, kot ama
terskih in profesionalnih dosež
kov.

V minulem obdobju so bili na 
področjih tehničnih inovacij do
seženi zavidljivi uspehi, kot de
nimo tesnila za pnevmatiko in 
hidravliko Viktorja Žana, ki pa 
ima velike težave s statusom spe
cialista na svojem delovnem 
mestu. Novatorji so voljni poka
zati svoje dosežke, obenem pa 
vsi pripominjajo, da je pot zami
sli v proizvodnjo še vedno zelo 
zelo dolga. Pri tehničnih inovaci
jah sodelujejo še: Pero Papič, 
Igor Logar, Janez Faletič, Anton 
Koblar, Jože Pezdirnik in sku

pina Jožeta Pintarja.
Slikarji Jože Koselj (akvarel), 

Pavel Lužnik (olje), Janko Koro
šec (olje) so tudi člani DOLIKA. 
Njihova likovna dela predstav
ljajo v glavnem krajine in se lepo 
dopolnjujejo z gobelini Tatjane 
Srpčič, Brede Stare in Olge Kfin- 
šič. Ročna dela — prti — so dela 
Nure Mislinove, Hasnije Rako
vič, Vide Dornik, Brede Stare in 
Zvonka Staniča. Skulpture Vik
torja Žana iz jekla lepo pope
strijo razstavni prostor. Posebej 
moramo omeniti tudi razstavo 
umetniške fotografije Antona 
Kocjančiča, ki razstavlja 12 ek
sponatov.

TOMAŽ ISKRA

KULTURA MLADIH
V tretjem majskem tednu je bila v obalnih občinah s predsta

vami v Kopru, Izoli in Piranu zaključna prireditev Naše besede 78, 
na kateri se je predstavilo 16 pionirskih in mladinskih skupin — z 
več kot 250 nastopajočimi — s področja gledališkega, lutkovnega, 
literarnega, plesnega in likovnega ustvarjanja. Tako je bila tudi le
tošnja Naša beseda izbor zanimivih, svojstvenih in kvalitetnih re
zultatov dejavnosti, ki se je v minulih mesecih predstavljala na ob
činskih in področnih prireditvah, s tem pa seveda predvsem pre
gled in priložnost za oceno dela ter začrtanje nadaljnjih pedago
ško-vzgojnih, mentorskih in ustvarjalnih metod kulturnega življe
nja mladih. Zato prireditev sama ni le kulturni prispevek mestom 
gostiteljem, temveč pravo delovno srečanje, ki so se ga letos še ste- 
vilneje kot prejšnja leta udeležili tisti, ki z mladimi neposredno 
delajo prek vsega šolskega leta ali pa spodbujajo in vodijo njihovo 
dejavnost v delovnih organizacijah, krajevnih skupnostih in 
osnovnih organizacijah Zveze socialistične mladine Slovenije.

NAŠA 
BESEDA 78

Poglejmo, kaj je zanimivega prinesla letošnja zaključna priredi
tev praktično najbolj množične ljubiteljske kulturne dejavnosti, ki 
jo organizacijsko žal marsikdaj še premalo učinkovito povezuje 
Zveza socialistične mladine Slovenije, strokovno pa Zveza kultur
nih organizacij Slovenije. S področja gledališke dejavnosti (spo
mnimo se, da je prav s tega področja nastaja prireditev, ki zdaj 
vključuje vedno več smeri ustvarjanja mladih!) se je za uvod pred
stavila skupina osnovne organizacije ZSMS Dravograd z Dubil- 
lardovimi NAIVNIMI LASTOVKAMI, to je z zahtevnim, skoraj 
drznim sodobnim repertoarnim posegom, ki pa so ga dravograjski 
mladinci prikazali kot zanimiv, igralsko in režijsko ustvarjalen 
večer: v zasnovi ambientalnega gledališča so igrali besedilo kot 
sproščeno, živahno, preprosto komedijo z dovolj natančno drama
turško analizo in torej pravim poantiranjem predstave, ki govori o 
stiskah sodobnega človeka. Igrali so v interpretacijski uglašenosti 
in ritmično dosledno niansiranih pomenskih sklopih. Predstava je 
v marsikaterem trenutku zaživela kot pravi gledališki dogodek. 
Gledališko delo je bilo zastopano še z dvema pionirskima predsta
vama: oder pionirjev pri amaterskem gledališču Medvode je pod 
mentorskim in režijskim vodstvom Petra Militarova prikazal Beli- 
novo priredbo Machadinega MALEGA STRAHU BAVBAVA, 
gledališki krožek PIKUD osnovne šole Ivan Cankar iz Maribora 
pa pod mentorskim in režijskim vodstvom Janeza Karlina Hane 
Januszlbvvske TIGRA PETRA. Prva predstava je zasnovana kot 
programski prikaz sodobnih načel pedagoško-vzgojnega in men
torskega dela z mladimi, ki se izraža kot prehod iz otroške igre v 
organizirano odrsko postavitev: odlikuje jo sproščenost in nepo
srednost nastopajočih, ki se v igrici seznanjajo s sceno, kostumi, 
igro, in dinamična režijska postavitev. Druga pionirska predstava 
pa je bila pravi gledališki dogodek: prisrčna, živahna, sproščena, 
vendar disciplinirana predstava, domiselna in natančna v režijski 
postavitvi z estetsko čisto pa izredno funkcionalno sceno ter celo
vitega gledališkega oblikovnega izraza, ki je ob igri vseboval še 
petje, ples, pantomimo in akrobatiko. Mladi izvajalci so s svojo ra
doživostjo in naravnostjo zasluženo poželi simpatije svojih vrstni
kov v dvorani.

Ob gledaliških predstavah (sem lahko štejemo še prisrčno lut
kovno predstavo MKUD Pedagoškega šolskega centra iz Celja 
MEDVEDEK TRDOGLAVČEK — Jana Wilkowskega — v re
žiji Tineta Varla; ta predstava je na Naši besedi zastopala letošnje 
srečanje slovenskih lutkarjev, ki je bilo meseca marca v Celju) so 
gledališko dejavnost mladih predstavili še trije recitali: Tudi to je 
pot na poezijo Radivoja Pahorja v izvedbi Šolskega centra za bla
govni promet iz Nove Gorice in v režiji Nadje Medved, IGLA 
SKELEČIH LET na poezijo Janeza Menarta v_ izvedbi Ekonom
skega šolskega centra iz Celja in režiji Štefana Žvižeja ter Zimze
len pod snegom na poezijo NOB v izvedbi gledališkega krožka 
osnovne šole Veljko Vlahovič iz Celja in pod mentorskim (in režij- 

» skim) vodstvom Albine Štampe-Žmavčeve. Za recitale lahko v ce
loti rečemo, da so bili dovolj spretno »ugledališčeni«: Zimzelen 
predvsem v pomenski figuraliki, Igla skelečih let kot dinamičen sa
tirični show, Tudi to je pot pa kot ekspresivna, angažirana predsta
vitev miselnega in doživljajskega sveta pesnika Radivoja Pahorja. 
Vendar se je tudi pokazalo, da je »ugledališčevanje« recitalov do
seglo neko stopnjo, ki jo je očitno težko preseči, tako da uprizori
tvenih novosti pravzaprav nismo videli in so se zato problemi, ki jih 
pri postavitvah recitalov občutijo mentorji in režiserji, zelo jasno 
in problemsko razkrili na okrogli mizi z gledališkega področja; 
prav to pa daje upanje, da bo ustvarjalnost na tem področju v pri
hodnjem letu segla dalje.

Mladi literati iz Ajdovščine in Idrije (mentorja Ivana Slamič in 
Vinko Cuderman) so se predstavili z dovolj avtentičnimi izpo
vedmi svojega doživljajskega in razpoloženjskega sveta, ki se je 
izražal skozi odprtost in samobitnost tudi v jezikovni strukturi.

Plesna dejavnost pa je na letošnji Naši besedi prikazala izjemno 
širok razpon možnosti in ustvarjalnih pristopov na svojem področ
ju, in to od primarnega seznanjanja in oblikovanja plesne izrazno
sti (nastop oddelka za ritmično vzgojo pri Pionirskem domu Ljub
ljana, mentor — koreograf Andreja Gjud) do dognane, na fol
klorne elemente navezane upodobitve Bele krajine Marjana Ko
zine (v izvedbi baletnega krožka osnovne šole Ljubljana-Vič, ko
reografija Tatjana Remškar), od akademsko čistega, estetizira- 
nega plesnega izraza skupine, izraznega plesa ZGBI Ljubljana 
(izvedli so Requiem Darijana Božiča v koreografiji Žive Kraigher
jeve), do samosvojih izpovednih in oblikovnih iskanj v predstavi 
AKT skupine za kreativni ples pri pedagoškem šolskem centru 
Celje po ideji in v koreografiji Ane Vovkove.

Tri tematske okrogle mize delovnega srečanja (o gledališki, lite
rarni in plesni dejavnosti) ter organizacijska okrogla miza so bile 
priložnost za odkrite pogovore o dosedanjem delu, odprtih vpra
šanjih in nadaljnjih možnostih. Zlasti organizacijska okrogla miza 
je pokazala, da bo treba v Našo besedo zajeti še druge izrazne in 
ustvarjalne dosežke, kar pomeni, tudi še druge smeri kulturnega 
delovanja mladih (klubi, folklora, sodobne glasbene skupine itd.), 
vse to pa seveda zastavlja vprašanje, kako organizacijsko trdneje 
povezati vse to delovanje v eni sami ali več različnih prireditev. 
Predvsem pa se bo treba bolj posvetiti ne le nadaljnjemu strokov
nemu razvoju, temveč tudi neposredni organizacijski povezanosti 
v temeljnih celicah delovanja, se pravi večji angažiranosti občin
skih organizacij ZSMS do kulturnega dela na šolah, v organizaci
jah združenega dela, krajevnih skupnostih in kulturnih društvih.

VLADIMIR KOCJANČIČ
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ŠPORTNO SREČANJE MLADIH SOZD
SLOVENIJA LES

AKTIVNE
TUDI

ŽENSKE!
Tradicionalnega četrtega 

športnega srečanja mladih se
stavljene organizacije zdru
ženega dela Slovenijales se je 
udeležilo 40 ekip oziroma kar 
295 športnikov in športnic. 
Dan poprej, to je minuli 
petek, so organizirali mladi 
Slovenijalesa v veliki dvorani 
Doma JLA v Brežicah svojo 
redno volilno programsko 
konferenco koordinacijskega 
sveta zveze socialistične mla
dine, v soboto pa so se srečali 
še kot prijatelji — športniki.

Na brežiškem nogometnem 
igrišču so se moški pomerili v 
malem nogometu, na keg
ljišču v Čateških Toplicah pa 
so se vsi skupaj — nastopilo je 
tudi devet ženskih ekip — 
poizkusili še v kegljanju. Po 
zaslugi dobre udeležbe in pri
zadevnega organizatorja, to 
je kolektiva Tovarne pohištva 
Brežice, je srečanje mladih 
izredno uspelo v zadovoljstvo 
vseh.

Rezultati — mali nogomet:
1. Lignošper, Bosanski Novi,
2. Platana, Murska Sobota, 3. 
Jela, Šabac, 4. Tovarna pohiš
tva Brežice, 5. Oprema, Izola, 
itd.

Kegljanje — ženske: 1.
Brest Cerknica, 2. Oprema,

Izola, 3. Tovarna pohištva 
Brežice, 4. Alples, Železniki, 
5. LPI Idrija, itd. Med posa
meznicami pa so bile naju
spešnejše Helena Mulec 

■ (Brest, Cerknica), Vesna 
Otta (Slovenijales trgovina, 
Ljubljana) in Mira Švigelj 
(Oprema, Izola).

Kegljanje — moški: L To
varna pohištva Brežice, 2. Al
ples, Železniki, 3. Brest, Cer
knica, 4. Savinja, Celje, 5. Le
sonit, Ilirska Bistrica, itd. 
Med posamezniki pa so podrli 
največ kegljev: Branko Zorič 
(Tovarna pohištva Brežice), 
Milenko Prezelj (Alples, Že
lezniki) in Peter Pucelj (To
varna pohištva Brežice).

Skupna uvrstitev: L To
varna pohištva Brežice, 2. 
Brest, Cerknica, 3. Alples, 
Železniki, 4. Oprema, Izola,
5. Lignošper, Bosanski Novi,
6. LIK Kočevje, 7. Platana,
Murska Sobota, 8., 9. in 10. 
Jela, Šabac, Savinja, Celje in 
Slovenijales trgovina Ljub
ljana, 11. Lesonit, Ilirska Bi
strica, 12. LPI Idrija, 13. 
S VE A, Zagorje, 14. LPI, Ra
domlje, 15. Žičnica, Ljublja
na, 16. Tovarna pohištva Tr
bovlje, 17. KLI Logatec in 18. 
Stilles, Sevnica. Ul.

ŠPORTNE IGRE UPRAVNIH DELAVCEV POMURSKIH OBČIN

Najuspešnejši predstavni
Murske Soboti

Gostitelji Ljutomerčani so se izkazali kot dobri organizatorji

IDRIJA

Kolektor zmagal 
v občinski košarkarski ligi

V športnorekreacijskem centru v 
Idriji se je končal finalni del občinske 
košarkarske lige, v kateri je sodelo
valo 8 ekip iz Idrije in Spodnje Idrije.

Prvo mesto je zasluženo osvojila 
ekipa Kolektorja Idrija, ki je v finalni 
tekmi premagala ekipo Kluba idrij
skih študentov z 18 koši razlike.

Rezultati finalnih tekem: Prosveta 
: Sp. Idrija 76:64, Sp. Idrija : Kadeti 
KK 66:65, Prosveta : Kadeti KK 
63:62, Prejnuta : Grappa Boys 
50:44, Kolektor : 4. b gimnazije 
71:46, KIŠ : 4. b gimnazije 52:41, 
KOLEKTOR : KIŠ 72:54.

Končni vrstni red ekip: 1. Kolek
tor, 2. Klub idrijskih študentov, 3. 4. 
b gimnazije, 4. Prejnuta, 5. Grappa 
Boys, 6. Prosveta, 7. Sp. Idrija in 8. 
Kadeti KK.

Tekmovanje sta vzorno organizi
rala KK Idrija in komisija za šport in 
rekreacijo pri ZTKO Idrija, ki je tri 
prvouvrščene ekipe nagradila s po
kali, ostale ekipe pa so prejele spo
minske diplome.

Tekmovanje je potrdilo veliko za
nimanje za košarko na Idrijskem, 
zato bo potrebno tudi v bodoče nada

ljevati s podobnimi tekmovanji in 
nanje pritegniti še druge ljubitelje 
košarke iz šolskih ŠD, delovnih or
ganizacij in krajevnih skupnosti.

SILVO KOVAČ

Tradicionalne športne igre uprav
nih delavcev vseh štirih pomurskih 
občin — Murske Sobote, Gornje 
Radgone, Lendave in Ljutomera, 
katerih organizator in gostitelj je bila 
sindikalna organizacija skupščine 
občine Ljutomer, so se zaključile z 
zmagoslavjem Sobočanov, ki so tako 
že drugič zapored osvojili dragoceni 
pokal.

Naj takoj v uvodu poudarimo; da 
je triumf tekmovalcev in tekmovalk 
iz Murske Sobote dokaj prepričljiv, 
predvsem pa povsem zaslužen. Že v 
prvi tekmovalni disciplini —keglja
nju, so Sobočani dokazali, da jim 
nihče ni kos. Predvsem moška vrsta 
je izredno dobro podirala keglje in 
končna zmaga niti enkrat ni bila na 
kocki. Hujši boji so bili za ostala 
mesta. Ekipe Radgone, Lendave in 
Ljutomera so bile dokaj izenačene, 
zasluženo pa so bili drugi tekmovalci 
iz Lendave, tretje mesto so osvojili 
Radgončani, zadnji, četrti pa so bili 
domačini, predvsem zaradi izredno 
slabega začetka, pa tudi v finišu so 
močno popustili, saj jim je le en ke
gelj manjkal za osvojitev tretjega 
mesta...

Mnogo težavnejše delo so imele 
kegljavke in Murske Sobote, saj so 
jim močno konkurirale za najvišje 
mesto Ljutomerčanke. V zaključ
nem delu so več uspeha, predvsem pa 
sreče imele tekmovalke iz Murske 
Sobote, ki so osvojile prvo mesto, 
Ljutomerčanke pa so zaostale le ža 
en kegelj...

Tekmovanje v streljanju z zračno 
puško je potekalo v znamenju moške 
in ženske ekipe Gornje Radgone. V 
obeh konkurencah so Radgončani 
prepričljivo slavili in zasluženo osvo
jili prvo mesto.

V šahu so zopet dominirali tekmo
valci iz Murske Sobote. Dobro so se 
odrezali tudi šahisti iz Gornje Rad
gone, povsem pa so razočarali Lju
tomerčani ...

Žreb je določil^ da se v prvem kolu 
tekmovanja v malem nogometu sre
čajo ekipe: Lendava : G. Radgona in 
Ljutomer: M. Sobota. Prav srečanje 
domačinov z Mursko Soboto je za 
mnoge bilo finale, saj sta obe moštvi 
prikazali zares dober nogomet. Pre
pričljiva zmaga Ljutomerčanov (4:1)

Košarkarji »Kolektorja« - zmagovalci občinske košarkarske lige 
Foto: S. Kovač

Šeste Športne igre postnih delavcev Slovenije

Celjani točko pred Mariborom
Na športnih igriščih v središču 

Pomurja in v organizaciji PTT 
delavcev Murske Sobote so bile z 
udeležbo 556 tekmovalcev 6. 
letne športne igre poštnih delav
cev Slovenije. V 7 disciplinah so 
imeli največ uspeha tekmovalci 
iz Celja, ki so za točko prehiteli 
Mariborčane. V najzanimivejši 
disciplini poštnih delavcev, hitri 
hoji, pa so dosegli dvojni uspeh 
domačini, ki so zmagali v posa
mični in ekipni konkurenci. Šte
vilni gostje, ki so tudi obiskali 
Mursko Soboto, so bili izredno

zadovoljni z izvedbo tekmova
nja, hkrati pa so bile misli in ho
tenja že usmerjena v Novo Gori
co, kjer bodo 7. športne igre pri
hodnje leto.

Rezultati — moški — mali no
gomet: Murska Sobota, odboj
ka: Maribor, namizni tenis: Nova 
Gorica, kegljanje — ekipno: 
Koper, posamično: Rožman (N. 
mesto), streljanje z zračno 
puško, ekipno — Ljubjana, po
samično: Jeran (Celje), šah: Ma
ribor, hitra hoja, ekipno: Murska

Sobota, posamično: Lukinovič 
(M. Sobota).

Ženske — odbojka: Celje, 
namizni "tenis: Maribor, keglja
nje, ekipno: Koper, posamično: 
Kocjančič (Koper), streljanje z 
zračno puško — ekipno: Celje, 
posamično: Deželak (Celje). - 

SKUPNI VRSTNI RED: L 
Celje 80 točk, 2. Maribor 79, 3. 
Ljubljana 71, 4. Koper 64, 5. M. 
Sobota 52, 6. Nova Gorica 50, 7. 
Kranj 46, 8. Novo mesto 38, 9. 
Skupne službe 28, 10. Trbovlje 
17 točk. TONČEK GIDER

še zdaleč ne pomeni, da so igralci So
bote bili v podrejenem položaju, na- 
sprotno,biIi so tako rekoč enakovre
den nasprotnik, toda obramba Lju
tomera, kjer je izredno dobro igral 
Vojko Pirher, je bila nepremagljiva, 
napadalci pa so bili pred vrati Sobo
čanov zelo spretni in iznajdljivi...

Po zmagi Lendave v srečanju z G. 
Radgono (4:1) sta se tako v finalnem 
srečanju pomerila lanskoletna finali
sta Ljutomer in Lendava. Po dobri

skega vratarja iz dosojene sedemme
trovke ...

Tudi tekmovalci iz Lendave imajo 
v eni disciplini osvojeno prvo mesto. 
Najboljši so bili v namiznem tenisu. 
Velike upe so gojili tudi Ljutomer
čani, vendar so v finalnem srečanju 
morali priznati premoč in boljšo igro 
Lendavčanov,

Lanskoletni zmagovalci v odbojki 
— igralci Ljutomera tokrat niso po
novili uspeha, kar je vsekakor prese-

zila priznanje

Nco; 
iaj» J0|eta:vsem nastop'

temi5* N,
občine Pomurja nadaljujejo ‘ ^8p 
razvijajo še večje zbližanje ^ dS|0v^ 
teljstvo med vsemi delavci op 1$ ne ^

TnOV"' t l. jn lep' !SKo je zmagoviti, velik m'' 'akov^ 
sprejemal predsednik IS s 
občine Murska Sobota Janef. ^
je dejal, da tudi na prihodnj1 j lntVa ^ 
katerih domačin bodo ravn<|(. ^ska < 
čani, pričakuje športen in ^»stvn 
vseh nastopajočih, obene®Pl
tovil, da bo tudi takrat pokalP [

Najbolj zadovoljen, pre<^ 
srečen, je bil predsednik 
komisije SO Murska So^ 
Gašpar. Ni in ni se mogel j 
osvojenega pokala. O pri6 1 
povedal naslednje: »Naši te J

)iPm

D
so se dobro in z vso zavzet

Osvojili so prvo mesto v malem nogometu. Stojijo (z leve): Novak, 
Perčič, Pirher, D. Šoštarič. Čepijo: Vrhar, N. Šoštarič, Jug in Ivanušič. 
Foto: D. Topolinjak.

igri Ljutomerčanov v prvem srečanju 
so le-ti očitno popustili, posledica pa 
je bil zadetek v mreži domačinov. 
Šele nato so Ljutomerčani zaigrali 
bolj zbrano in organizirano ter do 
konca prvega dela uspeli najprej ize
načiti rezultat, potem pa tudi povesti 
z 2:1. Drugi del igre je potekel v po
polni premoči domačinov, odločilni 
moment srečanja pa je prav gotovo 
bila zastreljana najstrožja kazen 
Lendavčanov. Očitno je gostom 
upadla volja, zato so prejeli še dva 
zadetka. Tako je prvo mesto osvojil 
Ljutomer, ki je rešil čast organizator
jev iger, saj so le nogometaši bili 
prvi... Pri tekmovanju nogometašev 
naj kot zanimivost zapišemo, da je 
najboljši strelec bil igralec Lendave 
Pahor, ki je dosegel za svojo ekipo 
vse zadetke (štiri proti G. Radgoni, 
enega proti Ljutomeru), obenem pa 
je prav gotovo tragična figura tega 
tekmovanja, saj je prav on zapravil 
veliko priložnost, ko v finalnem sre
čanju ni uspel premagati Ijutomer-

nečenje, saj so pred pričetkom tek
movanja veljali za velikega favorita. 
No, račune so jim prekrižali igralci 
M. Sobote, potem ko so zmagali v 
odločilni tekmi za prvo mesto z rezul
tatom 2:0. Zanimivo je, da so z lah
koto dobili prvi set, tako je kazalo 
tudi v drugem setu (igrali so na dva 
dobljena seta), saj so že vodili s 14:7. 
Takrat pa so se Ljutomerčani razi
grali in uspeli rezultat izenačiti, 
zmanjkalo pa jim je moči prav v od
ločilnih trenutkih...

S tekmovanjem v odbojki so bile 
tudi sklenjene letošnje športne igre 
upravnih delavcev pomurskih občin.

Zaključni dej, s podelitvijo poka
lov in priznanj ter družabni večer 
vseh je bil v gostilni »Bobnjar« v 
Veržeju. Pokale in priznanja je po
delil predsednik IO sindikalne orga
nizacije upravnih organov ljutomer
ske občine Ivan Lasbaher, spregovo
rila pa sta tudi predsednik IS SO Lju
tomer Oskar Likar in predsednik SO 
Ljutomer Franc Štrakl. Oba sta izra-

pravljali na te športne igre;,|. 
da smo zasluženo osv0]'j < 
mesto. Vsi naši tekmova' ^ 
zares športno borili, naklori 
nam je bila tudi sreča.. ■ 
bodoče temu tekmovanju. 
še večjo pozornost, pa tud* 
prav bi bilo potrebno, 
samo za rekreacijo... Najve, 
ima Gašpar na račun odM 
Brata Horvat, Zelko.
Žižek in Kučan so ga naV<*Uj 
njegovem mnenju povsem2 
premagali Ljutomerčane v 
prvo mesto. ga

Pohvaliti moramo tud* .Jfc
dobro organizacijo in gc
ter prijaznost Ljutomerc:ai*oV'

povedal Jože Gašpar‘ jJ
111 o ti * . J I '

koncu
Rezultati: ^
kegljanje (moški): 1. °

egov

Lendava, 3. G. Radgona-
Ženske: 1. M. Sobe®' iL\tar

tomer, 3. G. Radgona, 4. »T
Streljanje (moški): L G-^ (J^azvii

ir 01

Sobota, 3. Ljutomer, 4.
Šah: L M. Sobota, 2. C- Ij. rile, 

r%Vi

2. Ljutomer, 3. M. Sobota.’’ j,] 
Ženske: L G. Radg°n^

3. Lendava, 4. Ljutomer- ^ik^ivl 
Mali nogomet: 1. LjtdfgJj, ipr( 

u-Lendava, 3. M. Sobota, 4-
na.

Namizni tenis: L Lendavi 
tomer, 3. M. Sobota, 4. G- jjl 

Odbojka: L M. Sobota- .T 
mer, 3. G. Radgona, 4. Le

Ekipno:
1. M. Sobota 25 točk, 2- H,

20, 3. G. Radgona 19,4-L« 
točk. nikO Š0i’

ŠPORTNI DAN 
DELAVCEV GORENJA

Minula sobotna, 27. maja 
1978, je minila za številne de
lavce velenjskega Gorenja v 
znaku športa. Avtomobilski 
rally je privabil 58 dvočlanskih 
posadk, na množičnem trim 
pohodu od Velenja do vasi Go
renje pa je sodelovalo 420 lju
biteljev hoje.

Avtomobilski rally se je začel 
na avtobusni postaji Gorenja v 
Velenju s tehničnim pregledom 
vozil. Nato so udeleženci pisali

AN
fcv >c

'Sfbi
Nle

KS>b
teste iz cestno prometnih pred- streljanju z zračno Pusj|°pf^ 

dolgo vožnjo. Ko so pripeljali Slovenj Gradcu, je čak^ jt (
pisov ter se podali na 115 km so pri Kotljah zapel.

na vrh Slemena, jih je čakala ena izmed težjih nalog- £|!) t
težka naloga. Voznik in sprem
ljevalec sta morala določeno 
pot prehoditi s hoduljami. S 
Slemena so se spustili proti 
Črni na Koroškem. Tu so se 
udeleženci pomerili v metu pi
kada. Naslednja postaja je bila 
v športnem parku na Ravnah. 
Preizkusiti so morali znanje v

lokostrelstvo. Od 
Gradca do Mislinja so
kontrolo hitrosti. Na ciN1 . / ,N. 
Gorenje pa se je p°P°, A/1' lv" 
tomobilski rally končal s

V°'
[N

nožssioi.
Dedič 268 neg. točk, 2- 
la-Jakob 321, 3. ^ag 
Jakob 335, Jan J.-Jan F-' W je
Marinšek-Brezovšek T5 A/jNgj 

Med tremi ženskim* r pr j, %
kami sta zmagali Kras ..NNi,
skan s 425 točkami- -bil5 |EiVstva 

Trim pohod in avt0^.-^L^ti-,
rally sta bili osrednji v ^
manifestaciji, v pop0} jelaf, k.?0'*
delu pa so številni ^i^kAltj 
preizkusili svoje spos0 NjNr,

tb.'81
v plezanju na mlaj, v 
pikada in streljanju z 
skoku v daljino z mes a fi r 
dobnih veščinah. Nek l 
so svoje pete preizkus* .,^1,

S
faltnem dvorišču kera*** ejij \.

N1?

Tako je bilo na tretji kontrolni postaji v Črni na Koroškem. Vsi 
vozniki so preizkusili svoje znanje (in srečo) tudi v pikadu

varne uorenje v ^ t
rojstnem kraju in ^ "'C

HINKO
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^8 sindikalne enotnosti in akcijske 
0st' delavstva je tudi manifest usta- 

kongresa KPS določal konkretne 
/■ ‘'Slovenski delavski razred pred- 
J. tretjino slovenskega naroda, pred- 
i ’ njegov najbolj zavedni, najbolj na-

. t *uuueij tvan vanKar zapustil Kot 
•tr i menb na mojih plečeh, delavca

stopa® j/^tarca leži bodočnost slovenskega na-
sni sp (j tlaroda — proletarca, 
jjo l£l združiti vse sile slovenskega
ije«

1 najbolj organizirani del. Zato nosi
k, “‘sko odgovornost za bodočnost slo- 

"— Hji.6®3 naroda, kot mu je že naš veliki pi-
voditelj Ivan Cankar zapustil kot

oporo med delavstvom — ima 60 podružnic 
s^J.000 člani. Zveza društev privatnih na
meščencev ima 40 podružnic z 800 člani. Še 
7 drugih avtonomnih strokovnih zvez ima 40 
podružnic z 2.000 člani. Razen tega obstoji v 
Sloveniji še 5 kultumoprosvetnih in športnih 
delavskih organizacij, dalje razne vrste faši
stičnih in režimskih strokovnih ter »delav
skih« organizacij kakor »Zveza združenih 
delavcev«, »Delo in eksistenca«, »Železni
čarska zveza*. Skratka: okoli 30.000 orga
niziranih delavcev v Sloveniji je razcepljenih 
med 14 raznih organizacij strokovne narave!

za vsakodnevne osnovne zahteve delavstva. 
Začeti je treba odločno akcijo za volitve v 
delavske ustanove. Strokovna komisija 
mora začeti boj proti naraščanju draginje in 
za kolektivne pogodbe, kjer jih še ni. V boju 
za te in vse druge delavske zahteve se mora 
truditi, da doseže akcijsko enotnost z JSZ in 
NSZ.« .

^ Pfoti naklepom fašizma, imajo predv-
^OVpnc-L-: -1 ~I__ : ______ i • j .

Za uspešen boj proti fašizmu 
in reakciji je bilo potrebno 
vzpostaviti delavsko enotno 
in ljudsko fronto

ci of M °Venski delavci. Zato se slovenski de-^ Up . .b°re enotno samo v boju za svoje 
in io|( e zahteve z akcijsko in popolno

<e°Vno (sindikalno) enotnostjo, temveč
t10,štopati enotno tudi na političnem
il nilhr\\/ih camih cr* irK/irrnilajnjS1 l ' 2 njihovih vrst samih se je dvignila 

vno ^ L.,9, c*a je delavskemu razredu potrebna 
""V Ska .............................................

:mP^°

Z ustanovitvijo KPS so se 
slovenskim komunistom od
prle nove možnosti v boju za 
še večjo idejno in akcijsko 
enotnost proletariata

in ^ C*3 strar|ka, ki bi združevala res vse
J ^o.«

kaiPw

»Z ustanovitvijo Komunistične stranke 
Slovenije se mora pričeti sistematičen in

Delavski list je formuliral tudi definicijo, 
kaj je enotna in kaj ljudska fronta. »Enotna 
fronta je združitev delavstva, razcepljenega 
v razne organizacije ali neorganiziranega v 
skupno borbo. Enotna fronta nastaja na za
htevah, ki so vsemu delavstvu skupne: proti 
fašizmu, za kruh, za mir. Vedno je enotna 
fronta ustvarjena za borbo. Gnila in nič
vredna je tista »enotnost«, ki služi za izgovor

rven*'Od enotne fronte

Resolucija, ki jo je krščansko socialistična 
JSZ sprejela 27. junija 1937 na občnem 
zboru, je poudarjala prav ta vprašanja.

Tudi Delavska pravica, sindikalno glasilo 
krščanskosocialistične Jugoslovanske stro
kovne zveze, je vsa trideseta leta zagovar
jala akcijsko enotnost slovenskega delav
stva ne glede na politično pripadnost. »Oni, 
ki so tovariši v delu, morajo biti tudi tovariši 
v borbi za boljšo bodočnost,« pravi Delav
ska pravica v 13. številki leta 1929, ko je 
predlagala sodelovanje. »Krščanski sve
tovni nazor ne sme ovirati delovanja za 
strokovno fronto delavstva. Nismo zato 
tukaj — pravi resolucija občnega zbora JSZ 
z dne 22. junija 1930 — da delavske vrste 
razbijamo, temveč, da jih držimo v močni in 
enotni fronti.« Za novo leto 1938 je Delav
ska pravica zapisala: »Delavstvo mora pov
sod nastopati enotno. Če se delavstvo loči 
po idejni pripadnosti, ima v socialnih in go
spodarskih vprašanjih svoje skupne intere
se. Zato se mora boriti ne glede na idejno 
pripadnost strnjeno v enotni borbi.«

Tudi Nova pravda, glasilo narodnosocia- 
listične Narodne strokovne zveze (NSZ), je 
ob ursovem kongresu leta 1938 vzpod
budno zapisala: »Enoten delavski nastop v 
borbi proti kapitalizmu je nujnost, ki se 
mora ustvariti v najbližji prihodnosti in ki je 
mogoč kljub diferenciaciji delavskih orga-

sre:
rale* I do delavske enotnosti

uspešen boj proti fašizmu in reakciji je bilo potrebno vzpostaviti delavsko tenot-
!ronto in ljudsko fronto — Naloga vseh sindikalnih zvez in članov je bila utrdi-
skcijske in organizacijske enotnosti delavskega razreda v boju za zaščito nje-
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tako iz socialne strukture Slo- 
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vloge) delavstva v celokupnem 
Ik Naprednem in demokratičnem gi-

1S|<V'PtiNn l-
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Td,. 0*j° težnje kapitalistov in industrij- 
Vbtvta Vrgli bremena krize na pleča delav- 
N Zreda. Okoli 30.000 slovenskih de-

osredotočen boj za enotnost proletariata v 
vseh mogočih njenih oblikah: akcijska enot
nost, sodelovanje sindikalnih centrov in 
smeri, strokovna združitev vseh strokovnih 
organizacij na razredni podlagi, skupni poli
tični nastopi slovenskega delavstva, enotna 
fronta socialistov, krščanskih socialistov ter 
komunistov in končno — ustvaritev enotne 
skupne proletarske razredne stranke v Slo
veniji.«

Že v letih 1935 in 1936 se je delavska 
enotnost manifestirala v skupnih akcijah, če 
že formalne in organizacijske enotnosti ni 
bilo v sindikalnem vodstvu. Leta 1937 je na
predna gibanja v razrednih sindikatih, ki so 
jih začeli tako uspešno voditi komunisti, za
časno zavrla reakcija reformistov, ki so za
čeli pravo gonjo proti komunistom in zaved
nim delavcem, ki so se izkazali v strokovnem 
gibanju preteklih let. Izključevali so jih iz 
vodstev in celo iz sindikalnih vrst. Tako so 
izključili tudi Franca Leskoška, predsednika 
Strokovne komisije in Zveze kovinarskih 
delavcev Jugoslavije (SMRJ). Mnogi delavci 
pa so tudi sami izstopali iz ursovih strokov
nih organizacij in poskušali ustanavljati 
nove strokovne organizacije, ko so videli 
razdiralno delo reformistov in pravo gonjo 
proti zavednim delavcem, ki jo je vodilo so
cialistično strokovno'časopisje.

Kda|e( brezposelnih. Celotna izplačana 
jSio 0Veniji j® 1929. leta znašala 168 
L-Sl V ^'n, a 1935. leta le 60 milijonov 
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potrebi akcijske enotnosti 
vsega slovenskega delavstva
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$ \\> 8°00 člani.

6 Post var°dna strokovna zveza 
Usajo napraviti fašisti

Franc Leskošek je začel 15. junija 1937 
ob pomoči partije izdajati Delavski list, ki si 
je z vsemi silami prizadeval doseči skupnost 
in akcijsko enotnost vsega slovenskega de
lavstva. V tretji številki je 1. septembra 1937 
ugotavljal, da »naše strokovno gibanje po
časi propada, ker ni nobenega odločnega na- 
stopa za delavske interese in ker ni enotnosti 
in demokracije v organizaciji, članstvo od
pada in postaja pasivno.« Glavna naloga 
vsega gibanja je bila doseči sporazum med 
posameznimi skupinami za složno, lojalno 
sodelovanje v delu strokovnih organizacij. 
Da bi prenehala vsaka medsebojna borba in 
blatenje, da bi se povrnili v organizacijo vsi 
tisti, ki so bili izključeni ali pa so sami izsto
pali, da bi v organizaciji zavladala demokra
cija, da bi se sporazumno izvolili vsi odbori 
in sporazumno sprejemali vsi važni sklepi. 
Leskošek je dalje pozival: »Ne iz strokovnih 
organizacij! Mnogi člani so v letošnjem letu 
iz strokovnih organizacij izstopili, ali pa ne 
plačujejo redno članarine (zaradi neaktiv
nosti, zaradi izključenja, zaradi pomanjka
nja demokracije). To je velika napaka. Ra
zredno ursovo strokovno gibanje je naše gi
banje. Mesto vsakega zavednega delavca je 
v strokovni organizaciji. Samo z delom v 
strokovni organizaciji se bo organizacija 
izboljšala in dosegla enotnost in demokraci
jo. Zato ne iz strokovnih organizacij v nobe
nem primeru!« V naslednji številki je v 
članku »Jesenice naj nas učijo« nakazal ak
cije proti propadanju strokovnega gibanja. 
To je aktiviranje vsega strokovnega gibanja

za zaviranje delavskega boja, za metanje 
najboljših ljudi in organizacij, za razdvaja
nje delavstva in uničevanje strokovnega gi
banja.

Enotnost nastane ali na posamezni akciji 
ali pa je trajna, lahko za en obrat, ali za celo 
pokrajino, ali za ves mednarodni proletarat, 
lahko je kulturna, strokovna ali politična. 
Vsak, bodisi najmanjši, bodisi največji na
stop delavstva mora poskrbeti za ustvarjanje 
enotne fronte. ,

Ker pod enotno fronto razumemo združi
tev delavstva, pridejo pri nas v poštev: mark
sistični tabor obeh struj, krščanski socialisti 
in narodni socialisti. Medtem ko je enotna 
fronta delavska, je ljudska fronta združitev 
vsega delovnega ljudstva.

Ljudska fronta je v prvi vrsti zveza delav
cev in srednjih slojev, predvsem kmetov. 
Ker pa je ta zveza naperjena proti najreak- 
cionarnejšemu finančnemu kapitalu in nje
govi fašistični diktaturi, se ji pridružuje tudi 
del buržoazije, ki je za ohranitev demokra
cije. Tako nastane široka demokratska anti
fašistična ljudska fronta. Ljudska fronta 
lahko zajame cel narod. Zato se nobena do
sedanja združitev demokratske opozicije v 
Sloveniji ne more imenovati ljudska fronta, 
ampak kvečjemu njen zametek, ker v njih ni 
bilo večine slovenskega kmetskega ljudstva.

Ljudska fronta pri nas bi bila le tista 
zveza, v kateri bi bili: enoten proletariat, 
skupine kmetsko-delavskega gibanja (tudi 
»Slovenska vas«) in SLS. Brez SLS ni slo
venske ljudske fronte, to si moramo zapo
mniti. Da pa mislimo pri tem na klerikalne 
kmete in tiste njihove voditelje, ki so ostali 
zvesti demokraciji in slovenstvu, smo enkrat 
že povedali. Proletariat je steber ljudske 
fronte. Zato je za uspešen boj proti fašizmu 
in reakciji in za ustvarjanje ljudske fronte 
povsod neobhodno potrebno vzpostaviti 
delavsko enotno fronto.«

3. decembra 1937 je list prenehal izhaja
ti. Akcijo za enotno fronto delavstva je na
daljeval Glas delavca, ki ga jc urejal komu
nist Cene Stupar. Spodbujal je k akcijski 
enotnosti in zbliževal stališča marksistov, 
krščanskih socialistov in narodnih sociali
stov. Velik uspeh so dosegli komunisti na 4. 
kongresu URSSJ aprila 1938 in na kongresu 
SK 22. maja 1938, ki sta sprejela načelo ak
cijske enotnosti vseh strokovnih organiza
cij.

Tudi krščanski socialisti so 
zagovarjali akcijsko enotnost 
slovenskega delavstva ne 
glede na politično in idejno 
pripadnost

Leta 1937 so začeli krščanskosocialistični 
delavci in nekateri krščanskosocialistični in
telektualci (dr. Aleš Stanovnik, dr. Jože Po
koren, dr. Marjan Brecelj, dr. Miha Potoč
nik) izdajati svobodno glasilo Naš kovinar. 
Prav tako kot komunistični Delavski list se 
je tudi Naš kovinar boril za enotnost delav
stva vseh strokovnih organizacij, ki naj v 
skupnih borbah pokaže vse, kar delavstvo 
druži in opušča vse, kar delavstvo razdvaja.

nizacij na idejni po.dlagi. Zakaj bi delavstvo 
na zunaj ne tvorilo enotne fronte, saj je 
vendar povezano s skupnimi interesi? Zakaj 
bi lomilo svoje udarne sile na ideoloških 
čereh, kadar je v vprašanju njihov obstanek 
in dobrobit njihovih družin?«

Naloga vseh sindikalnih zvez 
in članov je bila utrditev ak
cijske in organizacijske enot
nosti delavskega razreda v 
boju za zaščito njegovih inte
resov

IV. kongres URSSJ 17. do 18. aprila 1938 
v Zagrebu je že ugotavljal, »da današnji čas 
išče organizatorjev, ki bodo zbrali vse tvorne 
sile gibanja ne glede na to, kateri struji bodo 
pripadali, jih povezali med seboj v čvrsto, a 
obenem elastično celoto.« Apeliral je na 
vodstva posameznih strokovnih zvez, da ob 
stavkah stopijo v zvezo z neorganiziranim 
delavstvom, prevzamejo vodstvo in prive
dejo delavstvo v organizacijo. »Naloga vseh 
zvez in članov je, da utrdijo akcijsko in orga
nizacijsko enotnost delavskega razreda kot 
pogoj za zaščito njegovih interesov.« Te 
sklepe je sprejel tudi peti kongres Strokovne 
komisije za Slovenijo, ki je bil 22. maja 
1938. Na seji 13. in 14. septembra 1938 v 
Beogradu je centralna uprava Urša poobla
stila svoje predsedništvo in oblastne odbore, 
da stopijo v zvezo z obstoječimi svobodnimi 
strokovnimi organizacijami vseh tendenc, 
kadar je vprašanje obrambe in zagotovitve 
svobodnega strokovnega delovanja. Pokra
jinski odbori Urša so bili dolžni predlagati in 
sprejemati akcijsko sodelovanje z vsemi de
lavskimi organizacijami izven Urša, povezo
vati se z njimi, izmenjavati misli, poravna
vati različna gledališča in organizirati vzaje
mno sodelovanje v borbi za delavske social- 
no-politične ustanove in za druge akcije.

Delavsko gibanje je prišlo v letih 1937 in 
1938 v novo fazo tako glede notranjega ra
zvoja delavskih strokovnih organizacij kot 
zunanjih pogojev, v katerih se je razvijalo. 
Po sprejetju uredbe o minimalnih mezdah z 
dne 12. februarja 1937 in po prizadevanjih 
m zahtevah režimskega Jugorasa in njegovih 
prvakov Stojadinoviča in Cvetkoviča za faši- 
zacijo vsega delavskega strokovnega gibanja 
in zahtevah prepovedi delovanja vseh svo
bodnih strokovnih organizacij leta 1938, je 
postalo delovanje razrednih, krščanskoso- 
ci ilističnih in starih narodnosocialističnih 
sindikatov nemogoče brez akcijske enotno
sti in sodelovanja.

Partija si je prizadevala doseči akcijsko 
enotnost tudi z vrhovi vseh strokovnih orga
nizacij in sredi aprila 1939 so se predsedniš- 
tva vseh treh strokovnih organizacij (Stro
kovne komisije. Jugoslovanske strokovne 
zveze in Narodne strokovne zveze) združila 
v Osrednji strokovni odbor za Slovenijo, kot 
organ za medsebojna posvetovanja in koor
diniranje akcij strokovnih organizacij. Na
čelno so sklenile, da se bodo v prihodnje bo
rile skupno in z vsemi silami za svobodo 
strokovnih organizacij, za vzpostavitev sa
mouprav v ustanove delavske zaščite in de
lavskega zavarovanja in da se bodo v pri
hodnje združevale v akcijah za izboljšanje 
mezd in socialne zaščite. Te sklepe in ta na
čela so te organizacije 14. aprila 1934 obja
vile v Deklaraciji slovenskim delavcem in 
nameščencem.

Zelo se je skalilo začeto sodelovanje ob 
sklenitvi pogodbe med Sovjetsko zvezo in 
Nemčijo, ob napadu RA na Poljsko in ob

finsko-ruski vojni. Vendar je delavstvo ra
zmeroma hitro premagalo prehodne načelne 
težave in nadaljevalo z utrjevanjem sodelo
vanja .

V. državna konferenca KPJ 
oktobra 1940 v Zagrebu je 
ugotovila, da brez enotnosti 
delavskega razreda le-ta ne 
more postati vodilna sila

Peta konferenca KPJ, ki je bila od 19. do 
23. oktobra 1940 v Dubravi pri Zagrebu, je 
sindikalnemu vprašanju posvetila več po
zornosti. Referat je podrobno prikazal ra
zvoj sindikalnega gibanja, napake in blodnje 
KPJ v preteklosti, pojasnil je položaj delav
skega razreda in analiziral sindikalne akcije, 
ki so bile v zadnjih letih in so imele velike 
ekonomske in politične uspehe. Ugotovili 
so, da brez vztrajnega dela komunistov v 
sindikatih in sicer v vseh sindikatih, kjerkoli 
so bili delavci, ni enotnosti niti moči delav
skega razreda. Brez tega pa se partija tudi ne 
more uspešno boriti ne za vsakodnevne za
hteve delavskega razreda, ne za njegove 
trajne interese, kakoij delavski razred brez 
tega v boju ljudstva ne more postati vodilna 
sila. Zato se morajo komunisti boriti za 
enotnost delavskega razreda, za krepitev 
njegovih razrednih sindikalnih organizacij, 
za ustanovitev odnosov enotnosti delav
skega razreda v vseh podjetjih, v katerih naj 
se komunisti borijo za vsakodnevne zahteve 
in za druge pravice delavcev;- odločno mo
rajo pobijati sektaške nazore, da je treba iz
stopiti iz organizacij URSSJ zaradi izdajal
ske vloge socialnodemokratskih voditeljev v 
teh sindikatih; boriti se morajo tudi proti 
sektaštvu nekaterih komunistov, ki ne želijo 
sodelovanja z nerazrednimi sindikalnimi or
ganizacijami.

Konec leta 1940 je režim pre
povedal razredne sindikalne 
organizacije URSSJ

Konec leta 1940 je delavstvo prizadel hud 
udarec. 28. decembra 1940 je režim iapustil 
razredne sindikalne organizacije URSSJ, 
njeni prostori so bili zapečateni in imovina 
zaplenjena. To je bil tretji generalni napad 
kapitalističnega razreda na razredno delav
sko sindikalno gibanje v Jugoslaviji. CK 
KPJ je ob razpustu URSSJ izdal januarja 
1941 letak z naslovom »Delavcem in delav
kam, nameščencem, vsej mladini, članom 
URSSJ, HRS, JSZ, NSZ, Jugorasa itd.« V 
njem je pozival delavstvo v delavsko enot
nost in v nadaljevanje borbe za delavske 
pravice. »Kapitalistični razred se bo lotil 
zniževanja mezd, preganjati bo začel delav
ske zaupnike in borbenejše delavce v tovar
nah in delavnicah. Poizkušal bo zlomiti 
enotnost delavstva in na ta način preprečiti 
boj delavstva za višje mezde'in boljše živ
ljenjske pogoje. Kapitalisti hočejo obogatiti 
za ceno življenja delavcev. Ta naklep ma
ramo preprečiti. Preprečili pa ga bomo z 
ustanovitvijo čvrste enotnosti delavcev v to
varnah in po delavnicah. Zato nadaljujmo 
akcijo za obrambo pridobljenih pravic, za
jamčenih s kolektivnimi pogodbami, bo
rimo se za nove pridobitve. Skupno branimo 
ustanove delavskih zaupnikov. Postav
ljajmo liste delavske enotnosti in sami izve
dimo volitve delavskih zaupnikov.«

Odbori delavske enotnosti so 
se borili za delavske pravice, 
med NOB pa prevzeli vlogo 
terenskih odborov OF v 
obratih.

CK KPS je ustanovil komisijo delavske 
enotnosti, ki so jo sestavljali znani sindi
kalni delavci Tomo Brejc, Tone Šušteršič in 
Ignac Tratar. Enake komisije so ustanovili 
tudi pri okrožnih komitejih KPS, kot po
možne organe partijskih komitejev. Nji
hova naloga je bila v odbore delavske enot
nosti vključiti delavce, ki so bili prej organi
zirani v sedaj razpuščeni Strokovni komisiji 
in nadaljevati delo sindikatov, protigradinj- 
ske akcije ter akcije proti vojni in proti'faši
stičnemu režimu. V teh akcijah so sodelo
vali tudi aktivisti Jugoslovanske strokovne 
zveze, katerih vodstvo je jeseni leta 1940 
sklenilo s partijo akcijski sporazum.

Boris Kidrič je v kratkem orisu razvoja 
OF leta 1944 napisal, da je pravilno delo v 
amsterdamskih (socialističnih) strokovnih 
organizacijah ter pravilen odnos do krščan- 
skosocialističnega delavstva omogočil, da je 
KP že za časa predaprilske Jugoslavije de
jansko vzpostavila enotnost delavskega ra
zreda Slovenije.

Skoraj po vseh obratih so bil' vzpostav
ljeni odbori delavske enotnosti, ki so se bo
rili za delavske pravice v zadnjih dnevih 
stare Jugoslavije, potem pa postali težišče 
borbe proti okupatorju. Opravljali so vlogo 
terenskih odborov OF v obratih, zbirali 
borce, ki so odhajali v partizane in nudili 
vsestransko pomoč narodnoosvobodilnemu 
b°iu- (KONEC)
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Napačno tolmačena parola 
postane škodljiva

*

V neki tovamiyso sklenili, da nji
hovi delavci — pevci ne morejo iti 
gostovat tja in tja, ker da mora vse 
delati le za plan in samo za plan in 
da bi bilo mnogo koristneje, če bi 
čas, ki ga porabijo za pevske vaje in 
študijske sestanke, izkoristili za 
prostovoljno delo, za plan. Vse za 
plan! Samo plan! Stroj, lopata in 
kramp — to je geslo nekaterih. 
Knjiga, pesem, učenje pa potem, 
ko bomo plan izvršili! No ti »neka
teri«, ki so zatrobili tako parolo, 
niso prijatelji plana! Čeprav ima ta 
parola na prvi občutek videz vnete 
želje po čimprejšnjem uresničeva
nju plana, da nekateri nasedejo 
takim »velikim« prijateljem plana 
in jih ni več k vajam, ne na študijski 
sestanek, je vendarle prav zaradi 
tega prozorno, kako napačna in

škodljiva postane taka parola za 
plan, če jo tako tolmačimo. In ker 
je škodljiva, je tudi sovražna! Že 
samo dejstvo, da s prvo petletko ne 
bomo končali plana in da bo prvi 
petletki sledila druga in tej tretja... 
pove in razodene vso škodljivost 
takih skrajnosti.

Mi pa vemo, da brez duha člove
kovega ne bi niti prve petletke 
zmogli, kajti plan ni le gospodarska 
baza naše borbe za socializem, v 
planu je tudi vse drugo zapopade- 
no, kar nas za to borbo usposablja. 
S planom ne gradimo samo novih 
tovarn jn elektrarn, s planom gra
dimo tudi sebe, s planom preobli
kujemo tudj naša srca, naše misli, 
naše znanje, naš patriotizem. Naj
naprednejša ideja vseh časov, ki

smo jo s Partijo na čelu v oboroženi 
borbi zmagovito postavili kot te
melj za graditev socializma pri nas, 
je jedro in vsebina plana,.številke 
plana so samo orientacijska zna
menja, ki nam povedo, do kam smo 
prišli in koliko moramo še tvegati 
do popolne zmage te ideje. Plan je 
torej vsebina vsega našega življe
nja ... To nalogo bomo rešili, če 
bomo obvladali vse sodobno zna
nje' če bomo znali pretvoriti idejo 
Partije v živo zavestno stvarnost 
vseh naših sil...

Plan je vsebina našega bojnega 
programa za ustvaritev socializma: 
tovarna in rudnik, šola in gledališ
če, pevski zbor in študijski krožek 
— vse, kar nam daje več zavesti, da 
ne omagamo in da smo vedno bolj 
zmagoviti.

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 14. junija 1978 na naslov: 
Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, 5 
pisom na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA št.; 
Nagrade so: 200, 150 in 100 dinarjev.

33. športno prvenstvo 
ljubljanskega 

armadnega območja
S slavnostnim mimohodom vseh nastopajočih so v torek v Ribnici 

na Dolenjskem odprli 33. športno prvenstvo ljubljanskega armadnega 
območja. Pokrovitelj prvenstva je član sveta federacije Ivan Maček. V 
otvoritvenem govoru je načelnik štaba LAO generalpodpolkovnik 
kože Ožbolt poudaril pomen športne aktivnosti v armadi, saj le dobra 
telesna pripravljenost krepi telesno, s tem pa tudi bojno pripravljenost 
vseh pripadnikov naše armade. Letošnje 33. prvenstvo LAO poteka v 
Ribnici in Kočevju na novo zgrajenih športnih objektih, zgrajenih s 
sodelovanjem armade in družbenopolitičnih skupnosti. V prihodnje 
bodo objekti služili tako vojakom kot občanom. To pa bo že tradicio
nalne odnose še razširilo in poglobilo.

Tekmovanje v Ribnici in Kočevju, kjer sodeluje šest ekip, je prav
zaprav le zaključek 33. športnega prvenstva LAO, kjer so se zbrali le 
najboljši. V predtekmovanjih po enotah, ki so potekala v minulih me
secih, so se v razrednih športnih disciplinah pomerili prav vsi vojaki in 
starešine LAO. Prav to pa je tisto, kar daje tekmovanju pravi pomen.

A. A.

REŠITEV
NAGRADNE KRIŽANKE 

ŠT. 19
Korespondent, italianistka, 

rokavnik, Art, eremit, Ainu, 
tik, Nol, koma, AN, žamet. 
Ion, žoga, Isan, HT, Alabama, 
As, Ana Karenina, arara, 
nalom, Dl, ditiramb, inoze- 
mec. Ir, agrema, Abano, bog, 
MS, omaz, Allan, pirati, toast, 
ovarij, Agra, prenova.

1.

IZŽREBANI
REŠEVALCI KRIŽANKE 

ŠT. 19
nagrada 200 din: Niko 
Hvastija, Savlje 61,61000 
Ljubljana
nagrada 150 din: Vinko 
Nared, Vodovodna n. h. 
61381 Rakek 
nagrada 100 din: Nada 
Ličen, Kosovelova 10, 
65280 Idrija

2.

3.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.
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OBLEČENO NAMAKANJE 
DOLOČENIH KADROV

— Pokliči Emila, sami ne bomo 
prišli stvari do dna!

— Ali res moramo do konca? 
Kaj, če bi se delali, kot da ni nič? 
poskuša ugovarjati sekretar.

— Takšna taktika užge le en
krat, dvakrat, potem pa ne več! 
reče direktor poučno in prepričano. 
Če bi šlo za navadno nerganje, ne 
rečem. Ampak stroji so stali; to je 
zdaj dejstvo, preko katerega ne 
moremo, če nam je vsaj malo do 
časti In avtoritete. Še dobro, da ni 
prišlo nikomur v Ljubljani na 
ušesa, če so moje informacije 
točne. Nujno smo dolžni videti, kje 
so vzroki, nato pa ukrepati. Naj 
pride Emil!

— Francka, pokličite tovariša 
Emila iz sortirnice! naroči sekretar 
skozi priprta vrata tajnici. — Takoj 
naj pride! Pa vrata zaprite, da nam 
ne bo vleklo po ušesih. Če se bo 
kdo najavil pri katerem od nas, naj 
počaka, smo službeno zadržani!

Kmalu pride Efnil iz sortirnice in 
vrti delovno kapo v rokah.

— No, kaj ste imeli? začne di
rektor nervozno. — Čimbolj na 
kratko in tako, kot je bilo, vse po 
resnici!

— Ali boste zdaj mene dajali v 
precep, tiste, ki so krivi...

— Le kdo ti pravi, da si v prece
pu? se začudi sekretar. — Klican si 
bil zato, ker si naš človek, ne pa 
zato, da bi te jemali v precep.

— Situacijo bi radi dobili v roke, 
zato si tu! doda sindikalni. — Tak, 
sedi že vendar!

Emil iz sortirnice sede in vzdih
ne: — Razumeti me morate, ni bilo 
uprave. Rekli so, da je samo zato

prišla na spisek za nakup stanovanj, 
ki ste jih odprodali, ker ste vi, kako 
bi že rekel, no ja, ker o vsakem vse 
ve in bi lahko...

— Že dobro, že dobro! zamahne 
sekretar v zadregi z roko in pravi: 
— Ampak zaradi ene takšne, če 
človek prav razmisli, že niso preki
njali toka. Gotovo je bilo še kaj 
drugega zraven.

— Bilo je, kako ne! So rekli, 
zakaj se vi primerjate po plačah z 
Ljubljano, nas delavce pa z občin
skimi grajzlarijami. Da bodo nekaj 
ljudi iz uprave slekli in namočili v 
kakšno mlako, če ne boste imeli več 
posluha za delavce. In še druge 
takšne stvari...

— A tako, slekli in namočili? 
vzklikne sekretar ogorčeno. — Pa 
je to res?

lahko! Če z volkovi ne tuliš, te 
lahko še raztrgajo...

— Na kakšne volkove misliš? se 
vznemiri sekretar.

— Na štrajk vendar, na kaj dru
gega!

— Aha! No, kako je pa bilo? 
Zakaj so prekinili tok?

— Ja, več stvari je krivih. Predv
sem mislim, da naši delovni ljudje, 
še zlasti neposredni proizvajalci, 
niso vedno v toku perečih družbe
nih premikov, kakor tudi, da...

— Pusti to! odločno prekine 
Emila iz sortirnice direktor. — Ne 
motovili, ampak naravnost povej: 
so mene nasajali?

— O, to pa ne, še malo ne!
— Čudno, res čudno! A koga 

so?

— Omenili so tovarišico En10 
ortid11'Ne, ni! pohiti Emil iz sof 

Delavke so na sestanku te 
sede preklicale... a.
ce.

A kaj so priznale, da so gf

le? ,— Da vas bodo namakale
oblečene! ^

V pisarni zavlada mučen n10 
.Nevihta pred viharjem. ^

— Je to sploh možno v s'stij 
naše samoupravne... začne jeC 
sekretar.

— In to ima človek v zah''8^ 
ker si noč in dan prizadeva, d 
kar zadeva plače in

Hs,

vse drug® 
— Tako je, če se stihijsko u 

uravnilovska menfa!Ijavlja uravnilovska menta«

ki--' . .,nVek— Lahko greš! Ti si nas clo ^
tebi nihče od nas ne zameri, eeP .
si nam tudi ti žugal, reče
dobrohotno. — Nič se ne izg®
jaj: vse vemo! Prav imaš: z voIko'1 ,.V

raz,r'je treba tuliti, če nočeš, da te
gajo. To nam tako ne more

ušesa!Zraven pa dobro napni v.
boš videl, da gre zares, prid*n , 
nost sem; vrata ti bodo vedno o

premestitev, tovafl
di'

— Ja, saj res! Jutri gre* v Ijjče 
dišče. Tovarišica Francka! za

Naj Tone ",direktor tajnici.
pravi inventuro in da Ernilu ^[eče

siP"'
Hvala, tovariš direktor^ 

hvaležno Emil iz sortirniee> 
sadi kapo na glavo in gre.

Vsi gledajo za njim. t,«;#
— Dober človek! pravi se 
— Naš človek! .z-gf-

_ JANKO ŠP16" ^
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Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja CGP 
Delo, TOZD Delavska enotnost. Ust je bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. Ust urejajo: ANDREJ AGNlC, VOJKO ČERNELČ (glavni 
urednik in direktor), SONJA GASPERSlC, MILAN GOVEKAR, MAR
JAN HORVAT, DAMJAN KRIŽNIK, RAFAEL LINDIČ (tehnični ured

nik), BORIS RUGELJ, BOJAN SAMARIN (odgovorni urednik), JANEZ 
SEVER, IGO TRATNIK, ANDREJ ULAGA, POLDE VERBOVSEK (re
daktor in lektor) in JANEZ VOLJČ. Naslov uredništva in uprave: Ljub
ljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal 313-VI; naročninski oddelek 
in prodaja tel.: 310-033, int. 278, 322-947. Uredništvo tel.: 316-672,

______________________________ -3ln ^
323-554 in 316-695; komerciala : Ljubljana, Tavčarjeva 5, tek- ^ yi) ^
Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-601-11807, devizni g, 
Ijanski banki, št. 501-620-7-121100. Posamezna števi!ka stan.etrlj|i3 
letna naročnina je 250,00 din. Rokopisov ne vračamo. P°

aču%vi ,vv

čana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana. 1


